
یادداشت مدیر مسئول

کنون دیگر تنها یک صنعت و کارخانه تولیدکننده فولاد  فولاد مبارکه هم ا
نیست، بلکه دانشسرا و مرکزی علمی، نوآور، فناور و سرآمد در ایران اسلامی و 
منطقه است که مسیری پایدار برای انجام مسئولیتی مهم تر و خطیرتر از تولید 
در پیش رو دارد و در این مسیر، اندیشه سرآمدی در تحول و خلق ارزش افزوده 

از نوآوری و فناوری و الگودهی و ماندگاری در صنعت را در سر دارد.
شرکتی در قامت فولاد مبارکه همواره برای حفظ و تثبیت جایگاه خود در بازارهای 
داخلی و جهانی، نیازمند برنامه ریزی و سیاست گذاری های بلندمدت است، 
نکته ای که از نگاه سیاست گذاران و مدیران این شرکت مغفول نمانده و پنج مسیر 
پیشرفت نوآوری، تعالی، مسئولانه، پیشران و سبز برای توسعه این شرکت در نظر 
گرفته  شده و علاوه بر این، جهان ترازی همیشه در راهبرد کلان وجود داشته است.

کثری از ظرفیت های تولید فنی و اقتصادی با تمرکز ویژه  بر تولید  استفاده حدا
محصولات ویژه، توسعه سرمایه های انسانی و ارتقای بهره وری و دل بستگی کارکنان، 
توسعه متوازن زنجیره ارزش و تقویت زیرساخت های موردنیاز، توسعه نوآوری و 
فناوری و توسعه پایدار اقتصادی، اجتماعی، زیست محیطی و حکمرانی در دستور 
کار شرکت فولاد مبارکه قرار گرفته و در دو سال اخیر توجه به این پنج راهبرد در 
راستای تحول خواهی و توسعه پایدار شرکت با جدیت دنبال شده و اقدامات مؤثری 

در این راستا رقم خورده است.
طبیعی است که در فضای کنونی، بهره گیری از تکنولوژی و فناوری و خلق 
ارزش افزوده از دانش و نوآوری رویکرد مهمی برای شرکت های پیشتاز در تعالی 
سازمانی است؛ از همین رو حرکت در مسیر فناور شدن و احاطه بر فناوری صنعت 
فولاد از سنگ تا رنگ، راهبرد اصلی شرکت فولاد مبارکه بوده و نگاه نوآورانه در 
سیاست های راهبردی این شرکت، شاه کلید تحقق همه اهداف است و برای 
موفقیت در کسب وکار و رقابت در بازارهای بین المللی، نوآوری در توسعه بازار و 

محصول، رقابت پذیری در حوزه تکنولوژی ضروری است و خوشبختانه در این 
مسیر زیرساخت های ارزشمندی ایجادشده است.

تشکیل شرکت های مرتبط با توسعه و نوآوری با سرمایه گذاری خطرپذیر یک هزار 
کز نوآوری در دانشگاه های برتر کشور و انعقاد قرارداد  میلیارد تومانی، ایجاد مرا
با دانشگاه های برگزیده، برگزاری همایش »فولادی شو« با حضور شرکت های 
، استفاده از ظرفیت های دانشگاهی، هسته های نوآوری،  دانش بنیان و فناور
استارت آپ ها و پارک های علمی و فناوری، حمایت از پایان نامه های دانشجویی، 
ح دانشجویی  ح دانشگاهی و سرمایه گذاری بر روی 400 طر بررسی 1200 طر
ح های مختلف ازجمله فعالیت های  و سرمایه گذاری خطرپذیر بر روی طر

صورت گرفته در مسیر فناوری بوده است.
فولاد مبارکه در ادامه فعالیت های فناور خود درصدد یکپارچه سازی، تجمع توان و 
هماهنگی و مجموعه سازی شرکت های فناور است تا با استفاده از تجربیات گذشته، 
مطالعه و بررسی های فناورانه را گسترش داده و با تشکیل کنسرسیوم های هدفمند، 
زیرساخت های حوزه نوآوری و فناوری را تقویت نماید و در این راستا همکاری و 
حمایت نهادهای مرتبطی همچون معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری و وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و وزارت صمت، نقش سازنده ای 

در توسعه فناورانه صنعت فولاد کشور دارد.
بدیهی اسـت کـه رمـز توفیـق شـرکت های بـزرگ در تحقـق اقتصـاد دانش بنیان، 
رونـق تولیـد و توسـعه فناورانـه صنعـت، همراهـی و همدلـی تمامـی واحدهـای 
، دانش بنیـان و شـرکت های بـزرگ صنعتـی و اقتصـادی اسـت و  قانون گـذار
حمایت هـای اخیر و تقدیـر معاونت علمـی و فناوری ریاسـت محتـرم جمهوری 
از اقدامـات شـرکت فـولاد مبارکـه در این راسـتا نویدبخش آینـده ای روشـن برای 

صنعـت فـولاد کشـور اسـت.

تحول خواهی فولاد مبارکه با سرآمدی در نوآوری

امام علی )علیه السلام(:

هرکه در پىِ سراب بدَوَد، 
خسته تر و تشنه تر می شود
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در نشست مشترک مجلس و دولت در صحن علنی مجلس شورای اسلامی صورت گرفت؛
راه اندازی موفقیت آمیز 

ماشین برداشت مواد
 ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه

نگاه نو مدیریت فولاد مبارکه
 به حمایت از شرکت های 

دانش بنیان 

اجرای تعمیرات سالانه و فاز 
دوم به روزرسانی سیستم های 

اتوماسیون تاندم میل نورد سرد  3

2

پروژه های فولاد مبارکه  فراتر از منافع ملی و  متصل به امنیت ملی است

3

2

4

5

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در جریان بازدید از فولاد مبارکه:

معاون اقتصادی و مالی  فولاد مبارکه خبر داد:

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان 
در ششمین همایش »فولادی شو« :

در راستای بهینه سازی خط تولید محصولات سرد 
فولاد مبارکه انجام شد؛

با حضور مدیرعامل فولاد مبارکه انجام شد؛

7 هزار میلیاردتومان اوراق بدهی
در آستانه انتشار برای تأمین منابع 

مالی موردنیاز

تمجید رئیس جمهوری از فولاد مبارکه 
در زمینه ساخت نیروگاه، خودتأمینی و جداسازی برق صنایع از برق خانگی

نوع مدیریت در فولاد مبارکه کاملاً متفاوت و به روز است
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لزوم توسعه هوشمندسازی صنعت برق
معاون برق و انرژی وزیر نیرو گفت: هوشمندسازی صنعت برق کشور آغاز شده و در این زمینه پیشرفت های خوبی داشته ایم، اما لازم است 

کثری از هوش مصنوعی را فراهم کنیم. در این حوزه بیشتر کار کنیم و با تقویت زیرساخت ها، امکان بهره برداری حدا

ایران و عمان در مسیر تجارت ترجیحی
کرات برای  معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران ارزش تجارت ایران و عمان را در سال گذشته ۸۰۰ میلیون دلار عنوان کرد و از آغاز مذا

امضای موافقت نامه تجارت ترجیحی بین دو کشور در آینده نزدیک خبر داد.

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی در 
دیدار آقای »میگل دیاز کانل« رئیس جمهور کوبا و هیئت 
همراه با اشاره به ظرفیت های فراوان سیاسی و اقتصادی دو 
کید کردند: باید از این ظرفیت ها برای تشکیل یک  کشور تأ
اتحاد و ائتلاف میان کشورهایی که در قبال زورگویی های 
آمریکا و غربی ها دارای موضع یکسان هستند، استفاده 

شود.
ایشان افزودند: این ائتلاف با تمرکز بر همکاری های اقتصادی، 
می تواند در مورد مسائل مهم جهانی همچون موضوع فلسطین 

موضع گیری مشترک و تأثیرگذار داشته باشد.
رهبر انقلاب اسلامی در خصوص مسائل فلسطین خاطرنشان 
کردند: موضوع فلسطین فقط مربوط به قضایای اخیر غزه و 
بمباران ها نیست زیرا مردم فلسطین در طول ۷۵ سال گذشته 
کنون  همواره تحت انواع شکنجه ها و رنج ها و کشتارها بوده اند اما ا
فاجعه در غزه آن قدر بزرگ است که واقعیت برای افکار عمومی 

جهان برملا شده و امکان پنهان کردن آن وجود ندارد.
حضرت آیت الله خامنه ای مواضع رئیس جمهور کوبا درباره 
مسائل جهانی به خصوص موضوع فلسطین را همسو با مواضع 
جمهوری اسلامی خواندند و با اشاره به همکاری های دو کشور 
در مجامع بین المللی افزودند: باید روابط دو کشور در زمینه های 
مختلف ازجمله همکاری علمی، بیش ازپیش تقویت شود و 
 امیدواریم با توجه به اینکه دولت جناب آقای رئیسی، دولت

 »کار و فعالیت« است، تفاهم ها و توافق ها به پیش روند و به مرحله 
اجرا و اقدام برسند.

کید کردند: »صداقت انقلابی«، »ایستادگی  رهبر انقلاب اسلامی تأ
انقلابی« و »جدیت انقلابی«، وجه مشترک انقلاب کوبا و انقلاب 

اسلامی ایران است.

درمحضر ولایت

خبر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

تشکیل ائتلاف جهانی در برابر 
زورگویی های آمریکا و غربی ها

رئیس جمهوری در نشست مشترک مجلس و دولت 
در جریان تقدیم بودجه سال ۱۴۰۳ در صحن علنی 
مجلس پیش از ظهر روز سه شنبه ۱۴ آذرماه، طی 
سخنانی از اقدامات شرکت فولاد مبارکه در زمینه ساخت نیروگاه و 

جداسازی برق صنایع از برق خانگی و خودتأمینی تمجید کرد.

وی در بخشی از سخنان خود گفت: نمایندگان عزیز، امروز شما در شهرها 
و حوزه انتخاباتی خود شاهد هستید که کشور به کارگاه های فعال در 
حوزه های آب، برق، گاز، کشاورزی، صنعت و معدن تبدیل شده است. 
ما در بعضی شهرها دیده ایم که مثلاً برای حل مشکل آب و فاضلاب 

چهار جبهه کاری بوده، اما امروز تبدیل به 1۵0 جبهه کاری شده است.

رئیس جمهوری خاطرنشـان کرد: ما گفتیـم که برق صنایع بایـد از برق 
خانگـی جـدا شـود کـه در جریـان سـفر بـه اصفهـان ملاحظه شـد کـه در 
فـولاد مبارکـه ایـن کار انجـام شـده و ایـن شـرکت بـا ایجـاد نیروگاه هـای 
سـیکل ترکیبـی و تجدیدپذیر خـرج خـود را از نیـروگاه برق خانگـی جدا 
کـرده اسـت. در بقیـه جاهـا هـم در حـال ایجـاد نیـروگاه هسـتند تـا ایـن 

ناتـرازی برطرف شـود. وزیر نیـرو در جریان اخـذ رأی اعتماد عنـوان کرد 
کـه تـلاش می کنیم ناتـرازی بـرق را بـا تولیـد 10 هـزار مـگاوات حـل کنیم و 
امروز شـاهد هسـتیم کـه 8 هـزار مـگاوات آن بـا چنیـن اقداماتـی تأمین 
شـده اسـت و شـبانه روز تـلاش می شـود کـه در حوزه هـای آب و بـرق 

رفـع تنش شـود.

تمجید رئیس جمهوری از فولاد مبارکه
 در زمینه ساخت نیروگاه، خودتأمینی و جداسازی برق صنایع از برق خانگی

در نشست مشترک مجلس و دولت در صحن علنی مجلس شورای اسلامی صورت گرفت؛

در هشت ماه منتهی به آذرماه ؛

کید کردند: رهبر انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور کوبا تأ

رضا خادم کیمیایی
مدیر اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل صادرات فولاد ایران از مرز 

4 میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار گذشت

آخرین گزارش انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران نشان 
می دهد آمار صادرات محصولات زنجیره آهن و فولاد ایران در 
هشت ماه منتهی به آذرماه ۱۴۰۲ با رُشد ۱۵.۵ درصدی نسبت 
به مدت مشابه پارسال از مرز چهار میلیارد و ۸۰۰ میلیون و ۴۵۰ 

هزار دلار گذشت.
گزارش خبرنگار فولاد به نقل از دنیای معدن، انجمن  به 
تولیدکنندگان فولاد ایران در آخرین گزارش خود اعلام کرد: 
مجموع ارزش دلاری صادرات آهن و فولاد ایران در هشت ماه 
منتهی به آذرماه 1402 از مرز چهار میلیارد و 800 میلیون دلار 

گذشت که یک رکورد جدید در این حوزه است.
براساس این گزارش، در 8 ماه منتهی به آذرماه 1402، صادرات 
محصولات فولاد میانی رُشد ۵.۷ درصدی و صادرات تیرآهن 
1۷.۵ درصد و نبشی، ناودانی و سایر مقاطع فولادی 1۷.۷ درصد 
رشد داشته است و میزان درصد رشد صادرات کنسانتره، گُندله 
سنگ آهن و آهن اسفنجی نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
سه رقمی شد و ارزش صادراتی اسلب افزایش 2۵ درصدی داشت.
بیشترین سطح تولید و صادرات در هشت ماه سال های اخیر 
مربوط به سال 1400 است که حجم آن از نظر وزنی کمتر از هفت 
میلیون تُن بود و امسال با صادرات چهار میلیارد و 800 میلیون 
دلار محصولات زنجیره آهن و فولاد در هشت ماه منتهی به آذر 

این رکورد شکسته شد.
آخرین گزارش انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران نشان می دهد 
که از ۳ ماه پیش آغاز  کاهش صادرات میلگرد  ادامه روند 
شده است و ادامه دار شدن کاهش صادرات ورق های سرد و 
پوشش دار از نکاتی است که با بررسی میزان و ارزش صادرات 

محصولات زنجیره آهن و فولاد می توان به آن پی بُرد.
کارشناسان صنعت فولاد بر این باورند علاوه بر افزایش تولید فولاد 
در ابتدای امسال از دیگر عوامل رشد صادرات هشت ماه سال 
جاری، کاهش صادرات سال گذشته به واسطه وضع عوارض 

صادراتی در آن سال است.
کنون بین ۶۳ کشور عضو انجمن  جمهوری اسلامی ایران ا
جهانی فولاد، رتبه دهمین فولادساز را به خود اختصاص داده و 
پیش بینی شده با دست یابی به ظرفیت ۵۵ میلیون تنی در سال 

1404 به جایگاه هفتمین فولادساز جهان برسد.
استان اصفهان با تولید 4۵ درصد فولاد کشور، قُطب تولید فولاد 
ایران است و چُدن، آهن و فولاد بیشترین صادرات این استان را 
تشکیل می دهد و حتی محصولات تولیدی از آهن و چُدن نیز رتبه 

سوم، در بین اقلام صادراتی استان را دارد.

راه اندازی موفقیت آمیز ماشین برداشت مواد ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه
با حضور مدیرعامل و جمعی از معاونان و مدیران 
فولاد مبارکه روز شنبه ۱۱ آذرماه، ماشین برداشت 
جدید در پارک شماره یک انباشت و برداشت ناحیه 

آهن سازی وارد فاز بهره برداری شد.
محمدیاسر طیب نیا، پس از حضور در ناحیه آهن سازی، از روند اجرای 
شات دان سالیانه و پروژه به روزرسانی سیستم های تاندم مداوم، پروژه 
بومی سازی و بهینه سازی ماشین جوش لیزری CO2 دوازده کیلوبایتی و 
پیشرفت احداث نیروگاه گازی شماره 2 بازدید کرد و از تلاش های بی وقفه 

کارکنان در این بخش ها قدردانی کرد.
رمز پیشرفت طرح های توسعه در فولاد مبارکه همدلی و 
همراهی بین تمامی واحدهای تولیدی، پشتیبانی و ستادی است
مدیرعامل فولاد مبارکه پس از آن با حضور در نیروگاه ۹14 مگاواتی سیکل 
ترکیبی این شرکت، از فاز دوم این پروژه و عملیات راه اندازی توربین 
کثر مگاوات تولیدی  ژنراتور شماره 1 نیروگاه گازی سیکل ترکیبی با حدا
بازدید کرد و گفت: خوشبختانه فاز دوم پروژه نیروگاه ۹14 مگاواتی 
سیکل ترکیبی فولاد مبارکه روند رو به رشدی داشته و می توان گفت رمز 
پیشرفت طرح های توسعه در فولاد مبارکه همدلی و همراهی بین تمامی 

واحدهای تولیدی، پشتیبانی و ستادی است.
افزایش ظرفیت انباشت مکانیزه به میزان یک میلیون تن در

پارک های1و2
به گزارش خبرنگار فولاد، رضا خادم کیمیایی، مدیر اجرای پروژه های 
ناحیه آهن سازی، در تشریح پروژه ماشین انباشت جدید چنین 
 Bridge Scrapper( گفت: عملیات راه اندازی ماشین برداشت جدید
Reclaimer( در پارک شماره 1 انباشت و برداشت جدید ناحیه آهن سازی 

با رعایت کامل الزامات ایمنی و بدون هرگونه حادثه انجام شد.
پس از راه اندازی موفقیت آمیز ماشین انباشت جدید )Stacker( که منجر 

به افزایش ظرفیت انباشت مکانیزه به میزان یک میلیون تن در پارک های 
1 و 2 شده بود، ماشین برداشت )Bridge Scrapper Reclaimer( در پارک 1 
انباشت و برداشت جدید ناحیه آهن سازی نیز با موفقیت راه اندازی شد.
این ماشین با استفاده از به روزترین تکنولوژی دنیا، طراحی و با رویکرد 
کثری از توان ساخت داخل، در شرکت آذرطیف سپاهان  استفاده حدا
ساخته و بدون حضور سوپروایزر خارجی و با کمک متخصصان داخلی، 

آزمایش و با موفقیت راه اندازی شد.
ایجاد قابلیت برداشت مکانیزه به میزان 5۰۰ هزار تن گندله 

به طور همگن و پیوسته از محوطه پارک 1
وی پیرامون مزایای  بهره برداری از این ماشین تصریح کرد: با راه اندازی 
این ماشین، قابلیت برداشت مکانیزه به میزان ۵00 هزار تن گندله 
به طور همگن و پیوسته از محوطه پارک 1 ایجاد گردید و به این ترتیب 
با احداث پارک های جدید و نصب و راه اندازی ماشین آلات جدید 
انباشت و برداشت، امکان تأمین پایدار کمّی و کیفی گندله موردنیاز 
ح  مگامدول های واحد احیا مستقیم 2 )شهید خرازی( مطابق طر

فراهم شد.
گی های ماشین برداشت جدید و نکات مهم در  مهم ترین ویژ

جریان اجرای پروژه:
- برداشت گندله با ظرفیت نامی 1۵00 تن بر ساعت؛

-  پوشش دادن کامل دپوی مواد )4۷ متر عرض و 12.۵ متر ارتفاع(؛
-قابلیت تنظیم حرکت و ظرفیت برداشت مواد با استفاده از سیستم های 

کنترل سرعت؛
- دارای سیستم آنتی کولوژن در چنگک ها برای جلوگیری از برخورد با 

دپوی مواد؛
- استفاده از سیستم ترمز هیدرولیک بین ریل و بوژی جهت پایداری 

ماشین در مواقع اضطراری؛

- مجهز بودن به اِنکودر در سمت های ثابت و متحرک ماشین جهت 
مکان یابی در پارک؛

کنش  - مجهز بودن به سیستم مه خشک جهت جلوگیری از پرا
گردوغبار؛

- بیش از 2۷0 تن اسکلت فلزی برای این ماشین ساخته شده که عمده 
متریال استفاده شده برای ساخت این قطعات S355JR است؛

- برش کاری متریال این قطعات با بهره گیری از برش لیزر و پلاسما انجام 
گرفته که موجب دست یابی به دقت بالای فیت آپ و مونتاژ و ارتقای 

کیفیت جوش می شود؛
-با توجه به حساسیت ماشین و لزوم رعایت تلرانس های هندسی و 

کثر دقت در ماشین کاری تجهیزات لحاظ شده است. انطباقات، حدا
- با در نظر گرفتن توالی نصب قطعات، پیش مونتاژ و جوشکاری در محل 

سایت انجام و کنترل های کیفی و نقشه برداری صورت گرفت؛
- به موازات نصب قطعات مکانیکی، تیم اجرایی برق، کار خود را شروع 
کرد و عملیات مسیرسازی، کابل کشی، کانکشن و تست های مربوطه 

انجام شد؛
- پس از اتمام عملیات مسیر سازی و کابل کشی، سیستم روانکاری 
و هیدرولیک، نصب، شارژ و برق دار شد و در نهایت پس از اتمام 
فعالیت های مکانیکی و برقی فوق، سیگنال چک انجام گرفت و ماشین 

توسط تیم مجرب راه اندازی و تست شد.
رضا خادم کیمیایی، مدیر اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی، در پایان 
از زحمات کارکنان واحد اجرای پروژه های آهن سازی، دستگاه نظارت، 
مدیریت و کارکنان بهره برداری ناحیه آهن سازی، قراردادهای خرید، 
برنامه ریزی و پشتیبانی پروژه ها، حمل ونقل، شرکت آذرطیف سپاهان 
و کلیه همکارانی که در برنامه ریزی، اجرا و راه اندازی این پروژه مشارکت 

داشتند، تشکر و قدردانی کرد.

با حضور مدیرعامل فولاد مبارکه انجام شد؛
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وصولی های گمرک به ۱۱۵ هزار میلیارد تومان رسید
جمع کل وصولی و واریز به خزانه از سوی گمرک در هشت ماهه امسال به رقم 11۴ هزار و ۶۸1 میلیارد و 5۰۰ میلیون تومان رسید. این میزان 

وصولی و واریز به خزانه نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴۷ درصد افزایش نشان می دهد.

مناطق آزاد ۹۰۰ هزار میلیاردتومان پتانسیل سرمایه گذاری ایجاد کرد
دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: یک هزار بسته سرمایه گذاری به ارزش ۹۰۰ هزارمیلیاردتومان برای بهره برداری فعالان اقتصادی 

داخلی و خارجی آماده شده  است. از ابتدای امسال طراحی پروژه های سرمایه گذاری برای معرفی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در دستور کار قرارگرفت.

 خـبــــــــــــــــــر      

پروژه های فولاد مبارکه  فراتر از منافع ملی و  متصل به امنیت ملی است

کبری تالارپشتی، رئیس کمیسیون صنایع  عزت الله ا
و معادن مجلس شورای اسلامی پس از بازدید از 
ح های توسعه در دست اجرای  خطوط تولید و طر
شرکت فولاد مبارکه در جمع خبرنگاران گفت: بر خود لازم می دانم در 
تمام لحظات کنار این عزیزان و تمام کسانی که بی ادعا برای آینده 
این کشور گام های بزرگی برمی دارند باشم. به یقین پروژه های فولاد 
مبارکه و سایر پروژه های مشابه فراتر از منافع ملی، به امنیت ملی ما 

متصل است.
به گزارش خبرنگار فولاد، در این بازدید که روز چهارشنبه و با حضور و 
همراهی پروین صالحی نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس 
شورای اسلامی و مدیرعامل و جمعی از معاونان فولاد مبارکه انجام 
شد، رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: در پی 
برنامه ریزی هایی که در کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی داشته ایم، یکی از برنامه های مهم ما این است که بررسی کنیم 
که در میدان عمل صنعت کشور چه اتفاقی در حال رخ دادن است که در 

همین راستا امروز از فولاد مبارکه بازدید خوبی داشتیم.
مدیرعامل و سایر همکارانشان در فولاد مبارکه به دور از حاشیه ها در 

حال کار و تلاش هستند
وی گفت: از آرزوهای ما و سایر مسئولین این بوده و هست که مدیران 
و کارکنان مجموعه صنعتی با انگیزه بالا و بدون توجه به حواشی، 
در حوزه های تخصصی خود، کارشان را با جدیت تمام پیش ببرند. 
خوشبختانه از نکات قابل توجه در این بازدید این بود که مشاهده کردیم 
آقای طیب نیا و سایر همکارانشان در فولاد مبارکه به دور از حاشیه ها در 
حال کار و تلاش هستند. در سفر امروز چند راهبرد را در نظر داشتم که به 
مدیرعامل این کارخانه منتقل کنم؛ اما در جریان بازدید از این کارخانه 

مشاهده کردم که خوشبختانه این راهبردها در حال انجام است.
کبری تالارپشتی خاطرنشان کرد: یکی از این راهبردها که همواره از  ا
رئیس جمهوری محترم و سایر مسئولان کشور در دستگاه های دولتی، 
مجلس شورای اسلامی درخواست کرده ایم و به همکاران خودمان نیز 
دائماً متذکر می شویم این است که از ورود به حواشی به شدت پرهیز 

کنند. همه باید دست در دست هم دهیم تا چنین صنایعی که از جوانان 
باانگیزه، متعهد و متخصص برخوردارند دچار حاشیه نشوند.

احداث خط نورد گرم 2 فولاد مبارکه براساس آخرین 
تکنولوژی های روز دنیا در حال بنا شدن است

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
کید  همچنین در این بازدید بنا داشتیم به مسئولان فولاد مبارکه تأ
کنیم که آخرین تغییرات و تکنولوژی های حال حاضر صنعت فولاد 
جهان را رصد کنند و خوشبختانه در جریان بازدید از پروژه نورد گرم 2 
فولاد مبارکه مشاهده کردیم که اساساً احداث خط نورد گرم 2 براساس 
آخرین تکنولوژی های روز دنیا در حال بنا شدن است؛ ازاین رو بر خود 
لازم می دانم در تمام لحظات کنار این عزیزان و تمام کسانی که بی ادعا 
برای آینده این کشور گام های بزرگی برمی دارند باشم. به یقین پروژه های 
فولاد مبارکه و سایر پروژه های مشابه فراتر از منافع ملی، به امنیت ملی 

ما متصل است.
وی در اهمیت و لزوم توسعه صنعتی و اقتصادی کشور تصریح کرد: 
امروز همان گونه که مشاهده می کنیم، استکبار جهانی، صنعت، تولید، 
کالا و اقتصاد جهانی را به گروگان گرفته  تا بتواند به اهداف سیاسی، 
اقتصادی و اجتماعی خود برسد؛ ازاین رو برای اینکه آسیب پذیری 
کشور را در نسل های آینده کشور کم کنیم، نیاز داریم چنین پروژه هایی 

را پایه گذاری کنیم.
سرمایه گذاری های فولاد مبارکه در حوزه استفاده بهینه از 

منابع آبی و انتقال آب از آینده نگری های این شرکت است
کبری تالارپشتی در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: پیش  ا
از بازدید از فولاد مبارکه اعتراضات زیادی را در خصوص میزان و نحوه 
مصرف آب در فولاد مبارکه شنیده بودم؛ اما امروز از نزدیک مشاهده کردم 
که فولاد مبارکه با سرمایه گذاری در جمع آوری، تصفیه و بازچرخانی پساب 
شهرهای اطراف در چرخه تولید خود و همچنین مشارکت در اجرای طرح 
انتقال آب دریای عمان به فلات مرکزی وابستگی خود به آب حوضه آبریز 
را به حداقل رسانده و همه این موارد از آینده نگری هایی است که در فولاد 

مبارکه مشاهده کردیم.
کید کرد: مدیران عامل فولاد مبارکه به توسعه سواحل   وی در ادامه تأ
که  ازجمله سواحل منطقه مکران و چابهار نیز تمرکز داشته باشند؛ چرا
در مناطق یادشده نیز جوانان خوش فکر و ظرفیت های خوبی وجود 
دارد. می توان مواد اولیه را از سایر نقاط جهان به این مناطق منتقل و به 
تولیدات با ارزش افزوده بالاتری تبدیل کرد و در این فرایند، هم نیاز کشور 
را تأمین کرد و هم مازاد محصولات تولیدشده را به خارج از کشور صادر کرد 

کسپورت« را به جریان انداخت. و فرایند »ری ا
لاینده های صنعتی نیز فولاد مبارکه بر لبه  در حوزه کاهش آ

تکنولوژی در حال حرکت است
به گفته رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی؛ 
در حال حاضر تمامی شهرها و کلان شهرهای کشور با پدیده آلودگی 
هوا مواجه اند و می طلبد صاحبان و مدیران صنایع بزرگ برای کاهش 
کثری آلاینده ها با حرکت بر لبه تکنولوژی های روز دنیا در این حوزه  حدا

پیش بینی های لازم را داشته باشند؛ کاری که امروز در فولاد مبارکه با قوت 
و انگیزه در حال انجام است. به خاطر داشته باشیم همه این تلاش ها 

کثری ملت است. برای رضایت حدا
نوع مدیریت در فولاد مبارکه کاملاً متفاوت و به روز است

نماینده تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای 
اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود بر اهمیت نگاه نو بر مدیریت 
کید کرد و افزود: متأسفانه در بخش های  همه بخش های کشور تأ
مهمی از کشور نوع مدریت از نوع سنتی و فرسوده و به گونه ای است که 
اسباب نگرانی، ناراحتی و سختی در معاش مردم را موجب شده است؛ اما 
خوشبختانه در بازدید امروز فولاد مبارکه مشاهده کردیم که نوع مدیریت 
در این مجموعه صنعتی عظیم کاملاً متفاوت و به روز است؛ مدل مدیریت 
در این کارخانه قابل قبول است و ازاین رو وظیفه خود می دانیم که این 
مجموعه را در متن کار همراهی و کمک کنیم تا بتوانند کارهای تخصصی 

خود را پیش برند.
کثری آسیب پذیری باید پروژه هایی نظیر  برای کاهش حدا
نورد گرم 2 فولاد مبارکه را که با آینده نگری پیش بینی  شده اند، 

حمایت کنیم
کبری عنوان کرد: امروز در جنگ اقتصادی و اوج تحریم های  عزت الله ا
کثری آسیب پذیری  بین المللی به سر می بریم؛ بنابراین برای کاهش حدا
باید پروژه هایی نظیر نورد گرم 2 فولاد مبارکه را که با آینده نگری پیش بینی 

شده اند حمایت کنیم.
فولاد مبارکه می تواند چندین برابر ارزی که می گیرد برای 

کشور ارزآوری داشته باشد
وی با بیان اینکه این قبیل پروژه ها با مشکلاتی در روان نبودن امور 
اجرایی خارج از فنس فولاد مبارکه نظیر گمرک و امورارزی مواجه است، 
خاطرنشان کرد: باید در این امور تسهیلگری انجام شود. به طور مشخص 
از رئیس کل بانک مرکزی درخواست داریم که در این خصوص تسهیلگری 
لازم را برای تسریع امور داشته باشند؛ زیرا فولاد مبارکه می تواند چندین 
برابر ارزی که می گیرد برای کشور ارزآوری داشته باشد. ضمن اینکه وزرای 
محترم صمت و اقتصاد باید پروژه های فولاد مبارکه را از نزدیک ببینند و 
دائماً رصد کنند و موانع را به طور جدی از سر راه چنین صنایعی بزرگی 

بردارند.
کید بر اینکه  رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با تأ
دولت فعلی بسیار با انگیزه است و جوانان انقلابی و خوبی را روی کار آورده 
گفت: امروز بخش خصوصی به هماهنگی بین دولت و مجلس امیدوار 
شده است؛ بنابراین خروجی این مجلس و دولت انقلابی، باید رشد خوب 
صنعت و تولید باشد. در دولت و مجلس قالب تفکر کمک به یکدیگر برای 

خدمت بیشتر به مردم و برداشتن موانع تولید است.
در حوزه های پیشران ازجمله فولاد مبارکه که در واقع 
پشتوانه مجموعه ای از صنایع کشور است، نباید کارها معطل بماند

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در بخش پایانی 
سخنان خود گفت: در حوزه های پیشران ازجمله فولاد مبارکه که در واقع 
پشتوانه مجموعه ای از صنایع کشور است، نباید کارها معطل بماند. باید 

همه ما کمک کنیم که هر فکر مثبت و نوآورانه ای که مدیران این مجموعه 
ع وقت  دارند و تشخیص داده می شود که برای کشور مفید است در اسر

به مرحله اجرا برسد.

نماینده مردم مبارکه در مجلس شورای اسلامی:
ثبات مدیریت در صنایع بزرگ کشور لحاظ شود

پروین صالحی، نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای 
اسلامی نیز در این بازدید در جمع خبرنگاران اظهار کرد: امروز همراه با 
رئیس کمیسیون صنایع و معدن بازدیدی از بخش های مختلف فولاد 

مبارکه داشتیم.
وی افزود: همچنین در جلسه ای با مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره 
فولاد مبارکه، برخی مشکلات و نقاط ضعف و قوت و نیازهای فولاد مبارکه 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت و از سوی رئیس کمیسیون صنایع و معادن 

مجلس شورای اسلامی قول مساعدت و همکاری لازم داده شد.
نماینده مردم مبارکه در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه تهیه 
ملزومات صنایع نیز در این جلسه مطرح شد، ادامه داد: در درجه اول 
تأمین مواد خام اولیه و پس از آن تأمین برق و گاز صنایع در این زمینه 

مطرح شد.
وی با انتقاد از قطعی برق صنعت در زمان ناترازی برق و انرژی گفت: 
متأسفانه بر اساس سیاست های فعلی در کشور ما به محض ایجاد 
ناترازی انرژی، قطع انرژی صنایع در دستور کار قرار می گیرد و متأسفانه 
در تابستان با قطع برق و در زمستان با قطع گاز مواجهیم. به نظر می رسد 
سیاست گذاری درست و بهینه به این صورت باشد که در بخش مصارف 
خانگی، صنعتی و تجاری، به گونه ای باشد که بار هیچ یک از بخش ها را 
به بخش دیگر تحمیل نکنیم و به طور مستقیم و غیرمستقیم مردم را 

دچار مشکل نسازیم.
 وی تصریح کرد: همچنین باید ثبات مدیریت را در همه بخش های 
کشور و به ویژه در صنایع بزرگ که در جنگ اقتصادی از جایگاه ویژه ای 

برخوردارند شاهد باشیم.

 خـبــــــــــــــــــر      

61

273

ح معدنی و فلزی با سه میلیارد دلار ارزش  ۶۱ طر
سرمایه گذاری

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
در نشست خبری با اصحاب رسانه به ارائه گزارش عملکرد 
ح پیشران  یک ساله ومعادن و جزئیات پیشرفت 7 طر
پرداخت و برنامه های جدید ومعادن در حوزه فولاد و صنایع 

معدنی را تشریح کرد و خبر داد.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از چیلان، اردشیر سعد محمدی، 
در این نشست خبری در جمع اصحاب رسانه اظهار داشت: 
مجموع سرمایه گذاری ومعادن در ۶1 طرح صنعتی و معدنی 

شامل ۳ میلیارد دلار است که عدد قابل توجهی است.
وی افزود: میزان سود خالص ما رشد خوبی داشته و در سال 1401، 
بیشترین سود سنواتی خود را داشته که بیانگر نگاه روبه رشد در 

سرمایه گذاری توسعه معادن است.
وی در خصوص ۷ طرح پیشران و در دست اجرا این مجموعه 
گفت: پروژه های آهن اسفنجی بیجار )کردستان( فولاد قروه 
)کردستان(، آهن اسفنجی اقلید )فارس(، آهن اسفنجی آرتاویل 
)اردبیل(، نیروگاه پویا، گندله صبا امید و کنسانتره سنگ آهن صبا 
نور ازجمله طرح های در دست اجرای این مجموعه به شمار 
می روند که برای اجرای این طرح ها نیاز مالی 2.1 میلیاردی وجود 

دارد که از طریق بانک ها این نیاز را برطرف خواهیم کرد.
وی ادامه داد: در حال حاضر پروژه فولاد کردستان 12.1۶ درصد، 
ذوب فولادسازی حدود 10 درصد، گندله سازی شهرک24 تا 
۵۳درصد، نیروگاه خورشیدی 80 درصد، فولادسازی اردبیل 
1۳.۶۶ درصد و فولادسازی اقلید 2 درصد پیشرفت داشته است.
وی گفت: نیروگاه سمنان با ظرفیت ۳۶0 مگاوات سیکل ترکیبی 
ح پیشران  که متعلق به ومعادن است، در واقع نخستین طر
اقتصادی است در مدت یک سال اجرا و به پایان رسید و در 
واقع تکمیل این طرح به منزله یک رکورد محسوب می شود و 

کنون فعال است. ا
وی در ارتباط با میزان سرمایه گذاری های انجام شده در سال 1401 
در پروژه های شاخص گفت: بالاترین میزان با رقم 18 هزار و ۷۷2 
میلیارد ریال متعلق به نیروگاه پویاست و آهن اسفنجی آرتاویل 

نیز بالغ بر 1۷ هزار و ۶۳1 میلیارد ریال ثبت شد.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات در مورد 
تولید در بخش فولاد پیش بینی کرد: تولید فولاد طی سال های 
ک  آینده از مــرز ۵۵ میلیون عبــور خواهد کرد. بــرای تأمین خورا
کتشــاف را گســترش داد یا ســرمایه گذاری  کارخانه هــا می تــوان ا
خارجی انجام دهیــم؛ در این خصوص اولین موضــوع در حوزه 
کتشاف بحث آموزش اســت؛ نیاز اســت که تغییری در پرورش  ا
کتشــاف آشنا و  نیروی انسانی داشــته و با سیستم های جدید ا
کتشاف  تجهیزات نوین را بشناسیم. با آشنایی با روش های نوین ا

می توانیم سرعت را افزایش و هزینه ها را کاهش دهیم.
سعد محمدی در پایان گفت: برنامه جدید برای ایجاد یک واحد 
تولید دو میلیون تنی کنسانتره سنگ آهن در دست داریم که 

اطلاعات تکمیلی آن متعاقباً اعلام خواهد شد.

»بیمه نامه های  صدور  درصدی   ۲7۳ رشد 
اعتباری« صندوق بیمه معدنی

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از روابط عمومی ایمیدرو، ارزش 
صدور بیمه نامه های اعتباری صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی طی هشت ماه نخست سال ۱۴۰۲، 
رشد ۲7۳ درصدی را نسبت به مدت مشابه سال قبل ثبت 
کرد. طی این مدت ۴۴ بیمه نامه به ارزش بیش از ۳۴ هزار 
میلیارد ریال صادر شد. از این تعداد ۳۴ فقره »اعتباری« 
به ارزش ۳۳۶۸۵ میلیارد ریال و مابقی مربوط به بیمه نامه 

»سرمایه گذاری« بود.
بررسی عملکرد صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
نشان می دهد، ارزش صدور بیمه نامه های اعتباری جهش 2۷۳ 
، رشد ۷۶ درصدی نسبت به هشت  درصدی و تعداد صدور
ماه سال 1401 داشته است.این روند در سایر بیمه نامه های 
صادرشده توسط صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های 
معدنی نیز قابل مشاهده است. به گونه ای که در بخش صدور 
بیمه نامه سرمایه گذاری تعداد بیمه نامه ها از ۶ فقره در پایان سال 
قبل به 10 فقره در هشت ماهه اول سال 1402 رسیده و از نظر ارزش 
ریالی نیز رقم این بیمه نامه ها از 21۶ میلیارد ریال با افزایشی در 
حدود ۳4۳ درصدی به ۹۵۷ میلیارد ریال افزایش داشته است.

عدد خبر

طرح

درصد

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در جریان بازدید از فولاد مبارکه:

نوع مدیریت در فولاد مبارکه کاملاً متفاوت و به روز است

کبری تالارپشتی عزت الله ا
 رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی

پروین صالحی
 نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی

7 هزار میلیاردتومان اوراق بدهی در آستانه انتشار برای تأمین منابع مالی موردنیاز
آیین گرامیداشت روز حسابدار و تجلیل از کارکنان 
حوزه اقتصادی و مالی فولاد مبارکه روز چهارشنبه 
شانزدهم آذرماه در سالن همایش های فولاد مبارکه 
برگزار شد و طی آن مهدی کویتی، معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه 
در سخنانی، ضمن قدردانی از زحمات کارکنان این معاونت، از انتشار 
ح های فناوری  اوراق بدهی 7 هزار میلیارد تومانی و رونمایی از طر

مالی )Fin Tech( در آینده نزدیک خبر داد.
وی گفت: طی یک سال گذشته، اتفاقات بسیار ارزشمندی در حوزه 
اقتصادی و مالی صورت گرفته که ازجمله آن ها می توان به استفاده از 
ابزارهای متنوع برای تأمین منابع مالی فولاد مبارکه اشاره کرد. در این 
راستا در سال گذشته مجوز انتشار اوراق بدهی در قالب اوراق مرابحه 
بدون رکن ضامن و به ارزش 8 هزار میلیارد تومان اخذ شد. این اوراق 
طی دو مرحله )اسفندماه 1401 و مرداد 1402( منتشر گردید و امسال نیز 
مجدداً انتشار اوراق جدیدی به ارزش ۷ هزار میلیارد تومان را در دست 

اقدام داریم.
کویتی خاطرنشان کرد: در حوزه عملیات بانکی و بالأخص تأمین 
منابع مالی گروه فولاد مبارکه نیز اقدامات مؤثری انجام شد. در این 
راستا تفاهم نامه های همکاری با بانک های تجارت، رفاه و ملی امضا 
شد و تعاملات بسیار خوبی با بانک های استان بالأخص بانک ملت 
 نیز با بانک صادرات به تفاهم اولیه رسیده ایم. این امر 

ً
داشته ایم. اخیرا

شرایط بسیار خوبی را برای تأمین منابع مالی موردنیاز جهت سرمایه در 
گردش و طرح های توسعه شرکت های گروه فراهم آورده و در آینده نیز با 
توسعه زیرساخت های سیستمی به سمت خزانه داری یکپارچه در کل 
گروه خواهیم رفت. بر این اساس انتظار داریم که نرخ تأمین مالی در کل 
گروه فولاد مبارکه با مدیریت نقدینگی یکپارچه به طور قابل ملاحظه ای 

کاهش یابد.

در سال گذشته شاهد انضباط مالی در کل گروه فولاد مبارکه 
بودیم

کویتی افزود: در سال گذشته شاهد انضباط مالی در کل گروه فولاد مبارکه 
بودیم؛ به طوری که صورت های مالی فولاد مبارکه و تلفیقی گروه بعد از 
 با اظهارنظر مقبول حسابرس به مجمع عمومی 

ً
چندین سال مجددا

صاحبان سهام ارائه شد. ایشان این موفقیت بزرگ را مرهون زحمات 
کلیه بخش های مربوطه و بالأخص تلاش مجدانه کارکنان اقتصادی و 
مالی فولاد مبارکه دانست و اظهار امیدواری کرد که با ادامه این تلاش ها 
بتوانیم ضمن استمرار انضباط مالی، در تصمیم سازی های اقتصادی با 

ارائه اطلاعات به موقع به مدیریت ارشد سازمان کمک مؤثری نماییم.

گروه فولاد مبارکه برای راهبری، کنترل ها و هدایت های مالی 
برنامه های ویژه ای دارد

کویتی تصریح کرد: برای راهبری، کنترل ها و هدایت های مالی گروه 
که معتقدیم کلیه  معظم فولاد مبارکه برنامه های ویژه ای داریم؛ چرا
شرکت های زیرمجموعه باید در حوزه اقتصادی و مالی به صورت 
متوازن، هم جهت و هم راستا با اهداف عالی گروه رشد کنند. همچنین 
گروه مقدمات ارائه  با برگزاری جلسات حضوری در شرکت های 
که  مشاوره های مالی بالأخص در حوزه کنترل هزینه ها فراهم شده؛ چرا
با تحولات بزرگی که در حوزه حسابداری مدیریت، قیمت تمام شده 
و سیستم حسابداری صنعتی فولاد مبارکه صورت گرفته، باید این 

دانش به کل گروه منتقل شود تا در این حوزه ها کل شرکت ها موفق تر 
از گذشته عمل کند.

فولاد مبارکه در حوزه فناوری مالی )FinTech( طرح های 
زیادی دارد

فولاد مبارکه در حوزه فناوری مالی )FinTech( طرح های زیادی دارد که 
به تدریج از آن ها رونمایی  خواهد کرد و آن ها را به سمع و نظر کارکنان و 

سهام داران شرکت خواهد رساند.
  براین باوریم که فناوری مالی قطعاً برای معاونت اقتصادی و مالی، 
کارکنان و  تمامی شرکت های زیرمجموعه فولاد مبارکه منشأ خیروبرکت  

بسیار خواهد بود.

معاون اقتصادی و مالی  فولاد مبارکه خبر داد:
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تأمین مالی پروژه تولید نوار نقاله استیل کورد راه اندازی واحد دوم آب شیرین کن RO1 فولاد کاوه 
بدون حضور خارجی ها

با تشکیل مجمع عمومی فوق العاده صاحبان سهام شرکت و تصویب 
طرح، گام نخست تأمین مالی طرح احداث کارخانه تولید تسمه نوار 
نقاله استیل کورد و منجید دار الشتر از طریق افزایش سرمایه برداشته 
شد. همچنین با نظر مثبت و حمایتی سهام داران در خصوص تسهیل 
و تسریع فعالیت های عملیاتی و اجرایی برای تحقق هر چه سریع تر 
اهداف راهبردی، اقتصادی و اجتماعی پیش بینی شده هماهنگی های 
لازم برای اجرای بی وقفه مراحل بعدی تأمین مالی به سرانجام رسید.

مدیرعامل فولاد کاوه جنوب کیش با اعلام خبر راه اندازی واحد دوم 
آب شیرین کن RO1 این مجتمع فولادی گفت: باتوجه به اهمیت تولید 
آب صنعتی جهت مصرف در بخش های مختلف یکی از مهم ترین 
قطب های صنعت فولاد ایران، تأمین آب موردنیاز مجتمع فولاد کاوه 
جنوب کیش و صنایع هم جوار آن به منبع حیاتی، راه اندازی واحد دوم 
RO1 باتکیه بر دانش فنی کارکنان واحد بهره بردار آب شیرین کن فولاد 
کاوه در غیاب کارشناسان خارجی با موفقیت انجام شد.

خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

را  با فناوری احیای هیدروژن  پوسکو تولید فولاد 
جایگزین تولید فولاد به روش کوره بلند می کند.

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از چیلان، پوسکو فولادساز کره 
جنوبی تصمیم دارد تا سال 20۵0 روش تولید خود را در واحدهای 

پوهانگ و گوانگیانگ به فناوری احیای هیدروژن تغییر دهد.
در پی این تغییر پوسکو از سال 20۳۳ میلادی در واحدهای 
یادشده از روش های رِکس )HyREX( در کارخانه پوهانگ 
استفاده و این روش را جایگزین روش سنتی کوره بلند خواهد کرد.

دو واحد فولادی یادشده تا سال 20۵0 میلادی به تدریج مجهز به 
شش سیستم تولید فولاد احیای هیدروژن خواهند شد.

های رِکس فناوری فولادسازی نسل آینده است و در آن با استفاده 
کسید آهن  از هیدروژن به عنوان یک عامل احیایی، آهن از ا

تولید می شود.
پوسکو پیش تر خبر داده بود در توافق با شرکت انگلیسی 
پرای متالز تکنالوجیز یک واحد پایلوت فولادسازی مبتنی بر 
احیای هیدروژن را راه اندازی خواهد کرد. بنا بر گزارش ها، این 
واحد تا سال 202۷ میلادی راه اندازی و در آن با استفاده از روش 

های رِکس فولاد تولید خواهد شد.

براساس آخرین گزارش ماهانه انجمن آهن و فولاد چین، 
انتظار می رود قیمت فولاد چین پس از افزایش قیمت های اخیر 
در آینده نزدیک با نوسانات جزئی باقی بماند، زیرا تقاضای 
صنایع مصرف کننده فولاد ممکن است با رشدی آرام، عملکرد 
ضعیفی داشته باشد. این انجمن خاطرنشان کرد که تأثیر 
درگیری های ژئوپلیتیک جهان هم ممکن است ابهامات 

پیرامون بهبود اقتصاد جهانی را تشدید کند.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از دنیای معدن، در مورد بازار 
داخلی چین، بهبود تقاضا در میان صنایع مصرف کننده فولاد 
نتوانسته است انتظارات بازار را برآورده کند و سقوط مداوم بخش 
ک ممکن است همچنان بر مصرف فولاد تأثیر منفی بگذارد.  املا
کتبر، تولید فولاد خام چین افزایش 1.4 درصدی را در  طی ژانویه تا ا
مقایسه با سال گذشته ثبت کرد، درحالی که مصرف ظاهری فولاد 
خام این کشور 2 درصد کاهش یافت که نشان می دهد عدم تعادل 
بین عرضه و تقاضا هنوز برقرار است. بااین حال، موجودی فولاد 
به طور پیوسته کاهش یافته و فشار بازار از سمت عرضه را تا 

حدودی کاهش داده است.
، عملکرد ثابت بخش هایی مانند زیرساخت،  در حال حاضر
صنایع تولیدی و صادرات نیروی محرکه حمایت از مصرف فولاد 
چین است، درحالی که پایداری و ثبات دغدغه بازار است. علاوه 
بر این، تولیدکنندگان فولاد چین همچنان با چالش های زیادی 
در زمینه کاهش هزینه های تولید خود مواجه اند، زیرا قیمت 
کتبر، متوسط قیمت  سنگ آهن وارداتی بالا بوده است. در ماه ا
سنگ آهن وارداتی به 112.۹ دلار بر تن رسید که 22.۷ درصد 
نسبت به دسامبر گذشته افزایش داشت، درحالی که قیمت فولاد 

در بازار داخلی در مدت مشابه ۵.1 درصد کاهش داشت.

فولادساز عمانی از آغاز ساخت یک واحد فولادی مبتنی 
بر هیدروژن سبز با سرمایه گذاری ۳ میلیارد دلاری خبر داده 

است.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از چیلان، جیندال استیل اند پاوِر، 
فولادساز هندی در سال 2020 میلادی دارایی های خود را در کشور 
عمان با قیمت حدود یک میلیارد دلار به وُلکان استیل فروخت و 
حالا وُلکان گرین استیل از آغاز ساخت یک کارخانه فولاد مبتنی بر 
هیدروژن سبز در منطقه ویژه اقتصادی الدقم عمان خبر داده 
است. بر این پروژه بیش تر از ۳ میلیارد دلار سرمایه گذاری شده و 

قرار است تا سال 202۶ میلادی به پایان برسد.
جیندال شدید و عمان ابعاد این پروژه را شگفت انگیز می دانند 
و آن را گامی در راستای تحقق چشم انداز انتشار صفر کربن در 
عمان در سال 20۵0 معرفی می کنند. به گفته آن ها این دستاورد 

به پیشگامی عمان در تولید پایدار فولاد می انجامد.
این مجتمع دو خط تولیدی با ظرفیت تولید ۵ میلیون تن 
محصولات فولادی در سال دارد و قرار است در هر یک از خطوط 
سالانه 2.۵ میلیون تن فولاد تولید شود. آهن احیای مستقیم، یک 
کوره قوس الکتریک و یک کارخانه نوار داغ تجهیزات این مجتمع 
را تشکیل می دهد. در این واحد، فولاد با ارزش افزوده ای تولید 
می شود که در ساخت اتومبیل و توربین های بادی به کار می آید. 
محصولات این واحد همچنین به اروپا و ژاپن صادر می شود. 
همچنین در این پروژه از گاز طبیعی به عنوان سوخت استفاده 

می شود و در ادامه هیدروژن سبز جایگزین گاز می شود.
کلنگ زنی این واحد فولادی با حضور علی مسعود  مراسم 
السونیدی رئیس مناطق ویژه اقتصادی و مناطق آزاد، ناوین 
جیندال رئیس هیئت مدیره گروه جیندال و دیگر مقامات ارشد 

کشور عمان برگزار شد.
کِش جیندال نائب رئیس هیئت مدیره وُلکان گرین استیل  وِنتا
نیز درباره این پروژه گفت: پیش بینی می شود اجرای این پروژه به 
کاهش انتشار 12 میلیون تنی کربن در سال بینجامد. همچنین 
در این پروژه از اتکای صددرصدی به گاز طبیعی به استفاده 100 

درصدی از مصرف هیدروژن روی خواهیم آورد.

تولید فولاد

 با روش احیای هیدروژن در کره جنوبی

چشم انداز بازار فولاد چین در کوتاه مدت

آغاز ساخت کارخانه تولید فولاد سبز 

در عمان
گان به عنوان یکی از  امروز مفتخریم که فولاد هرمز
بزرگ ترین حامیان شرکت های دانش بنیان در کشور، 
با همکاری مسئولان استان و رؤسای دانشگاه ها و 
کز علم و فناوری میزبان برگزاری اولین همایش سرمایه گذاری در  مرا

جنوب کشور است.
حمایت از شرکت های دانش بنیان ارتباط دو سر بُرد است

به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، عطاالله معروفخانی در 
مراسم افتتاحیه ششمین همایش »فولادی شو« که در شهر بندرعباس 
برگزار شد، با بیان مطلب فوق گفت:شرکت فولاد هرمزگان یکی از بزرگ ترین 
قطب های صنعتی کشور است و یکی از رسالت های مهم این مجتمع 
بزرگ و صنعتی حمایت از شرکت های دانش بنیان و نوآور است؛ زیرا این 
ارتباط دو سر بُرد بوده و هم باعث ارتقای کیفیت محصولات و خدمات 
کز علمی  فولاد هرمزگان می شود و هم محرک و مشوق این شرکت ها و مرا

خواهد شد.
وی افزود: شرکت های دانش بنیان باید در زمینه دانش و نوآوری با صنایع 
همکاری داشته باشند و این همکاری می تواند منجر به توسعه فناوری ها و 
محصولات و خدمات جدید شود. همچنین باید دانشگاه ها و صنایع برای 
اعمال یافته های تحقیقاتی در مسائل دنیای واقعی و ایجاد راه حل های 

نوآورانه با یکدیگر همکاری کنند.
نوآوری ابتدا باید در روش مدیریتی ما جریان یابد و سپس به 

ابزارهای مورداستفاده تسری پیدا کند
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان با اشاره به مفاهیم جدید نوآوری در 
دنیای امروز، عنوان کرد: نوآوری مفهومی است که برای حیات مولد صنایع 
به آن نیاز داریم؛ اما مهم ترین مسئله این است که ابتدا باید این مفهوم را 
در سازمان نهادینه ساخت و مدل های ذهنی همسو با آن را ایجاد کرد؛ 
بنابراین نوآوری ابتدا باید در روش مدیریتی ما جریان یابد و سپس به 

ابزارهای مورداستفاده تسری پیدا کند.
معروفخانی ادامه داد: پس از آنکه این ذهنیت در سازمان ایجاد شد و 
ضرورت نوآوری را درک کردیم، می توانیم به طرز مؤثری به سمت استفاده 
از فناوری های روز حرکت کنیم. این رویکردی است که فولاد هرمزگان در 
پیش گرفته و ما در تلاشیم که این مهم را به فرهنگ و جریان واحد در 
سازمان تبدیل کنیم. ما به قدرت همکاری ایمان داریم و از شما دعوت 
می کنیم در سفر ما به سمت تولید فولاد پایدار همراه ما باشید. ما با 
هم می توانیم روش های تولید سازگار با محیط زیست را توسعه دهیم 
و به توسعه صنعت فولاد سبز جهانی کمک کنیم. قطعاً شرکت های 
دانش بنیان می توانند در مسیر حرکت به سمت فولاد سبز نقش مهمی 

ایفا کنند.
نگاه مدیرعامل گروه فولاد مبارکه به حمایت از شرکت های 

دانش بنیان و مراکز علمی و فناوری را پاس می داریم
کید کرد: به طور قطع امروز که دکتر طیب نیا به عنوان یک مدیر  وی تأ
ارزشی، جوان و خوش فکر در رأس امور این مجتمع عظیم صنعتی قرار 
کز علم و  گرفته اند و با نگاهی نو حمایت از شرکت های دانش بنیان و مرا
فناوری را در برنامه های اصلی گروه قرار داده اند، این نگاه را پاس می داریم 
و خرسندیم که اعلام کنیم امروز فولاد هرمزگان از این حمایت ها و راهبردها 
در عرصه نوآوری به خوبی استقبال می کند و در راستای سیاست های 
گروه، حمایت از شرکت های دانش بنیان را در دستور کار خود قرار داده 
است. نگاه مدیران گروه فولاد مبارکه در راستای حمایت از شرکت های 
کز علمی که می توانند قدم های مؤثری  دانش بنیان نگاهی نو بوده و مرا
برای ایفای نقش در پیشبرد اهداف علمی بردارند با نگاه ویژه مورد حمایت 

قرار می گیرند.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان با بیان اینکه امروز پیش قدم شده ایم تا از 
کز علمی مانند گذشته حمایت کنیم، تصریح  شرکت های دانش بنیان و مرا
کرد: با حمایت فولاد هرمزگان و سرمایه گذاری این شرکت در شرکت های 
دانش بنیان می توانیم برای افزایش کیفیت محصولات و تولیداتی که ما را 

به تولید فولاد سبز نزدیک کند قدم های مؤثری برداریم.
اختصاص بودجه برای حمایت از شرکت های دانش بنیان

معروفخانی با اشاره به رویکرد سومین کنفرانس فولادسازی در بهمن ماه، 
عنوان کرد: قصد داریم هم زمان با برگزاری کنفرانس ریخته گری که در 
بهمن ماه برگزار می شود، دفتر شرکت پشتیبانی و نوآوری فولاد مبارکه 
گر شرکت های دانش بنیان  در پارک علم و فناوری دایر شود. همچنین ا
استان درخواست کنند، با هماهنگی پارک علم و فناوری استان هرمزگان، 
فضای مناسب را در اختیار آن ها قرار خواهیم داد تا مستقر شوند. قطعاً 
بازار مناسبی برای آن ها فراهم خواهد بود و می توانیم از توانمندی های 
آن ها استفاده کنیم. همچنین بودجه ای را به این امر اختصاص می دهیم 

کز علمی، به یک بُرد دوسویه  تا با حمایت از شرکت های دانش بنیان و مرا
دست یابیم.

رکوردشکنی ها در شرایط محدودیت انرژی، با استفاده از 
نوآوری ها و ظرفیت های نخبگان

گر استفاده از نوآوری ها در فولاد هرمزگان اتفاق  وی عنوان کرد: قطعاً ا
گر امروز با توجه به  نمی افتاد، شاهد رکوردشکنی ها در این شرکت نبودیم. ا
قطعی برق و گاز و سایر محدودیت ها شاهد این هستیم که فولاد هرمزگان 
باز هم از ظرفیت اسمی خود عبور می کند و در آبان ماه ۹ رکورد تولیدی را 
ثبت کرد، به دلیل استفاده از نوآوری ها و ابتکارات نخبگان صنعت فولاد 
کشور بوده است. مدیران و کارشناسان فولاد هرمزگان به دنبال این 
هستند که با به کارگیری طرح های دانش بنیان بتوانند کاهش تولید ناشی 

از محدودیت های برق و گاز را جبران کنند.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در پایان خاطرنشان کرد: امیدواریم با 
برگزاری این همایش و سرمایه گذاری بزرگ در شرکت های دانش بنیان 
جنوب کشور، استقرار آن ها در استان هرمزگان و ایجاد بازار توسط فولاد 
هرمزگان برای این شرکت ها، بیش از گذشته بتوانیم از توانمندی های 

علمی، طرح های نوآورانه آن ها در فولاد هرمزگان استفاده کنیم.

 مدیرعامـــل شـــرکت پشـــتیبانی و توســـعه فنـــاوری و نـــوآوری 
فولاد مبارکه مطرح کرد:

در کل ایران فقط هشت سرمایه گذاری خطرپذیر اتفاق افتاده 
است

مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه 
)MSTID( گفت: ششمین همایش فولادی شو که با حمایت شرکت فولاد 
هرمزگان برگزار می شود، به شناسایی شرکت های دانش بنیان توانمند برای 

خلق ارزش در زنجیره فولاد کمک خواهد کرد.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، یحیی پالیزدار در ششمین 
همایش فولادی شو که با همکاری فولاد هرمزگان برگزار شد، بیان کرد: 
پیشرفت کشور ما با کمک شرکت های بزرگ اتفاق می افتد و بر این اساس، 
صنایع بزرگ می توانند عامل توسعه باشند و این ذهنیتی است که 
نه فقط در ایران، بلکه در تمامی جهان وجود دارد. صنایع بزرگ لوکوموتیو 
پیشرفت هر اقتصادی هستند؛ اما برای بقا نیازمند مواردی دیگری هستند 

که در نهایت منجر به تشکیل یک زیست بوم می شود.
وی افزود: صنایع بزرگ برای بقای خود باید در بهره برداری از امکانات 
صنعتی بهترین باشند. به عنوان مثال، در کارخانه فولادسازی باید 
بهترین استفاده را از ظرفیت نصب شده شاهد باشیم. درحالی که میانگین 
استفاده از ظرفیت فولاد در دنیا ۷۵ درصد است، در ایران ۶۵ درصد از 
ظرفیت نصب شده استفاده می کنیم؛ اما در گروه فولاد مبارکه و به ویژه 
فولاد هرمزگان 100 درصد ظرفیت اسمی فعال است. این یعنی توانسته ایم 
به این دانش و توانایی برسیم که بتوانیم بهره بردار خوبی باشیم؛ اما این 

برای بقای یک بنگاه مانند فولاد مبارکه یا هر مجموعه دیگر کافی نیست.
مجموعه های بزرگ باید نوآوری را در خود جذب کنند

مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه 
خاطرنشان کرد: دوسوتوانی به شدت موردنیاز شرکت های بزرگ است. 
مجموعه های بزرگ باید بتوانند علاوه بر اینکه بهره بردار خوبی باشند، 
کتشافگر خوبی نیز باشند. این شرکت ها باید بتوانند نوآوری را در داخل  ا
خود جذب کنند و این امر در تضاد با اندازه مجموعه های بزرگ است. 
شرکت های بزرگ عموماً به واسطه بزرگ بودنشان توانایی جذب نوآوری 
را ندارند. این شرکت ها در دنیا تلاش می کنند در کنار خود شرکت های 
کوچک و متوسط را تشکیل دهند تا آن ها بتوانند نوآوری را جذب کنند تا 

از این منظر چالش شرکت های بزرگ را در این قبیل شرکت ها حل کنند.
پالیزدار اضافه کرد: در این راستا با شکل گیری یک مجموعه سرمایه گذاری 
باید بتوانیم با سرمایه گذاری در شرکت های کوچک و متوسط، ریسک این 
شرکت ها را کاهش دهیم و این صنعت دقیقاً همان صنعت سرمایه گذار 

خطرپذیر است که ازسال 1۹80 به بعد رسمیت یافته است. 
وی با اشاره به نقش شرکت های خطرپذیر در نوآوری شرکت های بزرگ 
و صنایع سنگین تصریح کرد: در بررسی 10 شرکت برتر فولادساز جهان 
مشاهده می کنیم که به چه میزان برخی از این شرکت ها از حوزه فعالیت 
خودشان خارج شده اند. به عنوان مثال، شرکت پوسکو در معدن و نفت 
و گاز وارد شده است و به مجموعه ای تبدیل شده که در کنار فعالیت های 
تخصصی خود در صنعت ساختمان و بسیاری از زیرساخت های خدمات 
مالی نیز وارد شده است. یا تاتا استیل در بخش مراقبت های بهداشتی 
سرمایه گذاری کرده است و به این وسیله به شدت ریسک کسب وکار خود 

را با استفاده از این راهکارها و سرمایه گذاری ها کم کرده است.
در کل ایران فقط ۸ سرمایه گذاری خطرپذیر اتفاق افتاده 

است
کشور نشان  بررسی های به عمل آمده از برخی شرکت های داخلی 
می دهد در سال 1401 در کشور ما نیز تقریباً ۷0 درصد این سرمایه گذاری ها 
در شرکت های مختلف در حوزه خدمات صورت گرفته است و کمتر در 
صنعت هاردتک سرمایه گذاری شده است؛ به نحوی که کل سرمایه گذاری 
در این حوزه فقط 1.۶ همت است و 40 درصد از این مبلغ زیر یک میلیارد 
تومان است و عملاً یعنی هیچ اتفاقی نمی تواند در این بخش رخ دهد. کلاً 
در کل ایران فقط 8 سرمایه گذاری خطرپذیر اتفاق افتاده است. به عبارت 
دیگر حجم سرمایه گذاری در این بخش به شدت کم است، مضاف بر این 
۷۵ درصد از این سرمایه گذاری در تهران انجام شده است؛ درحالی که در 
گر بتوانیم اتفاقی  تهران خوشبختانه اساساً صنعت سنگین وجود ندارد. ا
رقم بزنیم که صنایع بزرگ در بخش هاردتک سرمایه گذاری کنند، می توانیم 
شاهد تنوع بخشی زیادی در سرمایه پذیری جامعه باشیم و همایش های 

فولادی شو ازجمله این اتفاقات است.
کندگی جغرافیایی مطرح است که خوشبختانه  وی گفت: از سوی دیگر پرا
امروز به همت فولاد هرمزگان، ششمین نقطه را در کشور شاهد هستیم که 
در این بخش ورود کرده و چنانچه به دنبال عدالت اقتصادی باشیم، خود 
کندگی می تواند استفاده بهینه از ظرفیت ها و توزیع بهینه ثروت  این پرا
کندگی  را به دنبال داشته باشد. به خاطر داشته باشیم هر زیست بوم پرا
کثری از ظرفیت ها  جغرافیایی خود را دارد و این می تواند به استفاده حدا
کمک کند و کاهش ریسک سرمایه گذاری را به همراه داشته باشد. در این 

صورت است که کل کشور در راستای خلق ثروت فعال خواهد شد.
MSTID در یک سال و نیم گذشته با 3۰ سرمایه گذاری، 

بالغ بر ۷۰۰ میلیارد تومان به طور مستقیم در شرکت هایی 
سرمایه گذاری کرده که می توانند در زنجیره فولاد خلق ارزش کنند

کید بر اینکه در حوزه سرمایه گذاری خطرپذیر و »هاردتک« کل  وی با تأ
سرمایه گذاری در سال گذشته بدون احتساب گروه فولاد مبارکه حدود 1.۶ 
همت بوده است، گفت: این در حالی است که شرکت MSTID در یک سال 
و نیم گذشته با ۳0 سرمایه گذاری، بالغ بر ۷00 میلیارد تومان به طور مستقیم 
در شرکت هایی سرمایه گذاری کرده که می توانند در زنجیره فولاد خلق 
ارزش کنند. البته زنجیره فولاد نیز صرفاً متالورژی و مواد نیست، بلکه سایر 
صنایع مانند حمل ونقل، شیمیایی، رنگ، لاستیک و... را در برمی گیرد. 
گروه فولاد مبارکه یکی از بزرگ ترین ناوگان  در گروه فولاد مبارکه از لکوموتیو )
کشنده کشور را در اختیار دارد(، صنایع شیمیایی، رنگ، لاستیک تا زنجیره 
مجموعه آهن و فولاد سرمایه گذاری انجام شده و بالطبع سرمایه گذاری 
خطرپذیر صورت گرفته است. به عبارت دیگر، به طور میانگین، در گروه 
فولاد مبارکه در مقایسه با کشور بالغ بر 10 سرمایه گذاری بالای 10 میلیارد 

تومان انجام شده است.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه با 
کید کرد: برای کاهش ریسک کسب وکار  اشاره به چالش های این مسیر تأ
شرکت های بزرگ، باید سرمایه گذاری از طریق این شرکت ها انجام شود تا 
بازار برای شرکت های کوچک و متوسط دانش بنیان به وجود آید. به این 
ترتیب شاهد کاهش ریسک سرمایه گذاری خواهیم بود. بزرگ ترین چالش 
ما در این مسیر فضای ذهنی مدیران است؛ بنابراین در نخستین گام باید 
بپذیریم که چنین سرمایه گذاری هایی خطرپذیر هستند و ممکن است ۳0 

درصد از آن ها به نتیجه نرسد.
چالش دوم پیدا کردن شرکت های واجد شرایط 

سرمایه گذاری خطرپذیر است
پالیزدار با بیان اینکه چالش دوم ما یافتن شرکت های واجد شرایط 
گرچه تا پایان امسال امکان  سرمایه گذاری خطرپذیر است، عنوان کرد: ا
۵00 میلیارد تومان دیگر به حوزه سرمایه گذاری خطرپذیر وارد کنیم، اما با 
این مشکل مواجهیم که بسیاری از شرکت ها الزامات جذب سرمایه گذاری 
را ندارند و مهم تر اینکه در زنجیره رشد یک کسب وکار، اقدامات ابتدایی 
صورت نگرفته است. این یعنی تعداد شرکت های دانش بنیان در حوزه 
هاردتک به شدت کم است و دست ما برای سرمایه گذاری باز نیست. 
همچنین حجم سرمایه گذاری برای این شرکت ها نسبتاً زیاد است و ممکن 
است از بودجه برخی پارک های علم و فناوری کشور بیشتر باشد؛ بنابراین 

نیازمند جلب مشارکت شرکت های بزرگ هستیم.
وی در پایان با اشاره به اینکه تا انتهای سال جاری ۵00 میلیارد تومان 
دیگر و سال آینده 2000 میلیارد تومان سرمایه گذاری خطرپذیر خواهیم 
داشت، خاطرنشان کرد: چشم انداز ما تا سال 1410 این است که بتوانیم 
به جای 0.۵ درصد فعلی 1.۵ درصد از فروش شرکت های گروه فولاد مبارکه 

به سرمایه گذاری در تحقیق و توسعه و سرمایه گذاری خطرپذیر اختصاص 
کوسیستم، امسال ۷0 میلیارد تومان  دهیم. همچنین برای راه اندازی ا
به پارک های علم و فناوری اختصاص پیدا کرده است که محوریت 
بخشی از این کار با شهرک علمی تحقیقاتی است. همچنین مدیرعامل 
MSTID فولاد هرمزگان برای نخستین گام، 2 میلیارد تومان و شرکت 

 ۵ میلیارد تومان به پارک علم و فناوری اختصاص دادیم تا بتوانیم منابع 
مالی پارک را برای سرمایه گذاری در حوزه زنجیره ارزش افزوده صنعت 

فولاد هدایت کنیم.

رئیــس پــارک علــم و فنــاوری اســتان هرمــزگان در همایــش 
: » ی شــو د لا فو «

علاقه مندیم تا سرمایه گذاری مشترکی را با شرکت پشتیبانی 
فناوری و نوآوری فولاد مبارکه داشته باشیم

رئیس پارک علم و فناوری استان هرمزگان گفت: استان هرمزگان با وجود 
استقرار صنایع فراوان و ظرفیت بالا، خلأ حضور شرکت های دانش بنیان 
را دارد و امیدواریم با برگزاری ششمین همایش »فولادی شو« این خلأ 

پر شود.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، علیرضا نصیری نیز در 
ششمین همایش فولادی شو در شهر بندرعباس بیان کرد: در زیست بوم 
نوآوری در استان هرمزگان با توجه به ظرفیتی که از لحاظ بازار در حوزه های 
مختلف از صنعت فولاد تا صنایع نفت و گاز و صنایع حوزه دریایی دارد، خلأ 

حضور شرکت های دانش بنیان بسیار حس می شود.
کوسیستم شرکت های کوچک و  وی افزود: استان هرمزگان به لحاظ ا
متوسط، خلأ شرکت های دانش بنیان را دارد. وجود شرکت های بزرگ 
می طلبد که شرکت های کوچک و متوسط در خصوص خدمات مختلف 
برای این شرکت ها شکل بگیرند. در این خصوص پارک های علم و فناوری با 
توجه به شرکت های دانش بنیان و علم محور بودن آن ها اهمیت بیشتری 

دارند و ارزش افزوده بیشتری ایجاد می کنند.
رئیس پارک علم و فناوری استان هرمزگان خاطرنشان کرد: ما چاره ای 
نداریم جز اینکه در حوزه این زیست بوم فعالیت و زیرساخت های لازم را 
فراهم کنیم. در این راستا شرکت فولاد هرمزگان جزو پیشگامان ایجاد این 
زیست بوم بوده است. زمانی که پارک علم و فناوری در استان هرمزگان 
شکل گرفت، شرکت فولاد هرمزگان از همان ابتدا از این پارک حمایت کرد. 
همچنین صندوق پژوهش و فناوری استان با سهام داری عمده فولاد 
هرمزگان شکل گرفت که یکی از بهترین ترکیب های صندوق های نوآوری و 
کنون این صندوق عملکرد خوبی داشته  پژوهش استانی در کشور است. تا

است و باید از شرکت فولاد هرمزگان تشکر کرد.
امیدواریم جلسات B2B با شرکت های فناور استان های 

جنوبی کشور به قرارداد منجر شود
کرد: در رویداد  نصیری با اشاره به برنامه های فولادی شو، تصریح 
فولادی شو دو اتفاق می افتد؛ در روز نخست جلسات B2B با شرکت های 
فناور استان های جنوبی کشور تشکیل خواهد شد و امیدواریم این 
جلسات منجر به قرارداد شود. البته در پارک علم و فناوری، شرکت فولاد 
هرمزگان جلسات زیادی با شرکت های فناور برگزار کرده و ارتباط بسیار 
خوبی میان دانش بنیان ها با فولاد هرمزگان به وجود آمده است. این 
شرکت توانسته به بسیاری از شرکت های دانش بنیان کمک کند و موجب 

رشد آن ها شود.
وی در پایان با بیان اینکه صندوق استان هرمزگان عمر کوتاهی دارد 
و هنوز سرمایه گذاری را فعال نکرده است، تصریح کرد: علاقه مندیم تا 
سرمایه گذاری مشترکی را با شرکت پشتیبانی فناوری و نوآوری فولاد مبارکه 
داشته باشیم تا تجربیاتی در این زمینه برای صندوق حاصل شود و ریسک 
این سرمایه گذاری ها با فولاد مبارکه کاهش یابد. امیدواریم روند رشد بوم 
نوآوری با شیب بیشتری طی شود و بتوانیم در این زیست بوم ارزش افزوده 

بیشتری را با کمک هم ایجاد کنیم.
امضای دو تفاهم نامه میان MSTID، فولاد هرمزگان و 

دانشگاه هرمزگان در ششمین همایش سرمایه گذاری فولادی شو
فولادی شو،  سرمایه گذاری  همایش  ششمین  برگزاری  جریان  در 
تفاهم نامه ای میان فولاد هرمزگان، دانشگاه هرمزگان و شرکت پشتیبانی 
و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه و همچنین تفاهم نامه ای دیگر 

میان فولاد هرمزگان، پارک علم و فناوری و دانشگاه هرمزگان منعقد شد.
در این تفاهم نامه ها که موجب تقویت زیست بوم فناوری و نوآوری جنوب 
کید شده  کننده تأ کشور می شود بر ارتقای روابط میان طرف های امضا

است.

نگاه نو مدیریت فولاد مبارکه به حمایت از شرکت های دانش بنیان
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در ششمین همایش »فولادی شو«:
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خبــر بین الملل

رئیس دفتر نمایندگی مرکز صادرات روسیه در ایران، در جریان بازدید 
از غرفه ایمیدرو در نمایشگاه اختصاصی اوراسیا از اعلام آمادگی این 
مرکز برای تسهیل سرمایه گذاری در زنجیره معدن و صنایع معدنی ایران 
خبر داد و گفت: این مرکز دولتی، از ابزارها و امکانات لازم برای توسعه 
سرمایه گذاری در بخش معدن و صنایع معدنی در ایران برخوردار 
است. مرکز صادرات روسیه با تولیدکنندگان و صادرکنندگان و نهادهای 
مرتبط با توسعه سرمایه گذاری در این کشور تعامل دارد.

کسین خوزستان گفت: با  مدیر کنترل کیفیت و آزمایشگاه شرکت فولاد ا
اقدامات صورت گرفته، این شرکت موفق به اخذ گواهینامه بین المللی 
استاندارد ISO/IEC17025: 2017 شد. این استاندارد با عنوان »الزامات 
عمومی احراز صلاحیت آزمایشگاه های آزمون و کالیبراسیون« در مؤسسه 
استاندارد و تحقیقات صنعتی به ثبت رسیده است. این گواهینامه برای 
آزمایشگاه هایی که قصد دارند با به کارگیری سیستم کیفیت، صلاحیت  
خود را در اندازه گیری های معتبر اثبات کنند، تدوین شده است.

 خـبــــــــــــــــــر      

اعلام آمادگی مرکز صادرات روسیه برای تسهیل 
سرمایه گذاری در زنجیره معدن ایران

کسین خوزستان موفق به اخذ گواهینامه بین المللی  فولاد ا
استاندارد ISO/IEC17025:2017 گردید

 کشورهای آسیایی 

در صدر صادرات فولاد زنگ نزن

درحالی که در ســال ۲۰۲۲ ارزش صادرات جهانی فولاد 
زنگ نزن ۶ میلیــارد و ۶۰۰ میلیــون دلار بــوده و صادرکنندگان 
آسیایی در صدر جای دارند، ایران نیز جایگاه 7۴ دنیا را از آن 

خود کرده است.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات 
آنلاین«، بر اســاس آمارهای جهانی منتشرشــده فروش جهانی 
فولاد زنگ نــزن صادراتی از همه کشــورها در ســال 2022 بالغ بر ۶ 
میلیارد و ۶00 میلیون دلار بود و به این ترتیب نسبت به سال 2018 
ارزش صادرات فولاد زنگ نزن حدود 14۹ درصد افزایش داشته 
است. این در حالی است که در سال 2021 نیز ارزش صادراتی فولاد 

زنگ نزن بیش از ۵ میلیارد و ۵۷0 میلیون دلار بوده است.
پنج کشور برتر صادرکننده فولاد زنگ نزن در سال 

2۰22
 »worlds top exports« 

ً
از سوی دیگر بر اساس گزارشــی که اخیرا

منتشر کرده است، در حوزه صادرات فولاد زنگ نزن در سال 2022 
کشورهای اندونزی، بریتانیا، سوئد، ایتالیا و آلمان پنج کشور برتر 
هســتند. به ایــن معنا که کشــورهای نام بــرده درمجمــوع بیش 
از 84 درصد از فــولاد زنگ نزن صادراتــی از نظــر ارزش صادراتی را 

تولید کردند.
بر اســاس این گــزارش، اندونــزی در حــوزه ارزش صــادرات فولاد 
زنگ نزن ســهمی حــدود ۶2 درصــدی از بــازار جهانــی دارد و در 
ســال 2022 صادراتی به ارزش بیش از چهار میلیارد دلار رقم زده 
است. این در حالی است که بریتانیا سهمی 12 درصدی و سوئد 
نیز ســهمی حدود ۵ درصد از این بــازار را از آن خود کرده اســت؛ 
همچنین ایتالیا و آلمان نیز که در جایگاه چهارم و پنجم صادرات 
از منظر ارزش صادراتی قرار گرفته اند، در بازار جهانی سهمی ۳.1 

و ۳ درصدی دارا هستند.
گفتنی است بعد از پنج کشور نامبرده نیز کشورهای، کره جنوبی، 
اســپانیا، ایالات متحده، اتریــش، بلژیک، تایوان، فرانســه، هند، 
کانادا و هلند در رتبه های بعــدی ارزش صادراتی فولاد زنگ نزن 

قرار دارند.
نکته قابل تأمل اینکه ایران نیز در مدت نامبــرده در جایگاه ۷4 
ارزش صادراتــی فــولاد زنگ نزن قــرار دارد. از ســوی دیگر از منظر 
قاره ای نیز، صادرکنندگان آسیایی بالاترین ارزش صادراتی فولاد 
زنگ نزن را در سال 2022 رقم زده اند و سهمی حدود دوسوم از بازار 

صادراتی جهانی این فلز را به خود اختصاص داده اند.
 در رتبــه دوم ارزش صادراتــی نیز صادرکنندگان اروپایی با ســهم

 ۳0 درصــدی و پــس از آن نیــز صادرکننــدگان آمریکای شــمالی و 
آمریکای لاتین قرار دارند.

اجرای تعمیرات سالانه 
و فاز دوم به روزرسانی سیستم های اتوماسیون تاندم میل نورد سرد

در راستای بهینه سازی خط تولید محصولات سرد فولاد مبارکه انجام شد؛

شما و فولاد

9۱۳****۱۴۲
از مسئولان واحد امور ورزش تقاضا می کنم با توجه به 
افزایش استقبال کارکنان نسبت به تخصیص فضای 
بیشتر رختکن سالن بدن سازی و ارتقای سطح کیفی 

نظافت این استخر اقدام نمایند.
9۱۳****۰۸۴

برای تحویل نسخ به نمایندگان بیمه ایران در شرکت زمان 
زیادی را باید در صف نوبت از دست بدهیم. با توجه به 
محدودیت های محیط کار لطفاً نسبت به افزایش تعداد 

این نفرات اقدام مقتضی به عمل آید.
9۱۳****۸۱9

که مصرف شیر باعث کاهش عوارض آلودگی هوا  ازآنجا
در سلامتی می شود و بیشتر کارکنان شرکت در شهرهای 
آلوده استان مثل شهر اصفهان و منطقه لنجان و مبارکه 
سکونت دارند، خواهشمند است مسئولین محترم 
جهت توزیع روزانه شیر بین تمام کارکنان تدابیر مقتضی 

اتخاذ فرمایند.
9۱۳****۲۵۰

با توجه وضعیت معیشتی کارکنان، نسبت به تعیین 
تکلیف واریز هزینه سفر اقدام لازم به عمل آید.

9۱۳****97۶
از مسئولان محترم تقاضامندم برای سالروز تولد کارکنان 

هم هدیه در نظر گرفته شود.
9۱۰****۴۴7
9۱۳****۸9۵

با توجه به تورم و کمک به معیشت کارکنان از مسئولین 
درخواست می کنم ترتیبی اتخاذ کنند که طبق سنوات 

قبل از عیدی سالانه مالیات کسر نشود.
9۱۳****۲۲۵

از مسئولان محترم درخواست می شود به این موضوع 
توجه ویژه داشته باشند که امروزه با توجه به نرخ تورم در 
کشور حقوق دریافتی کارگران پیمانکار نسبت به مخارج 
آن ها همخوانی ندارد؛ بنابراین لازم است اقدام مقتضی 

در نظر گرفته شود.

در راستای بهینه سازی خط تولید و ارائه محصولات کیفی تر به مشتریان، 
تعمیرات سالانه و فاز دوم به روزرسانی سیستم های اتوماسیون تاندم میل نورد 

سرد فولاد مبارکه با موفقیت انجام شد.
پس از اجرای موفقیت آمیز این عملیات تعمیراتی بزرگ و به روزرسانی سیستم ها، خبرنگار فولاد در 
مصاحبه با مدیران، رؤسا و کارشناسان ناحیه نورد سرد، اهمیت و مزایای اجرای این پروژه ها را جویا 

شده است که ماحصل این گفت وگوها را در ادامه می خوانید.
بهزاد بهادرانی، مدیر ناحیه نورد سرد:

 خط تاندم میل به عنوان مهم ترین خط نورد سرد کشور و اصلی ترین تأمین کننده نیاز صنایع 
خودروسازی و لوازم خانگی نقش استراتژیکی در صنعت فولاد کشور ایفا می کند. همین ملاحظات 
باعث شد در طی سالیان گذشته، انجام به روزرسانی در این واحد با ریسک های فراوانی مواجه باشد؛ 
بنابراین بعد از انجام طرح توسعه در سال جاری که با برنامه ریزی مدون و تدوین طرح گام به گام در 
جهت به روزرسانی قسمت های مختلف واحد در حوزه برق و اتوماسیون مطابق با نقشه راه مشخص 

انجام شده است، شاهد تداوم و افزایش تولید در این خط هستیم.
محسن استکی، مدیر محصولات سرد:

خط تاندم میل در صنعت فولاد نقش بسیار مهمی در تأمین مواد اولیه صنایع پایین دستی کشور 
دارد. همچنین تولید گریدهای خاص مورداستفاده در برخی صنایع کشور با توجه به شرایط 
تحریمی می تواند چالش های بسیاری بزرگی برای کشور ایجاد کند؛ بنابراین با چنین شرایطی، وجود 
ریسک های احتمالی در خصوص عدم راه اندازی به موقع خط جزو دغدغه های اصلی مدیریت 
ارشد فولاد مبارکه بود. در این مهم، بعد از برگزاری جلسات متعدد و بررسی جوانب کار تصمیم بر آن 
شد تا تعویض تابلوهای PLC در دو مرحله انجام شود. به همین منظور خط تاندم میل از تاریخ 21 تا 
2۹ تیرماه متوقف شد و فاز اول پروژه تغییر PLCهای خط طبق برنامه زمان بندی شده با موفقیت 
انجام شد. در ادامه بعد از اطمینان از عملکرد تجهیزات و بررسی ریسک های موجود، فاز دوم پروژه 

از 20 آبان ماه به مدت ۵ روز انجام و خط وارد مرحله راه اندازی شد.
کبری، رئیس واحد تاندم میل: مرتضی ا

علاوه بر به روزرسانی انجام شده در قسمت برق و اتوماسیون، در همین بازه زمانی، شات دان سالانه 

خط با پیش بینی حدود ۵000 نفر ساعت برنامه ریزی و اجرا شد.
فعالیت های گروه برق و اتوماسیون نیز به میزان 1۵00 نفر ساعت انجام گردید و از مهم ترین 
فعالیت این گروه می توان به اتمام تعویض کلیه MCCهای اصلی و تابلوهای PLC خروجی خط، 
اجرای تعمیرات اساسی موتورهای اصلی قفسه ۳ نورد به میزان ۵00 نفر ساعت و همچنین اجرای 

استانداردهای سالانه مربوط به گروه های مختلف کاری به نحو مطلوب اشاره کرد.
از حدود ۵000 نفر ساعت فعالیت برنامه ریزی به میزان ۳۵00 نفر ساعت فعالیت مربوط به گروه 
مکانیک و هیدرولیک بود که از مهم ترین فعالیت این گروه به تعویض مجموعه تنظیم کننده ورق 
در لوپ پایین و اصلاح صفحات اسکرودان های پایین قفسه های نورد واحد اشاره کرد که با توجه 

به حساسیت تولید و زمان بر بودن این دو فعالیت، انجام آن ها برای اولین بار در واحد اتفاق افتاد.
همچنین انجام پروژه رنگ آمیزی کف و بدنه اتاقک های مربوط به ترانس های ۶۳ کیلوولت و اجرای 
زیباسازی بدنه اصلی قفسه های نورد و تست و راه اندازی خط بدون مشکل از جمله فعالیت های 

انجام شده در گروه تولید است.
ایمان دوستی، سرپرست تعمیرات برق و اتوماسیون:

 روند فعالیت ها و به روزرسانی تجهیزات در قسمت برق و اتوماسیون به بهترین شکل ممکن انجام 
شد. برخی از مهم ترین اقدامات انجام شده دیگر عبارت اند از: اتمام پروژه جایگزینی PLCهای واحد 
با تابلوهای قدیمی، انجام تست های عملیاتی به صورت آفلاین و آنلاین، بهینه سازی لوپ های 
کنترلی نورد در خط تاندم، ساخت و تعویض ۶ عدد از تابلوهای فرمان بین قفسه های نورد در جهت 
، اتمام پروژه جایگزینی MCC جدید به جای MCC های  افزایش )IP( تا ۵4 با توان داخلی کشور
قدیم، سرویس اساسی موتورهای قفسه ۳ نورد و رنگ آمیزی کامل کاور موتورهای اصلی خط نورد.

تعمیـرات برنامه ریزی شـده سـالانه آبـان مـاه 1402 علی رغـم حجـم زیـاد درخواسـت کارهـا، 
 HSE محدودیـت زمانـی و تداخـل کاری بـا رعایـت اسـتانداردهای ایمنـی، نظـارت کامـل واحـد
، ایمنی ناحیه نورد سـرد، بدون هرگونه حادثه فردی و تجهیزاتی با موفقیت به پایان رسـید. مرکز

کبری، رئیس واحد تاندم میل، در پایان از حمایت های معاونت ها و مدیریت های مختلف  مرتضی ا
شرکت و همچنین از زحمات کلیه مدیران و کارکنان و کارشناسان گروه های تعمیراتی، دفاتر فنی و 

پیمانکاران حاضر در ناحیه صمیمانه تشکر و قدردانی کرد.

بهزاد بهادرانی
 مدیر ناحیه نورد سرد

کبری مرتضی ا
رئیس واحد تاندم میل

محسن استکی
 مدیر محصولات سرد

ایمان دوستی
سرپرست تعمیرات برق و اتوماسیون

مشارکت 79 درصدی کارکنان   در  »نظر سنجی میزان رضایت و اشتیاق شغلی«
، مدیر سازماندهی و  در یکی دیگر از برنامه های رادیوفولاد،بهزاد کمالپور
طبقه بندی مشاغل، به تشریح دستاوردها و عملکرد این بخش پرداخت. 
در ادامه مطلب ماحصل گفت وگوی مجری این برنامه با ایشان را می خوانید.

واحد سازماندهی و طبقه بندی مشاغل  از چه بخش هایی تشکیل شده و وظایف  
آن هاچیست؟

واحد سازماندهی و طبقه بندی مشاغل وظیفه طراحی ساختار سازمانی و طبقه بندی مشاغل را بر 
عهده دارد و به طورکلی سازماندهی فعالیت ها در سازمان را انجام می دهد. این مدیریت شامل چهار 
بخش طراحی ساختار و فرایندهای سازمانی، تحقیقات سرمایه های انسانی، نظام های جبران 
خدمت و انگیزشی کارکنان و برنامه ریزی، هزینه یابی و کنترل فرایندهای سرمایه های انسانی است.

وظایف واحد برنامه ریزی، هزینه یابی و کنترل فرایندها شامل مدیریت شایستگی ها در سازمان 
در چهار سطح است: سطح سازمان، تیم و گروه، مدل های شایستگی و پست های سازمان. 
دومین وظیفه این واحد مدیریت گردشکارها در سطح سازمان است. تهیه گزارش هایی در 
زمینه برنامه ریزی سرمایه های انسانی و تهیه گزارش های موردی از وضعیت شاخص های 
مختلف معاونت سرمایه های انسانی نیز بر عهده این واحد است. در بخش طراحی ساختار و 
فرایندهای سازمانی ضمن بررسی اهداف و استراتژی های شرکت، ساختار سازمانی مناسب برای 
انجام فرایندهای سازمانی و نیل به اهداف مشخص شده طراحی می شود. در راستای این نقش 
واحدهای سازمانی، مشاغل و پست های موردنیاز شرکت و همچنین وظایفی را که واحدهای 
سازمانی باید انجام دهند مشخص می کنیم. همچنین در این قسمت پیگیری مسائل مربوط به 
مشاغل سخت و زیان آور انجام می شود. نظرسنجی هایی که به صورت سالیانه و یا موردی در شرکت 
صورت می گیرد در واحد سازماندهی و طبقه بندی مشاغل و قسمت تحقیقات سرمایه های انسانی 
انجام می شود. پایش شاخص های مهم حوزه کارکنان هم در این بخش انجام می شود تا از طریق 
آن بتوان خواسته ها و انتظارات کارکنان را از طریق به کارگیری روش های علمی برآورده نمود و با ارائه 
گزارش های مرتبط به متولیان بهبود شاخص ها، به این نکته کمک کرد که کارکنان زیست سازمانی 
با کیفیت تری داشته باشند. از مهم ترین نظرسنجی هایی که این واحد انجام می دهد نظرسنجی 
اشتیاق شغلی، نظرسنجی رضایت از کیفیت خدمات و نظرسنجی کیفیت زندگی را می توان نام برد. 
نظرسنجی هایی که مستقیماً در تصمیم سازی های مدیران شرکت اثر خواهد داشت. بعد از اینکه 
نظرسنجی انجام می شود، گزارش نظرسنجی متناسب با سطوحی که باید در سازمان تصمیم بگیرند 
در اختیار آن ها قرار می گیرد و بعد از آن هم به عنوان مشاور و کمک کننده در کنار مدیران هستیم 
تا بتوانیم اقدامات موردنیاز را متناسب با تجربه برتر شرکت های خوب دنیا تعریف کنیم و بتوانیم 
کیفیت زندگی کارکنان را روزبه روز بهبود دهیم. واحد نظام های جبران خدمت و انگیزشی چهارمین 
قسمت از واحد سازماندهی و طبقه بندی مشاغل است که علاوه بر تعیین حقوق و دستمزد 
کارکنان، محاسبه انواع پاداش ها را هم بر عهده دارد. همچنین طراحی نظام های انگیزشی کارکنان 

همسو با سیاست های شرکت، توسط این واحد انجام می شود. پیش بینی بودجه سالیانه ای که 
مربوط به نیروی انسانی است و پایش مستمر بودجه نیز از وظایف این بخش است.

در حوزه نتایج برداشتی از نظرسنجی های مربوط به رضایت و اشتیاق شغلی کارکنان 
وضعیت شرکت در حال حاضر چگونه است؟

نظرسنجی های مختلفی در حوزه برداشتی از کارکنان انجام می شود که مهم ترین آن ها نظرسنجی 
رضایت و اشتیاق شغلی کارکنان است که بر اساس یک مدل کاملاً علمی انجام می شود.

• میزان مشارکت در این نظرسنجی ها چقدر است؟
وضعیت خیلی خوب است.در نظرسنجی میزان رضایت و اشتیاق مشارکت ۷۹ درصدی کارکنان 
را شاهدیم که می توان گفت در نظرسنجی هایی که در حوزه کارکنان انجام می شود کم نظیر است؛ 

ولی ما به همین موضوع هم بسنده نمی کنیم و هدف ما مشارکتی 100 درصدی کارکنان است.
در مورد مشخص شدن سختی کار برای برخی مشاغل چه راهکاری وجود دارد؟

فرایند مشخص شدن سختی کار کاملاً توسط ارگان های بیرونی انجام می شود. شبکه بهداشت 
ضمن بازدید از مشاغل گزارشی تهیه و سپس تصمیم گیری توسط کمیته مشاغل سخت و زیان آور 
در محل اداره کار انجام می شود. درصورتی که از نظر سازمان نتیجه کمیته نیاز به بازنگری داشته 

باشد، برای شغل مربوطه درخواست بازنگری صادر و فرایند مجدداً انجام می شود.
 گفتنی است رویکرد جدیدی در مجموعه معاونت سرمایه های انسانی و سازماندهی داریم به نام 
تالار گفت وگوی معاونت با کارکنان که موضوعات پرتکرار را که محل سؤالات زیادی برای کارکنان است 
شناسایی می کنیم و سپس برای هر موضوع، تالار گفت وگوی تخصصی برگزار می شود و همکاران 
عزیز می توانند در آن تالار شرکت کنند. در آنجا فرایند مربوطه به طور کامل توضیح داده می شود و 

گاهی بخشی و اطلاع رسانی انجام می شود. آ
 پروفایل چه اثری بر وضعیت شغلی همکاران و نظام پرداخت ها خواهد داشت؟
هدف اصلی آن شناسایی استعدادها، شایستگی ها و علایق کارکنان در حوزه های مختلف است. 
که علایق  همچنین این سیستم بستر خوبی برای برنامه ریزی های حوزه منابع انسانی است؛ چرا
کارکنان در این سیستم ثبت می شود و می تواند به عنوان یک مرجع خیلی خوب برای برنامه ریزان 
حوزه انسانی مورد استفاده قرار بگیرد. در حال حاضر، هدف تهیه یک بانک اطلاعاتی کامل از 
کارکنان است که هم اطلاعات در این بانک تثبیت و تکمیل شود و هم بحث شایستگی ها و علایق 

را بتوانیم پیگیری کنیم.
فرایند تغییر و بازنگری ساختار سازمانی در فولاد مبارکه چگونه است؟

این فرایند در فولاد مبارکه یک رویه کاملاً مشخص و نظام مند است و گردش کارهایی در این زمینه 
وجود دارد. ابتدا هر موضوع تحقیق و بررسی می شود و بعد از تکمیل فاز بررسی و برگزاری جلسات 
موردنیاز با واحدها، ساختار نهایی می شود. مراحل تأیید و تصویب طی می گردد و پس از آن ابلاغ 

شده و افراد می توانند در پست های سازمانی طراحی شده قرار بگیرند.

مدیر سازماندهی و طبقه بندی مشاغل فولاد مبارکه:

بهزاد کمالپور
 مدیر سازماندهی و طبقه بندی مشاغل



9 دسامبر 2023 25 جمادی الاول 1445 شماره   1355    شنبه 18 آذرماه  1402

6

برگزاری نشست آسیب شناسی 

و ساماندهی برنامه های پیشگیری و درمان 

رفتارهای اعتیادی

تراشکاری شافت های دانیلی صرفه اقتصادی یک و نیم 
پیشرفت سریع پروژه های فولاد سرمد ابرکوه میلیاردی برای ذوب آهن اصفهان رقم زد

مدیرعامل »ومعادن«  طی جلسه ای با استاندار یزد، در مورد پیشرفت 
پروژه های شرکت آهن و فولاد سرمد ابرکوه و سایر فعالیت ها و برنامه های 
هلدینگ سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات در استان به بحث و 
گفت وگو پرداخت و ضمن قدردانی از فعالیت گسترده هلدینگ ومعادن 
در این استان، عملکرد شرکت فولاد سرمد ابرکوه را مثبت ارزیابی نمود 
و افزود: رضایت بالای مردم شهرستان ابرکوه از فعالیت فولاد سرمد از 
امتیازات مهم این مجموعه به شمار می رود. 

سرپرست کارگاه نورد ۳۵۰ ذوب آهن اصفهان با اعلام اینکه تراشکاری 
آهن  شافت های دانیالی صرفه اقتصادی 1.۵ میلیاردی را برای ذوب 
روی  که  دانیلی  شافت های  گفت:  است  آورده  ارمغان  به  اصفهان 
استند دانیلی مونتاژ می شوند در اثر کار کردن و خوردگی دچار مشکل 
اواخر  از  شرکت  در  آن ها  تراشکاری  و  تعمیر  بنابراین  بودند؛  شده 
کادر مجربی از  گرفت و بدین منظور  کار قرار  اردیبهشت ماه در دستور 
همکاران کارگاه ۳۵۰ تشکیل شد.

خبــــــر کوتاه

خبــــــــــــــــــر    

نشست بررسی پروژه آسیب شناسی و ساماندهی 
برنامه هـای پیشـگیری و درمـان رفتارهـای اعتیـادی در 
شرکت فولاد مبارکه روز دوشنبه ۱۳ آذرماه با هدف ارتقای 

سلامت روان کارکنان برگزار شد.
دانشـیار مـددکاری اجتماعـی دانشـگاه علامـه طباطبایـی و 
مجری پروژه آسیب شناسی و ساماندهی برنامه های پیشگیری 
و درمان رفتارهای اعتیادی شرکت فولاد مبارکه در این نشست 
اظهـار کـرد: یکـی از مشـکلاتی کـه سـلامت روانـی و اجتماعـی 
کارکنـان را تحت تأثیر قـرار می دهـد رفتارهای اعتیـادی ازجمله 

اعتیـاد بـه فضـای مجازی اسـت.
منصور فتحی گفت: افزایش تولید و بهـره وری نیازمند توجه به 
سلامت روان، داشتن برنامه های پیشـگیرانه و درمان مناسب 

برای رفتارهای اعتیـادی کارکنان و خانواده های آن هاسـت.
وی در تبیین مراحل اجرایی این پروژه خاطرنشان کرد: در گام 
اول، شـناخت وضعیـت موجـود و تحلیـل اقدامـات حفاظتـی و 
تأثیرگـذار، در گام دوم شناسـایی ظرفیت هـای درونـی و بیرونی 
شـرکت، در گام سـوم طراحـی برنامـه جامـع پیشـگیری و درمان 
با یک مـدل بومـی، در گام چهـارم اجرای برنامـه جامـع و در گام 
پنجم ارزیابـی و تصحیح برنامـه جامع براسـاس نتایج اسـت که 
بـرای طراحـی یـک برنامـه جامـع پیشـگیری و درمـان رفتارهای 
اعتیادی در شـرکت فولاد مبارکه، نیازسنجی و تحلیل وضعیت 
موجـود و بررسـی میـزان شـیوع و شناسـایی عوامـل خطرسـاز 
رفتارهـای اعتیـادی ضـروری اسـت. ایـن در حالـی اسـت کـه 
ارزیابـی سیاسـت ها، اسـتراتژی ها و برنامه هـای پیشـگیری 
رفتارهای اعتیادی و اثربخشـی آن ها در شـرکت، بررسی قوانین 
و دسـتورالعمل ها در مـورد درمـان رفتارهـای اعتیـادی، بررسـی 
 ، میزان اثربخشـی درمـان افـراد درگیـر و تعییـن عوامل خطرسـاز
از اهـداف فـاز اول ایـن پـروژه اسـت. همچنیـن برنامـه جامـع 
، اسـتفاده از  براسـاس سیاسـت های سـازمان بین المللـی کار
تجربه شـرکت های موفق صنعتی، نتایج پژوهـش کیفی و کمّی 

فـاز اول شـکل گرفتـه اسـت.
بنابـر اظهـارات مجـری پـروژه آسیب شناسـی و سـاماندهی 
برنامه هـای پیشـگیری و درمـان رفتارهـای اعتیـادی شـرکت 
فـولاد مبارکـه، اتخـاذ سیاسـت های فعالانـه )نـه منفعلانـه( در 
حوزه هـای پیشـگیری، اعمال سیاسـت های تشـویقی، آموزش 
و مصون سازی ازجمله رویکردهای اجرای این پروژه در شرکت 
فـولاد مبارکـه اسـت. عـلاوه بـر ایـن، بهره گیـری از تجـارب موفـق 
دنیـا از طریـق اسـتراتژی پیشـگیرانه و آمـوزش نیـز در این پـروژه 

دیـده شـده اسـت.
کید بـر اینکه بـروز مشـکلات بـرای کارگـران و کارکنـان در  وی بـا تأ
هر محیـط صنعتـی، کاری و خانوادگـی را امری طبیعی دانسـت 
و گفـت: در ایـن پـروژه، راهکارهایـی جهـت رفـع ایـن مشـکلات 
بـه شـرکت فـولاد مبارکـه پیشـنهاد می شـود تـا تعـادل میـان کار 
و زندگـی بـرای کارکنـان محقـق شـود و کسـانی کـه دچار مشـکل 
شـده اند، بـه نحـو مناسـبی بازتوانـی شـوند و بتواننـد بـه زندگـی 
عـادی بازگردنـد. در ایـن راسـتا بخش هـای آمـوزش، مشـاوره و 
روان شناسـی، راه انـدازی خـط مشـاوره تلفنـی امـن در سـازمان 
نیازمند تقویت اسـت تا دسترسـی برای کارکنان و خانواده های 
آنـان سـهولت یابـد. ایـن پـروژه قطعـاً الگـوی خوبـی بـرای دیگـر 

شـرکت های بـزرگ کشـور خواهـد بـود.
در همیـن زمینـه حمـزه علی آبـادی، سرپرسـت مـددکاری 
به عنـوان  کارکنـان  از  نیـز  مبارکـه  فـولاد  شـرکت  اجتماعـی 
سـرمایه های اصلی شـرکت معظم فولاد مبارکه یاد و اضافه کرد: 
ایمنـی و سـلامت کارکنـان یکـی از ارزش هـای سـازمانی شـرکت 
اسـت. ازایـن رو حـوزه سـلامت روان یکـی از مهم تریـن ابعـاد 
سـلامتی اسـت کـه در راسـتای ارتقـای آن و همچنیـن اجـرای 
سیاسـت های مدیریت ارشد سازمان، نشسـت آسیب شناسی 
و سـاماندهی پیشـگیری و درمـان رفتارهـای اعتیـادی امـروز بـا 
حضـور نماینـدگان واحدهـای آمـوزش و توسـعه سـرمایه های 
انسـانی، بهداشـت حرفه ای، ایمنـی و محیط زیسـت، تحقیق و 
توسعه، تحقیقات سـرمایه های انسـانی، حراسـت و امور اداری 
و اساتید روانشناسی و مددکاری اجتماعی دانشگاه های علوم 

ک و علامـه طباطبایـی تهـران برگـزار شـد. پزشـکی ارا
به گفتـه علی آبـادی، رفتارهای اعتیـادی بـه رفتارهـای اجباری 
و وسـواس گونه ای گفتـه می شـود کـه فـرد کنترلـی بـر آن نـدارد و 
نمی توانـد تنهـا بـا اراده خـود، دسـت از انجـام آن بـردارد، ماننـد 
، بازی هـای رایانـه ای، اینترنـت و سـایر  پرخـوری، اعتیـاد بـه کار
گاه سازی، کنترل و درمان این گونه  موارد مشابه که پیشگیری، آ
رفتارهـا نیازمنـد مداخـلات حرفـه ای و مشـاوره روان شناسـی 
است. این اعتیاد با رفتارهای مزمن و وسواس گونه همراه است 
و باعث می شـود فرد دچار اسـترس، اضطراب و تشـویش شـود.
گفتنی اسـت این نشسـت بـا رویکـرد ایجـاد فراینـد پویـا در حوزه 
گاه سـازی، درمـان و بازتوانـی برگـزار شـد کـه انتظـار  پیشـگیری، آ
مـی رود ایـن پـروژه بتوانـد در بهبـود و ارتقای سـلامت کارکنـان و 

خانـواده ایشـان مؤثـر باشـد.

با هدف ارتقای سلامت روان کارکنان فولاد مبارکه انجام شد؛

میزان بارگیری و حمل سنگ آهن
 از معادن به کارخانه های فراوری از مرز یک میلیون تن گذشت

با رکورد شکنی در حوزه فعالیت های معدنی حاصل شد؛

با همت واحد بارگیری و حمل سنگ آهن مدیریت فراوری مواد معدنی در 
هشت ماهه سال جاری، روزانه 7 هزار تن سنگ آهن و بالغ بر یک میلیون تن 
سنگ آهن در هشت ماهه سال جاری از معادن بارگیری و به کارخانه های 

فراوری حمل شد.
وحید معینی مسئول واحد بارگیری و حمل سنگ آهن ضمن اعلام این خبر گفت: معاونت امور 
معادن فولاد مبارکه با هدف تأمین پایدار مواد اولیه موردنیاز در شرکت فولاد مبارکه از سال 1۳۹8 
کنون طبق برنامه پلکانی نسبت به تأمین سنگ آهن موردنیاز اقدام  شروع به فعالیت نموده و تا

نموده است.
وی افزود: فرایند بارگیری و حمل سنگ آهن از چالش قابل توجه واحد فراوری مواد معدنی است.

در همین زمینه مدیر فراوری مواد معدنی فولاد مبارکه نیز در گفت وگو با خبرنامه فولاد افزود: 
که در فرایند تولید فولاد در شرکت فولاد مبارکه امکان شارژ مستقیم سنگ آهن وجود ندارد،  ازآنجا

سنگ آهن استخراج شده از معادن پس از عملیات پیش فراوری برای تبدیل به کنسانتره روانه 
کارخانه های کنسانتره می شود که محوریت این عملیات با واحد بارگیری و حمل سنگ آهن 

است.
 محمدمهدی روانفر تصریح کرد: خوشبختانه در سال جاری با همت همکاران و سایر عوامل مرتبط 
در حوزه های تولید و حمل ونقل توانستیم رکورد حمل سنگ آهن را از ۵00 هزار تن در سال 1401 به 1 

میلیون تن در هشت ماهه سال 1402 ارتقا دهیم.
وی اظهار امیدواری کرد با برنامه ریزی به عمل آمده روند روبه رشد حمل سنگ آهن همچنان 

ادامه داشته باشد.
کثری مـواد اولیه  مدیر فـراوری مواد معدنـی فـولاد مبارکه در پایان خاطرنشـان کـرد: تأمیـن حدا
موردنیـاز گـروه فـولاد مبارکـه از رسـالت های اصلـی معاونـت امـور معـادن اسـت و امیدواریـم بـا 

همـکاری سـایر عوامـل مؤثـر بـه ایـن اهـداف و سـایر اهـداف ایـن معاونـت دسـت یابیـم.

وحید معینی 
مسئول واحد بارگیری و حمل سنگ آهن

حمیدرضا جمالی
 رئیس دفتر فنی تعمیرات ناحیه آهن سازی

محمد خدابنده
رئیس تعمیرات واحد گندله سازی

سیدجواد موسوی
کارشناس مشاور ایمنی واحد گندله سازی

 محمدمهدی روانفر
مدیر فراوری مواد معدنی

رضا اسماعیل پور
 مدیر واحد گندله سازی

حسین طاهری
 مدیر تعمیرات مرکزی

کامبیز طیبی
سرپرست تعمیرات مکانیک واحد 

گندله سازی

انجام حدود 128 هزار نفر ساعت کارِ ایمن در تعمیرات برنامه ریزی شده واحد گندله سازی
با انجام حدود ۱۲۸ هزار نفر ساعت کار تعمیراتی برنامه ریزی شده در واحد 
کثری و تحقق اهداف  گندله سازی، تعمیرات دوسالانه این واحد برای تولید حدا

فولاد مبارکه در بخش تولید گندله چابک سازی شد.
پس از انجام این عملیات تعمیراتی بزرگ و حجیم، خبرنگار فولاد با برخی از مدیران، رؤسا، سرپرستان 

و کارشناسان ناحیه گفت و گو نموده است که ماحصل این گفت وگوها را در ادامه می خوانید.
رضا اسماعیل پور، مدیر واحد گندله سازی:

با همکاری و حمایت معاونت ها و مدیریت های مختلف شرکت، تعمیرات برنامه ریزی 1۶روزه واحد 
گندله سازی با آماده سازی ها و هماهنگی های لازم از تاریخ 1402/8/24 شروع و زودتر از برنامه، در 
ساعت 21:1۵ روز 1402/۹/۹ با پیگیری های مستمر و حدود 128 هزار نفر ساعت فعالیت تعمیراتی، 
با نظم و انضباط و با کیفیت و بدون بروز حادثه ایمنی به انجام رسید. توقف تعمیراتی ذکرشده 
بزرگ ترین توقف واحد گندله سازی از نظر نفرساعت و تعداد نیرو و تعداد فعالیت انجام شده از شروع 

بهره برداری تا کنون است.
حمیدرضا جمالی، رئیس دفتر فنی تعمیرات ناحیه آهن سازی:

باید اذعان داشت انجام این فعالیت بزرگ تعمیراتی با این میزان نفرساعت و در زمان محدود مرهون 
تدوین دستورالعمل های تعمیرات، آماده سازی دقیق و مناسب و تأمین به موقع قطعات یدکی با 

کیفیت و مهارت کارکنان اجرایی و نظارت مناسب بوده است.
گفتنی است بیش از 10 هزار نفر ساعت از این فعالیت  برای نخستین بار بر روی تجهیزات انجام شد 
که اغلب قطعات یدکی آن ها ساخت داخل و بومی سازی شده بود. همچنین در مراحل آماده سازی 
و اجرای فعالیت ها بیش از ۵0 جلسه عمومی و تخصصی و بیش از یک صد جلسه کنترل پروژه 

به صورت مستمر برگزار شد.
حسین طاهری، مدیر تعمیرات مرکزی:

توقفات تعمیراتی برای بهره برداری مناسب و بهینه از خط تولید لازم است و باعث حفظ و بهبود 
شرایط خطوط تولید و افزایش توان تولیدی شرکت می گردد. روند روبه بهبود برگزاری توقفات 
تعمیراتی در واحد گندله سازی که یکی از توقفات تعمیراتی سنگین از لحاظ حجم نیروی انسانی، 
کیفیت و ایمن این  قطعات، مکانیسم و ابزارآلات است، کاملاً مشهود بوده است. جهت اجرای با
توقف، جلسات متعدد آماده سازی، آموزش دستورالعمل ها، برنامه ریزی فعالیت ها و نیروی انسانی، 
سازماندهی و ارزیابی ریسک فعالیت ها برگزار شد تا این فعالیت بزرگ تعمیراتی با کیفیت مطلوب و 

ضریب ایمنی بالا اجرا گردد.
ارتقای شرایط محیط کار کارکنان تعمیرات مرکزی اعم از نصب چادر رستوران تعمیرات مرکزی در 
واحد گندله سازی برای اولین بار در این شات دان ازجمله اقدامات ویژه در این عملیات تعمیراتی 

بود.
محمد خدابنده، رئیس تعمیرات واحد گندله سازی:

فعالیت های نوسازی و بهینه سازی در بخش های مکانیک، برق، ابزار دقیق و اتوماسیون با استفاده 
از توان نیروهای واحد گندله سازی و واحدهای پشتیبانی کننده و ظرفیت شرکت های داخلی و 

بهره مندی از تکنولوژی های به روز انجام شد.
اهم فعالیت های گروه برق و ابزاردقیق و اتوماسیون به این شرح است: سرویس تابلوهای قدرت و 
فشار ضعیف، باطری شارژر و روشنایی های واحد گندله سازی؛ انجام روتین های اساسی تابلوهای 
واحد توزیع برق؛ انجام روتین های درایوها و سافت استارترهای واحد گندله سازی؛ جایگزینی 
تابلوهای برق و ابزاردقیق واحد گندله سازی؛ انجام کالیبره های مکانیکی و الکترونیکی کلیه 
توزین های واحد گندله سازی؛ انجام روتین های تابلوهای پروتکشن موتورها با همکاری واحد 
؛ انجام پروژه های اصلاحات روشنایی های واحد گندله سازی با همکاری تعمیرات مرکزی؛  رولیاژ
ارتقای سیستم سنجش ارتعاشات فن 08V02؛ ارتقای امنیت شبکه اتوماسیون صنعتی واحد 

گندله سازی؛ ارتقای سیستم پاشش گریس کرانویل آسیاب خط 2.
سرپرستان شیفت واحد گندله سازی:

این مهم میسر نشد، مگر با همدلی و هماهنگی تیم جوان تولید واحد گندله سازی، با اعتماد و اتکا 
به دانش و تخصص خود و استفاده از خلاقیت و نوآوری و تغییر در شیوه تفکر و تغییر و به روزرسانی 

روش ها و اجرای دقیق دستورالعمل های کاری اصلاح شده با حساسیت بالا. تیم تولید واحد 
گندله سازی با برگزاری جلسات تخصصی و برنامه ریزی از سه ماه قبل و اجرای پروژه ها و آماده سازی 
مطابق برنامه توانست در زمان ۳۶ ساعت کلیه فعالیت ها را با نظم و انضباط و به صورت ایمن به 
انجام برساند و در اختیار فعالیت های تونل کوره پخت که جزو خط بحران همیشگی توقفات سرد 

واحد گندله سازی است قرار دهد.
از نقاط قوت این فرایند می توان به فرایند آماده سازی تولید و نظافت صنعتی و سرد کردن کوره پخت 
به نحوی که نسوز کوره پخت دچار آسیب نشود اشاره کرد. گفتنی است فقط فعالیت های بازسازی 

ساختار نسوز در این توقف تعمیراتی انجام شد.
کامبیز طیبی، سرپرست تعمیرات مکانیک واحد گندله سازی:

با مشارکت بسیار خوب کارشناسان مکانیک و فورمن های تعمیرات پیشگیری، فعالیت های 
بازسازی قطعات و آماده سازی و نظارت مؤثر بر اجرای فعالیت ها و کنترل پروژه های ایمنی به این 
شرح انجام شد: تعویض مخروطی خروجی و سیکلون آسیاب خط 1؛ تعویض دنده کرانویل آسیاب 
خط 2؛ پروژه تعمیرات اساسی تجهیز رولرپرس برای اولین بار؛ پروژه تعویض کامل دیسک 05A08؛ 
ساماندهی ایمن ۶0 هزارنفر ساعت فعالیت تعمیرات مکانیک، نسوز و برق و ابزاردقیق تونل کوره 
کچر کوره پخت واحد گندله سازی؛ پروژه بهبود  پخت؛ نوسازی سیستم آبگرد خنک کننده استرا
سیستم آب بندی کولینگ کوره پخت؛ پروژه نوسازی دمپر فن 08V03؛ انجام تعمیرات اساسی 

120 عدد پالتکار کوره پخت.
سیدجواد موسوی، کارشناس مشاور ایمنی واحد گندله سازی:

نظارت بر رعایت دستورالعمل های بهداشتی، رعایت قوانین و مقررات ایمنی، آموزش و به کار گیری 
دستورالعمل های ایمنی فعالیت ها و نظارت مؤثر بر انجام ایمن فعالیت ها از دیگر نقاط قوت این 

عملیات تعمیراتی بود.
گفتنی است نوسازی انجام شده بر روی تجهیزات، ضریب ایمنی را افزایش داده و احتمال وقوع 

حوادث را کاهش خواهد داد.
در پایان مدیر واحد گندله سازی از معاونان بهره برداری و سرمایه های انسانی و سازماندهی، 
مدیران ناحیه آهن سازی، تعمیرات و تعمیرگاه مرکزی، مرکز تعمیرات نسوز و مجموعه خدمات فنی 
و پشتیبانی و مهندسی کارخانه و تمامی کارکنان و مجریان این عملیات تعمیراتی در بخش های 
، شرکت ایریسا، حمل ونقل، بازرسی فنی و اتوماسیون  نظافت صنعتی، شرکت ضیافت سبز
و ابزاردقیق، واحد توزیع برق و رولیاژ و قسمت باطری شارژرها، خرید اضطراری و امور خرید، 
بومی سازی، مهندسی معکوس، امور قراردادها، اجرای پروژه ها، خدمات عمومی و مدیریت شهری، 

انبارها، کنترل مواد، حراست، انتظامات و سایر بخش های مشارکت کننده تشکر و قدردانی کرد. 
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خبر  کوتاه

دولت ایالات متحده مقررات جدیدی را اعلام کرده است که هدف آن 
دور نگه داشتن باتری های چینی از خودروهای فروخته شده در ایالات 
متحده است، اقدامی که می تواند قیمت خودروهای الکتریکی را برای 
رانندگان آمریکایی افزایش دهد. دولت  این کشور قوانینی را پیشنهاد 
کرد که یارانه خودروهایی را که حاوی قطعات باتری ساخت چین 
هستند کاهش می دهد. طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی )IEA( در 
سال 2۰2۳، چین رهبر جهان در تولید باتری های EV است.

صادرات سنگ آهن برزیل در ماه نوامبر 6 درصد نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشد داشت و به ۳1.6 میلیون تن رسید. البته 
کتبر سال جاری که ۳۳.81 میلیون تن  میزان صادرات نسبت به ا
بود 7 درصد افت داشته است. همچنین گفتنی است متوسط 
قیمت سنگ آهن صادراتی برزیل در نوامبر 81.1 دلار در هر تن 
فوب ثبت شد در حالی که در ماه مشابه سال قبل 67.1 دلار بود.

 گــــــروه فـــــولاد مبــــــــارکه      

قوانین جدید ایالات متحده در مورد باتری های چینی رشد صادرات سنگ آهن برزیل

بـا تـلاش کارکنـان خطـوط تولیـد و همـت نـاوگان 
کثـری مـواد  ریلـی و جـاده ای و بـا هـدف تأمیـن حدا
اولیـه موردنیـاز شـرکت های زیرمجموعـه گـروه فولاد 
مبارکه، در هفتم آذرماه سـال جاری با اسـتفاده از ظرفیت های ریلی 
و جـاده ای ۲۲ هـزار و ۵9۵ تـن محصول گندله به مقصد شـرکت های 
گـروه فـولاد مبارکه ارسـال شـد و رکـورد جدیـدی در این زمینـه به ثبت 

رسـید.
رئیس واحد حمل ونقل صنعتـی فولاد سـنگان در مصاحبه بـا خبرنگار 
روابـط عمومـی فـولاد سـنگان در تشـریح رکوردهـای حمـل محصـولات 

شـرکت فـولاد سـنگان در 8هشـت ماهه سـال 1402 گفـت: بـا اسـتفاده از 
ظرفیت جـاده ای، این شـرکت در هفتـم آذرماه توانسـت حدود ۷ هـزار و 
۹۶0 تن محصـول گندله و بـا اسـتفاده از ظرفیـت ریلـی 14 هـزار و ۶۳۵ تن 

گندلـه را بارگیـری و حمـل کند.
مرتضـی ملکـی افـزود: رکـورد قبلـی در حمل جـاده ای مربـوط بـه 2۶ تیر 
و بـه میـزان ۷04۳۷ هـزار و 4۳ تـن بـوده و رکـورد قبلی حمـل ریلـی نیز در 
تاریـخ 1۷ فروردیـن سـال جـاری و بـه میـزان 14 هـزار و 41۵ تـن بـه ثبـت 

رسـیده بـود.
وی خاطرنشان کرد: رکورد حمل روزانه قبلی نیز در تاریخ هفتم مرداد و 

به میزان 18 هزار و 4۷0 تن بوده اسـت.
رئیـس واحـد حمل ونقل صنعتـی فـولاد سـنگان در تشـریح دلایل ثبت 
رکوردهـای مذکـور افـزود: افزایـش تعـداد خطـوط ریلی و مکانیسـم های 
جـاده ای و بارگیری در فولاد سـنگان زمینه ایـن افزایش عرضه محصول 

و ثبـت رکوردهای جدیـد را فراهـم آورده اسـت.
 وی در ادامه، نقش آفرینی کارکنان معاونت های بهره بـرداری و بازرگانی 
را در کسـب رکوردهـای جدیـد قابل تقدیـر خوانـد و اظهـار امیـدواری 
کرد بـا تـداوم ایـن رونـد تا پایـان سـال شـاهد بـه ثبـت رسـیدن رکوردهای 

جدیدتـری در فـولاد سـنگان باشـیم.

ثبت رکورد جدید حمل روزانه گندله در فولاد سنگان

تجلیل از شرکت فولاد سفیددشت به عنوان 

صنعت همکار در پیک بار مصرف برق

در آیینی با حضور مسئولین شرکت توزیع نیروی برق 
چهارمحال و بختیاری، اتاق بازرگانی و بازرس کل استان از 
شرکت فولاد سفید به عنوان شرکت صنعت همکار در اوج 

مصرف برق در تابستان ۱۴۰۲ تجلیل شد.
گفتنی است شرکت فولاد سفیددشت به عنوان یکی از صنایع 
کثری  بزرگ استان چهارمحال و بختیاری، علاوه بر همکاری حدا
با شرکت توزیع نیروی برق استان در زمان پیک مصرف برق در 
تابستان سال جاری و علی رغم وجود محدودیت های جدی 
در مصرف برق توانست با برنامه ریزی بهینه در تولید و اجرای 
برنامه های تعمیراتی در زمان پیک مصرف برق بیش از 8 درصد 

بیشتر از برنامه هدف گذاری شده آهن اسفنجی تولید کند.

ثبت دو محدوده دولومیتی در شهرضا 
توسط فولادسنگ مبارکه

بهره برداری از فاز نخست انبار محصول جدید شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی فولادسنگ مبارکه 
گفت: کارشناسان امور معادن این شرکت موفق به 

ثبت دو محدوده دولومیتی در شهرضا شدند.
 به گزارش روابط عمومی شرکت فولادسنگ مبارکه، مهرداد فقیهیان، 
مدیرعامل این شرکت گفت: در راستای مأموریت شرکت فولادسنگ 
مبارکه اصفهان مبنی بر تأمین پایدار مواد اولیه معدنی گروه فولاد مبارکه 
شامل سنگ آهن، آهک، دولومیت، سیلیس، منگنز و... کارشناسان 
امور معادن این شرکت موفق به ثبت دو محدوده دولومیتی در منطقه 

شهرضا شدند.

وی افزود: شرکت فولادسنگ مبارکه توانست پس از اخذ استعلامات از 
کتشاف یکی از محدوده ها به وسعت 4۶0  سازمان های ذی ربط، پروانه ا

هکتار با ذخیره حدود 1۵ میلیون تنی دریافت نماید.
فقیهیان اظهار کرد: با ثبت و شروع استخراج و بهره برداری از محدوده های 
دولومیت در شهرضا به این اهداف متعددی دست خواهیم یافت، 
ک پایدار فاز سوم کوره پخت آهک و دولومیت شرکت  ازجمله تأمین خورا
ک کوره های پخت دولومیت  فولاد سنگ مبارکه اصفهان، تأمین خورا
شرکت فولاد مبارکه، کاهش قیمت تمام شده خرید سنگ دولومیت و 

همچنین افزایش سوددهی شرکت فولاد سنگ مبارکه.

با به بهره برداری رسیدن فاز نخست انبار محصول 
جدید شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری با 
ظرفیت ۶9۰ عدد کلاف درمجموع بالغ بر ۵۵۰۰ تن به 

ظرفیت انبار محصولات این شرکت افزوده شد.
رئیس دفتر فنی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، ضمن اعلام 
این خبر افزود: پروژه توسعه انبار مسقف شرکت ورق خودرو در مساحت 
تقریبی ۶۵00 مترمربع احداث گردیده و شامل بیش از 1000 تن سازه 
فلزی، 200 متر ریل گذاری و نصب سیستم روشنایی و نصب تأسیسات 

جنبی است.
کید بر اینکه پروژه توسعه انبار مسقف شرکت در  مهدی محمدی با تأ
مدت زمانی 2 سال و با صرف هزینه بالغ بر 1000 میلیارد ریال به بهره برداری 
رسیده است ادامه داد: فاز دوم این انبار با ظرفیت 800 کلاف گالوانیزه و 

به تناژ تقریبی ۶000 تن نیز به زودی به مرحله بهره برداری خواهد رسید.
وی در خصوص ضرورت و لزوم توسعه انبار محصول شرکت ورق خودرو 
کید مدیرعامل و تلاش  خاطرنشان کرد: با برنامه ریزی های جدید و تأ
کارکنان شرکت، روند رشد تولید سرعت گرفت، نزدیک شدن به ظرفیت 
نامی شرکت تسریع شد و در این مسیر، افزایش ظرفیت انبار محصولات 

مبدل به امری ضروری و اجتناب ناپذیر مبدل گردید.
گفتنی است شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری با ظرفیت نامی 
400 هزار تن انواع محصولات گالوانیزه کیفی ویژه استفاده در صنعت 
خودروسازی کشور است که تولید این نوع محصولات کیفی را در انحصار 
خود دارد و با بهره مندی از تکنولوژی روز دنیا و جدیدترین استانداردهای 
بین المللی صنعت خودروسازی نقشی بی بدیل در خودکفایی صنعت 

خودرو کشور و بی نیازی از واردات این نوع محصولات ایفا نموده است.

مدیرعامل فولادسنگ مبارکه خبر داد:

همکاری فولاد سنگان با شرکت های 

دانش بنیان در زمینه کانی های کم عیار آهن 

SMR به روش

مدیرعامل فولاد سنگان با بیان اینکه این شرکت 
سرمایه گذاری اولیه ۵۰ میلیون یورو و قراردادی با شرکت های 
دانش بنیان در زمینه استفاده از کانی های کم عیار آهن به 
روش SMR منعقد کرده است، گفت: این مقوله تکنولوژی 
جدیدی است و برای اولین بار در ایران و خاورمیانه اتفاق 

افتاده است.
به گزارش روابط عمومی فولاد سنگان، علی امرایی در خصوص 
ح های توسعه سنگان گفت: شرکت فولاد سنگان با تولید  طر
۵ میلیون تن گندله و ۵ میلیون تن کنسانتره طرح های توسعه 

زیادی در دست احداث دارد.
وی ادامه داد: همچنین بزرگ ترین کارخانه کنسانتره هماتیت 
کشور با ظرفیت 2.۵ میلیون تن هم در دست احداث است و با 
سرمایه گذاری صد میلیون یورو و 4۵0 هزار میلیارد ریال توسعه 

گندله سازی را از ۵ به ۷.۵ میلیون می رسد.
مدیرعامل درباره بازارهای فروش این شرکت گفت: خریدار تمام 
محصولات ما فولاد مبارکه است. تمام طرح های ما تا 1404 و 140۵ 

قرار است به بهره برداری برسد.
امرایی درباره اقدامات زیست محیطی و کنترل پساب و فولاد 
سبز فولاد سنگان توضیح داد: یکی از روش های تأمین منابع 
آب مصرفی ما از طریق پساب است. تصفیه پساب در شهر تایباد 
خراسان رضوی برای تأمین بخشی از آب مصرفی فولاد سنگان 
است. پروژه ای هم برای اولین بار در خاورمیانه در دست اجراست 
به عنوان اسپلیدر یا انباشت مکانیزه باطله های سنگ آهن. با 
توجه به اینکه باطله ها هم میکرونیزه هستند، به صورت فشرده 
انباشت می شوند و هیچ گونه آلایندگی برای محیط زیست ندارند. 
در مورد فولاد سبز تلاش ما این است که آلایندگی زیست محیطی 
نداشته باشیم. ما تولیدات کنسانتره و گندله داریم و بحث فولاد 
سبز در حوزه تولید فولاد هیدروژنی است که به فولادسازها 

مربوط می شود.
او در ادامه با بیان اینکه این شرکت نیروگاه بادی 200 مگاواتی با 
همکاری شرکت های زیرمجموعه فولاد مبارکه در دست احداث 
دارد، گفت: این به دلیل نیاز 200 مگاواتی مصرف برق برای 
طرح های توسعه ای آینده با همکاری شرکت های زیرمجموعه 
کنون 100 مگاوات مصرف برق داریم و به 1۵0  فولاد مبارکه است. ا
مگاوات دیگر برای طرح های توسعه ای آینده نیاز داریم که با 

احداث این نیروگاه تأمین می شود.

تجلیل از فولاد سفیددشت به عنوان شرکت 

حامی پژوهش و فناوری

در بیست و چهارمین جشنواره پژوهش و فناوری 
استان چهارمحال و بختیاری از فولاد سفیددشت به عنوان 

شرکت حامی پژوهش و فناوری تجلیل شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد سفیددشت، در آیین 
فناوری  و  پژوهش  جشنواره  بیست و چهارمین  اختتامیه 
چهارمحال و بختیاری که در سالن شهید آوینی دانشکده 
کشاورزی دانشگاه شهرکرد برگزار شد، شرکت فولاد سفیددشت 
به دلیل انجام فعالیت های مختلف در زمینه های آموزشی، 
پژوهشی و فناوری به عنوان واحد حامی پژوهش و فناوری معرفی 
و با اهدای لوح تقدیر و تندیس جشنواره مورد تجلیل قرار گرفت.

در متن این حکم که به امضای استاندار و رئیس ستاد استانی 
هفته پژوهش و فناوری استان چهارمحال و بختیاری رسیده 
چنین آمده است: ارتقای جایگاه علمی و حرکت به سمت اقتصاد 
دانش بنیان کشور مرهون تلاش ارزشمند استادان پژوهشگران 
و فناورانی است که با اندیشه خلاق و پویای خود آینده ای 
روشن و سرشار از امید را به ایران اسلامی هدیه می کنند. ضمن 
گرامیداشت هفته پژوهش و فناوری سال 1402 بدین وسیله 
جنابعالی به عنوان مدیرعامل واحد برتر صنایع استان حامی 
پژوهش و فناوری معرفی می شوید. از اهتمام شایسته جنابعالی 
برای تحقق پژوهش و فناوری همراه با تعهد و مسئولیت پذیری 
تقدیر و تشکر به عمل می آید. امید است در پیشبرد اهداف نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران و منویات مقام معظم رهبری 

)مدظله العالی( موفق و پیروز باشید.
گـروه سـرمایه گذاری توکافـولاد بـا انتشـار صورت هـای مالـی 
تلفیقـی شـش ماهه خـود بـر روی سـامانهٔ کـدال، از رشـد بیـش از دو 
برابـری سـود خالص تلفیقی خـود معـادل ۱.۲ هـزار میلیـارد تومـان در 
شش ماهه نخست سال ۱۴۰۲ نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر 

داد.
به گزارش روابط عمومی گروه سرمایه گذاری توکافولاد، این گروه با انتشار 
صورت های مالی تلفیقی شش ماهه خود بر روی سامانه کدال، از رشد 

11۶.2 درصـدی سـود خالص تلفیقی شـش ماهه )بیـش از دو برابر مدت 
مشـابه سـال قبـل( معـادل 1.2 هـزار میلیـارد تومـان و رشـد ۹8 درصـدی 

سـود ناخالص تلفیقی معادل 1.۳ هزار میلیارد تومان خبر داد.
بنـا بـر ایـن گـزارش، گـروه سـرمایه گذاری توکافـولاد دوره مالی شـش ماهه 
منتهی بـه ۳1 شـهریورماه 1402 خـود را بـا ۵4 درصـد رشـد درآمد عملیاتی 
تلفیقی معادل ۷.۳ همت و 100 درصد رشد سود عملیاتی تلفیقی معادل 

1.2 همت به پایان رسـانیده اسـت.

انتشـار صورت هـای مالی تلفیقـی توکافولاد بـار دیگـر اهتمام ایـن گروه 
بـه »بهداشـت مالـی« به عنـوان یکـی از شـعارهای راهبـردی خـود و نیـز 
تمرکـز بـر اسـتفاده از تمـام ظرفیت هـای گـروه به عنـوان رویکـرد ایـن 
گـروه را نشـان می دهـد و بـازرس قانونـی و حسـابرس مسـتقل شـرکت 
نیـز بـا ارائـه »گـزارش مقبـول« بـر رعایـت کامـل قوانیـن و مقـررات آمـره و 
دسـتورالعمل های سـازمان بـورس و اوراق بهـادار در شـرکت توکافـولاد 

صحـه گـذارده اسـت.

رشد بیش از دو برابری سود خالص شش ماهه گروه توکافولاد در سال جاری
بنابر انتشار صورت های مالی تلفیقی شش ماهه صورت گرفت؛

مدیرعامل فولاد سنگان خبر داد:
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لوله های بدون درز )مانیسمان( از لحاظ کیفیت بهترین 
نوع لوله فلزی جامد است که هیچ درز جوشکاری ندارد و 
کنون کارخانه تولید آن ها به همت فولاد مبارکه در کوهپایه  ا
احداث شده تا در مسیر بی نیازی صنایع از واردات و 

خودکفایی در تولید و اقتصاد همچنان پیشتاز باشد.
قطار بومی سازی و خودکفایی فولاد مبارکه این بار به ایستگاه 
راه اندازی خط تولید کارخانه لوله های بدون درز در راستای رفع 
کنون با پیشرفت ۳۵ تا 40 درصدی  نیاز صنایع کشور رسیده و ا

زیرساخت ها و اسکلت این کارخانه، آغاز به کار کرده است.
ایده و طرح اولیه راه اندازی این خط تولید به همت نیروهای 
ح شد تا  ک مطر توانمند و نخبه شرکت صنایع آتیه لوله پارتا
با چشم انداز نائل شدن به بزرگ ترین تولیدکننده لوله های 
بدون درز در ایران با قابلیت های کلاس جهانی در مسیر رشد و 

شکوفایی اقتصاد کشور قدم بردارند.
ک در سال 1۳۹۹ تأسیس شد و  شرکت صنایع آتیه لوله پارتا
فعالیت های خود را از سال 1400 در زمینه تولید لوله های بدون 
درز موردنیاز صنایع نفت و گاز حفاری، پتروشیمی و سایر صنایع 
وابسته، تولید و فروش انواع محصولات فلزی )به غیر از طلا و نقره 
کتشاف، استخراج و بهره برداری از معادن نفت و  )معدنی( به جز ا
گاز و پتروشیمی(، تأمین نیروی انسانی به صورت موقت و آموزش 
کوتاه مدت نیروهای موردنیاز واحدهای صنعتی و تولیدی آغاز 
کرده و محل کارخانه در شهرک صنعتی کوهپایه به مساحت 

حدود ۹ هکتار قرار دارد.
کارخانه تولید لوله های بدون درز در شهرک صنعتی 

کوهپایه
این کارخانه ظرفیت تولید اسمی 1۵0 هزار تن در سال دارد که این 
ظرفیت تا 400 هزار تن در سال قابل افزایش است. محصولات این 
کارخانه دارای تنوع تولید در سری سایزهای متنوع 8۹ سری سایز 
تیوب است که با برخی تغییرات در تجهیزات، قابلیت تنوع سایز 

بیشتری نیز دارد و دارای استانداردهای متنوعی است.
مواد اولیه تولید لوله ها، شمش گرد فولادی است و برآورد اولیه 
هزینه راه اندازی این خط تولید ۷۵ میلیون دلار بوده و نزدیک 20 
میلیون دلار آن تأمین و هزینه شده و ۵۵ میلیون دیگر تا تکمیل 

این خط تولید نیاز است.
تولید محصول، ایجاد بازار

ک در  هامون یوسفیان، مدیرعامل شرکت صنایع آتیه لوله پارتا
این راستا با اشاره به اینکه این کارخانه با ظرفیت 1۵0 هزار تن 
لوله در سال به بهره برداری خواهد رسید، گفت: امکان افزایش 
ظرفیت تولید تا 400 هزار تن وجود دارد و لوله های 1.2 تا ۶ اینچ 

کثر 2۵ میلی متر در این کارخانه تولید می شود. با ضخامت حدا
به گفته یوسفیان بخش زیرساخت ساختمانی پروژه توسط 
شرکت صفا فولاد و نصب اسکلت فلزی در حال انجام است و 
پیشرفت عملیات اسکلت فلزی و فونداسیون این مجموعه تا 
پایان سال به اتمام می رسد. همچنین به ۳12 کانتینر از تجهیزات 
و وسایل راه اندازی این خط تولید نیاز است که بخشی از آن وارد 

کشور شد.
وی در خصوص میزان مصرف صنایع و شناخت بازار برای 
تولید این محصول و همچنین ملزومات صادرات، تصریح کرد: 
مطالعات و بررسی اولیه برای برآورد نیاز بازار و صنایع انجام شده 
و طبق تجربه، محصولی که تولید می شود بازار آن نیز ایجاد 
می شود؛ به عبارتی، مصرف فولاد مبارکه در زمان راه اندازی 
کنون مصرف داخلی خود کارخانه  حدود یک میلیون تن بود ا
حدود 10 میلیون تن شده است که این نشان می دهد با تولید 
یک محصول بازار آن هم فراهم خواهد شد و طبیعتاً با کم شدن 
تحریم ها و سرمایه گذاری در نفت و گاز میزان مصرف این نوع 

لوله ها افزایش پیدا می کند.
ک زیرمجموعه  شایان ذکر است که شرکت صنایع آتیه لوله پارتا
هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان در ارائه خدمات مشاور فنی 
به واحدهای صنعتی و تولیدی در حوزه خریدوفروش کلیه 
آهن آلات، لوله های فولادی و محصولات فلزی و معدنی به غیر از 
طلا و نقره، واردات و صادرات کلیه محصولات فلزی و معدنی به 
غیر از طلا و نقره، ایجاد و تأسیس شعب در داخل و خارج از کشور 
پس از اخذ مجوزهای قانونی، اعطای نمایندگی به سایر اشخاص 
حقیقی و حقوقی در خصوص اجرای موضوع فعالیت شرکت نیز 

ورود کرده و اقدامات ارزشمندی به ثبت رسانده است.
فعالیت ها و عملکرد شرکت آتیه لوله پارتاک

کنون توانسته در مزایده خرید خط لوله و برنده  این شرکت تا
شدن در مزایده، عقد قرارداد خرید خط با شرکت 1۳۵ لهستان، 
نقشه برداری و تهیه توپوگرافی از سایت پروژه، انعقاد قرارداد با 
شرکت نوتازان کیمیای جاوید جهت طراحی و مهندسی مشاوره 
پروژه، شرکت در مزایده خرید پساب شهرستان کوهپایه، استقرار 
نماینده شرکت در لهستان جهت نظارت، خرید 1000 تن میلگرد 
جهت پروژه و پیگیری اخذ مجوز جهت 2۵ مگاوات برق و 1۵00 

مترمکعب در ساعت گاز و...، اقدامات مرتبط را انجام دهد.
منبع: پایگاه خبری ایراسین/ ریحانه شهبازی

تحلیل

خودکفایی بدون مرز با تولید 

لوله های بدون درز 

گهی آ

جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص فراخوان های عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به وب سایت شرکت به نشانی www.msc.ir، منوی خرید و تأمین کنندگان، مناقصات مراجعه و 
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روابط عمومی شرکت فولادمبارکه اصفهان

موضوع

طراحی، نصب و راه اندازی تجهیزات و ملزومات پروژه سیستم انتقال آب آشامیدنی شرکت فولاد مبارکه اصفهان

ید کلیه ملزومات پروژه سیستم انتقال آب آشامیدنی شرکت فولاد مبارکه اصفهان خر

یلی حسن آباد توسعه ایستگاه ر

یکی و ارتباطات ایستگاه راه آهن مجتمع فولاد سبا یلی و سیستم علائم الکتر یلی مواد اولیه و محصولات، تعمیر و نگهداری خطوط ر عملیات راهبری حمل ر

فروش اقلام مستعمل انباری شرکت فولاد مبارکه از طریق مزایده عمومی
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واحد فروش داخلیجمع کل

یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

به منظور نگاهی به روندهای نوظهور در دنیای جدید این هفته به بررسی 
روندهای نوظهور فناوری در حوزه مالی با موضوع فین تک می پردازیم.

فین تک یا fintech چیست؟  
با هر چه بیشتر دیجیتالی شدن جهان، تعامل بخش فناوری و مالی برای ارائه خدمات مالی و 
بانکی افزایش پیدا خواهد کرد. دیجیتالی شدن روندی است که در سراسر جهان نفوذ کرده است. 
کن باشد، اما از مظاهر  امروزه دیگر به سختی می توان فردی را پیدا کرد که در یک محیط شهری سا
دنیای دیجیتال مانند گوشی، اینترنت یا رایانه استفاده نکند. هنگامی که این فناوری های نوین 
به سوی صنعت مالی می روند فین تک معادل صنعتی در )Financial technology: fintech( شکل 
می گیرد. فین تک به کمپانی هایی اشاره دارد که با کاربرد تکنولوژی تلاش می کنند خدمات مالی 
را کارآمدتر کنند. شرکت های فعال در زمینه فناوری های مالی عموماً استارت آپ هایی هستند که 
می کوشند خود را در سیستم های مالی جا بیندازند و شرکت های سنتی را به چالش بکشند. مرکز 
ملی تحقیقات دیجیتال )National Digital Research Centre( در دوبلین ایرلند فین تک را این گونه 
تعریف می کند: نوآوری در خدمات مالی. این عنوان برای نامیدن گستره وسیعی از اپلیکشن های 
فناورانه به کار می رود که در بخش زیادی از ابتدا تا انتهای زنجیره ارزش محصولات مصرفی کاربرد 

دارند؛ همین طور برای نامیدن پارادایم های جدیدی مانند بیت کوین استفاده می شود.
به طور گسترده، اصطلاح تکنولوژی مالی می تواند به هر نوآوری در مورد نحوه تعامل مردم با 
کسب وکار، از اختراع پول دیجیتال تا حسابداری دوگانه اعمال شود. به دلیل انقلاب اینترنت و 
همچنین انقلاب اینترنت تلفن همراه و تلفن هوشمند، تکنولوژی مالی شدیداً رشد یافته است و 
فین تک که در ابتدا به تکنولوژی رایانه مربوط به پشت صحنه بانک ها یا شرکت های تجاری اشاره 
می کرد، در حال حاضر انواع مختلفی از مداخلات تکنولوژیکی را به اموال شخصی و تجاری توصیف 
می کند، فناوری هایی که برای بهبود و خودکارسازی و استفاده از خدمات مالی استفاده می شوند. 
با ظهور فین تک در قرن 21، این اصطلاح ابتدا به فناوری به کاررفته در سیستم های پشتیبان 
مؤسسات مالی اطلاق شد؛ اما امروزه بخش ها و صنایع مختلفی مانند آموزش، بانکداری 
خرده فروشی، جمع آوری سرمایه، امور غیرانتفاعی و مدیریت سرمایه گذاری را شامل می شود. 
فین تک همچنین شامل توسعه و استفاده از ارزهای رمزنگاری شده مانند بیت کوین است. در 
حالی این مفاهیم نوین فین تک ممکن است بیشترین توجه ها را به خود جلب کنند، سرمایه 

کلان هنوز در صنعت بانکداری سنتی جهانی و ارزش بازار چند تریلیون دلاری آن نهفته است .
کارت های اعتباری اولیه در دهه 1950 میلادی را می توان از اولین محصولات فین تکِ در دسترس 
عموم به حساب آورد. پس از آن نیز فین تک تکامل یافت و سیستم های مرکزی بانک و خدمات 
معاملات آنلاین سهام را هم در بر گرفت. در سال 1998 میلادی، PayPal  تأسیس شد که یکی از 
اولین شرکت های فین تک بود که عمدتاً بر روی اینترنت فعالیت می کرد؛ اینترنتی که با فناوری تلفن 
همراه، رسانه های اجتماعی و رمزگذاری داده ها، بیش ازپیش منقلب شد. انقلاب فین تک منجر 
ک چین و گزینه های پرداخت در رسانه های  به اپلیکیشن های پرداخت موبایلی، شبکه های بلا
اجتماعی شده است که امروزه به طور مرتب از آن ها استفاده می کنیم . با گسترش اقدامات مالی 

در بستر اینترنت، بازار صنعت فین تک با رشد همراه خواهد بود.
   شکل شماره 1 رشد این بازار را از سال 2017 تا سال 2027 میلادی نشان می دهد.

گر فین تک را آینده صنعت مالی بنامیم، در این صورت نئوبانک آینده فین تک است. با شنیدن   ا
بانک، آنچه در ذهن تداعی می شود، کاغذبازی های حسابرسی، باجه های شلوغ و دستگاه های 
خودپرداز هستند. بااین حال، گروه جدیدی از استارت آپ های غیربانکی فین تک که به عنوان 
نئوبانک شناخته می شوند، در حال برهم زدن این کلیشه ها هستند. این پلتفرم های بانکی 
دیجیتالی نوید تجربه های آنلاین یکپارچه و خدمات کم یا بدون کارمزد را می دهند. نئوبانک ها 
معمولاً از مدل کسب وکار متفاوتی نسبت به مؤسسات بانکی متداول استفاده می کنند. آن ها 
بخش قابل توجهی از درآمد خود را از مبادله به دست می آورند، یعنی از کارمزدهای خرید مشتریان 

با کارت بانک. روزبه روز بیشتر به طرفداران این نوع از بانکداری افزوده می شود.
شکل شماره 2 اندازه بازار نئوبانک ها را از سال 2021 تا 2023 میلادی به همراه تخمین آن در سال 

2030 میلادی نشان می دهد.
 ویژگی های ذاتی این بانک هاست که باعث شده است این چنین جذبه ای برای مشتریان داشته 

باشند. نئوبانک ها می توانند کارمزد کمتر و نرخ های بهره بیشتری را برای حساب ها ارائه دهند تا 
بانکداری هر چه بیشتر مقرون به صرفه شود. مشتریان می توانند بدون نیاز به مراجعه به شعبه و 
به صورت 24 ساعته و در هفت روز هفته از خدمات نوین این بانک ها بهره مند شوند. دیگر دوره 
صف های شلوغ بانک ها به پایان می رسد. شخصی سازی، یکی دیگر از سلاح های قدرتمند این 
بانک هاست؛ این شخصی سازی می تواند موارد بسیاری را، از طراحی صفحه پروفایل گرفته تا 
اعطای وام به میزان و مدت زمان بازپرداخت نسبت به شرایط مشتری شامل شود. همچنین از 
نظر ایمنی و شفافیت نیز، نئوبانک ها با روش های مختلفی مانند تشخیص با اثر انگشت، اطمینان 
گی که به مشتریان نمایش داده  خاطر مشتریان را به دست بیاورند. خبرنامه ها و نوشته های وبلا
می شود نیز می تواند در آموزش برای افزایش سطح سواد سایبری آن ها مفید واقع شود. در 
کثر آن ها( دیجیتالی شده اند، صنعت مالی و فین تک نیز  آینده ای که همه فرایندها )یا حداقل ا

از این بازار بی بهره نخواهند بود. صعود روندهای بانکداری های نوین و خدمات مالی بر خط، 
گواهی بر این ادعاست.

منابع:
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فین تک؛ آینده صنعت مالی
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یکی از مهم ترین روندهای جهانی در حال حاضر این است که کشورها به سمت رسیدن به جوامع بدون کربن پیش می روند. در 
حال حاضر، بسیاری از کشورها و شرکت ها برای کاهش انتشار گاز CO۲ و دست یابی به چشم انداز بدون کربن تا سال ۲۰۵۰ تلاش 
( و تحقق جامعه جهانی کربن خنثی یا بدون کربن،  می کنند. برای دست یابی به انتشار گازهای گلخانه ای به صفر )کربن خالص صفر

لازم است انتشار CO۲ را با هر دو روش کاهش تولید CO۲ در منشأ و بازیابی CO۲ تولیدشده در محل کاهش داد.

 
روش های مختلفی برای کاهش انتشار گاز CO2 برای دست یابی به خنثی سازی کربن تا سال 20۵0 موردنیاز است. بااین حال، حتی پس از همه این 
کسید کربن باقی مانده، 100 تا ۳00  تلاش ها برای کاهش، انتظار می رود حدود 4.۳ تا 1۳ گیگا تن در سال انتشار گاز CO2 باقی بماند. برای جذب این دی ا
برابر ظرفیت تأسیسات کنونی جذب CO2 جهانی موردنیاز است. تا سال 20۵0، جذب CO2 در طیف گسترده ای از صنایع، ازجمله تولید آهن و فولاد، 
تولید سوخت )ازجمله سوخت های آبی(، نیروگاه ها و تولید برق، صنایع هوانوردی و حمل ونقل به کار گرفته خواهد شد. این مسئله به این معنی است 
که فناوری های CCUS )carbon capture, utilize, and store( به عنوان ابزارهایی ضروری برای رسیدن به هدف کربن صفر خالص در سال 20۵0 در طیف 

گسترده ای از صنایع ازجمله تولید فولاد در آینده ضروری خواهند بود.
بر اساس گزارش آژانس بین المللی انرژی، پتانسیل ذخیره سازی CO2 در سراسر جهان بیش از 8 تریلیون تن )معادل بیش از ۶00 سال انتشار در سطوح 
پیش بینی شده برای سال 20۵0( تخمین زده می شود. شتاب گسترده در زمینه توسعه فناوری های CCS نیاز به افزایش قابل توجه تعداد سایت های 
ذخیره سازی و ساخت یک شبکه پیوسته CO2 ازجمله شبکه حمل ونقل دارد. درعین حال، CCUS با برخی چالش های بنیادی، مقیاس پذیری و فنی 

مواجه است که غلبه بر همه آن ها نیازمند ارائه راه حل های نوآورانه است.

 گروه صنایع سنگین میتسوبیشی )MHI( به دنبال کاهش انتشار گازهای گلخانه ای خود و رسیدن به هدف کربن خنثی تا سال 2040 است. به همین دلیل 
کثر رساندن  این شرکت تبدیل به یکی از پیشگامان صنعتی در زمینه فناوری های CCUS شده است. هدف گروه MHI کمک به راه حل های مؤثر، به حدا
اثربخشی اقتصادی و کاهش قابل توجه انتشار CO2 از طریق بهینه سازی کل زنجیره ارزش CCUS، ازجمله جذب CO2، حمل ونقل، استفاده و 
ذخیره سازی آن است. به منظور ایجاد زنجیره ارزش پایدار CCUS، شرکت MHI در حال گسترش مجموعه فناوری ها و محصولات مرتبط با CCUS است، 
ازجمله فناوری پیشرفته جذب CO2، سیستم فشرده جمع آوری CO2، مخازن LCO2، کمپرسورها و CO2NNEX™ که یک پلت فرم دیجیتالی جهت 

پایش زنجیره ارزش CCUS است. 
 

در حال حاضر گروه MHI دارای فناوری های ضروری و محصولات مرتبط با CCUS مانند جذب CO2، حمل ونقل و فشرده سازی آن است. همچنین با 
 MHI توجه به رشد سریع بازار این صنعت، تسریع توسعه بیشتر و گسترش استفاده از فناوری ها در این زمینه در دستور کار قرار دارد. علاوه بر این، گروه

در تلاش است تا مجموعه های تجاری مرتبط با CCUS خود را با مطالعات بیشتر در زمینه استفاده از CO2 در کاربردهای مختلف بهبود بخشد.
 به منظور تسریع کربن زدایی، فناوری های جذب CO2 از منابع مختلف انتشار آن موردنیاز است. برای پاسخ گویی به این نیازها، توسعه فناوری های 
اختصاصی جدید مانند سیستم های نوع خشک )Dry type( و گرفتن مستقیم هوا )DAC( در گروه MHI در حال انجام است. به عنوان ارائه دهنده 
فناوری های جذب CO2، هدف این شرکت پشتیبانی از مشتریان با نظارت از راه دور و ارائه خدمات CaaS )جذب CO2 به عنوان یک سرویس( و همچنین 

خدمات پس از آن و نیز ارائه O&M )عملیات و نگهداری( در این زمینه است.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

 در 
ً
کتور همجوشی هسته ای جهان رسما بزرگ ترین رآ

ژاپن راه اندازی شد
آلودگی کربنی سوخت های فسیلی در سال 2۰23 رکورد 
می زند

اروپــا ساخته  که با همکاری اتحادیه  کتور همجوشی هسته ای ژاپن  رآ
کتور  رآ این  راه انـــدازی شد.  کا  نا نام دارد، در شهر   6۰SA-JT و  شده 
کتور توکامک جهان را در اختیار دارد  عنوان بزرگ ترین و پیشرفته ترین رآ
و می تواند پلاسما را به دمای خارق العاده 2۰۰ میلیون درجه سلسیوس 
آن را به مدت 1۰۰ ثانیه در چنین وضعیتی نگه دارد. بیش از  برساند و 
۵۰۰ دانشمند و 7۰ شرکت جهانی در پروژه ای مشترک همکاری کردند تا 
کتور 6۰A-JT بالاخره شروع به کار کند. رآ

که بر اثر سوزاندن سوخت های فسیلی به  کربن  کسیدی  آلودگی دی ا
وجود می آید، امسال در جهان رکورد خواهد زد. گزارش سالانه »بودجه 
کربن جهانی« که در اجلاس اقلیمی COP28 منتشر شده نشان می دهد 
کنون حدود ۳6.8 میلیارد تن CO2 به اتمسفر وارد  که در سال 2۰2۳ تا
که 1.1 درصد نسبت به سال 2۰22 افزایش یافته است. این تیم  شده 
کسید کربن )سوخت فسیلی +  پیش بینی می کند که مجموع آلودگی دی ا
استفاده از زمین( تا پایان 2۰2۳ به 4۰.9 میلیارد تن خواهد رسید.

شش گام برای سرعت در پاسخ به 
رخدادهای امنیت سایبری

امکان مواجه تأسیسات نفت و گاز 
لات انرژی مرتبط  خاورمیانه با اختلا

با رخدادهای سایبری

تیم های امنیتی باید بتوانند تهدیدات را متوقف کرده و 
گردانند. به  عملیات عادی را در سریع ترین زمان ممکن باز
همین دلیل ضروری است بدانند که چگونه به طور مؤثر به یک 
کنش نشان دهند. مؤسسه SANS چارچوبی را با  رخداد وا
شش مرحله برای یک IR یا پاسخ به رخداد موفق تعریف کرده 

است:
 1. آماده سازی؛ با این هدف که تیم خود را برای مدیریت مؤثر و 

کارآمد رویدادها آماده کند.
 2. شناسایی؛ با هدف تشخیص اینکه آیا نقض رخ داده است یا 

خیر و همچنین IOC ها یا شواهد نقض داده گردآوری شود.
 ۳. مهار؛ با این هدف که آسیب ها به حداقل برسد.

 4. ریشه کنی؛ با این هدف که مطمئن شویم تهدید به طور کامل 
از بین رفته است.

 ۵. بازیابی؛ باهدف بازگشت به عملیات عادی.
 ۶. درس آموخته؛ با این هدف که آنچه را اتفاق افتاده است 
مستند کنیم و توانایی های خود را با یادگیری از رخدادها بهبود 

ببخشیم.
 در سرتاسر شش مرحله بالا ضروری است موضوع تحقیق و 
کاوی نیز که هدف از آن تعیین و پاسخ به پرسش های چه  وا
کسی، چه چیزی، چه زمانی، کجا، چرا و چگونه در فرایند مدیریت 

رخداد است، در نظر گرفته شود.
در پایان لازم است به چهار پیشنهاد مهم جهت ایمن ماندن 
بیشتر اشاره شود. 1. هرچه وقایع بیشتری ثبت شوند، تحقیق و 
بررسی رخداد آسان تر خواهد بود. 2. آمادگی خود را با شبیه سازی 
حملات علیه شبکه خود حفظ کنید. این به عملکرد بهتر تیم 
SOC در طول یک رخداد واقعی کمک می کند. ۳. با توجه به آنکه 
۹۵ درصد از حملات سایبری ناشی از خطای انسانی است، انجام 
آموزش های دوره ای برای هر دو گروه کاربران نهایی و تیم امنیتی 
بسیار ضروری است. 4. داشتن یک تیم تخصصی شخص ثالث 
کنش به رخداد که دارای تجربه فراوان است می تواند برای  IR یا وا

کمک در رخدادهای دشوار بسیار کارگشا باشد.
thehackernews :منبع  

 در پی درگیری میان اسرائیل و غزه کارشناسان امنیتی 
هشدار می دهند که اپراتورهای نفت و گاز خاورمیانه باید 
مراقب خطر حملات سایبری باشند؛ در غیر این صورت خطر 
اختلال در عرضه انرژی در سطح جهان وجود دارد. گزارش 
اخیر توسط S&P Global Ratings نشان داد که صنعت گاز 
خاورمیانه نسبت به همتایان نفتی خود بیشتر در معرض خطر 
حملات فیزیکی قرار دارد؛ اما تهدید حملات سایبری بر هر دو 

بخش صنعت نفت و گاز تأثیر می گذارد.
گر  لاودانسکی مدیر تحقیقات امنیتی در Onapsis هشدار داد که ا
تأسیسات نفت و گاز خاورمیانه درنتیجه آخرین درگیری ها 
حملات سایبری را تجربه کنند، انواع حملات می تواند فراتر از 
هک و بدافزار که در منطقه رایج بوده است حرکت کند و همچنین 
پیامدهای این نبردهای دیجیتال بسیار فراتر از محدوده 

ژئوپلیتیک محلی است.
گر درگیری به فراتر از مرزهای  در گزارش S&P آمده است که ا
اسرائیل گسترش یابد، صنعت گاز خاورمیانه بیش از صنعت نفت 
از  یکی  گورتو  گ  انورا گرفت.  خواهد  قرار  خطر  معرض  در 
بنیان گذاران StrikeReady می گوید: شرکت های نفت و گاز 
به عنوان زیرساخت های حیاتی می توانند به اهداف اصلی برای 
گروه های سایبری تحت حمایت دولتی یا باانگیزه سیاسی تبدیل 
شوند که هدفشان مختل کردن عملیات، سرقت داده های 
حساس یا ایجاد خسارت اقتصادی است. هیل نیز می گوید: 
تولیدکنندگان گاز ممکن است با طیف وسیعی از خطرات امنیتی، 

از تعطیلی تولید گرفته تا عدم دسترسی مواجه شوند.
در سال های 201۶ و 201۷، چندین شرکت سعودی ازجمله شرکت 
پتروشیمی Tasnee که یک سرمایه گذاری مشترک بین عربستان 
 Shamoon است قربانی ویروس Dow Chemical سعودی و
شدند. این بدافزار داده ها را از تمام رایانه های آسیب پذیر در 
کنون، حملات سایبری  ک کرد. از آن زمان تا عرض چند دقیقه پا
متعددی علیه این شرکت دولتی صورت گرفته است. آخرین 
حمله سایبری بزرگ نیز به تأسیسات هیدروکربنی خاورمیانه در 
خ داد که ازجمله آن ها حمله به سیستم کنترل  سال 201۷ ر

صنعتی آرامکو عربستان بود.
darkreading :منبع  

)MITSUBISHI( کسید کربن در میتسوبیشی فرایند بازیابی دی ا

امواج الیوت
یم بورس بیاموز

   تهیه کننده: امور سهام و مجامع

 فناوری های ضروری در مسیر تولید فولاد بدون ردپای کربن؛

گسترش )ادامه مبحث هفته گذشته(
حقیقت این است که یکی از خصوصیات گسترش ها این است که فقط یک موج 
گسترش یابد و راهنمایی دیگر طول حرکت روبه جلوی موج هاست. به عنوان مثال، 
گر اولـین و سـومین مـوج دارای طـول یکسـان باشند، پنجمین موج دارای طولی مشابه خواهد  ا

بود. )در موج هایی از درجه اصلی، گسترش یک الگوی ۵ تایی با یک Volume زیاد تأیید می شود.(
گر موجی سه طول داشته باشد، پنجمین موج باید دارای ساختار ساده و یـک مـوج را  به نوعی دیگر ا
تولید کند. در بازار سهام، بیشتر گسترش ها در موج سوم اتفاق می افتند. این حقیقت دارای اهمیت 
خاص است وقتی که در ارتباط با دو قانون از حرکت امواج مطرح می شود: موج سوم هرگز کوتاه ترین 
موج نیست و موج چهارم هرگز وارد محدوده موج اول نمی گردد. بـرای وضـوح اجـازه دهیـد مـا دو 

شماره گذاری نادرست را در وسط یک موج در شکل های 1-۶ و 1-۷ نشان دهیم.
 در تصویر 1-۶ موج چهارم وارد محدوده موج اول شده است. در تصویر 1-۷ مـوج سـوم کوتاه تر از 
موج اول و پنجم است. مطابق قوانین هیچ کدام از این شماره گذاری ها موردقبول نیسـت. یک بار 
دیگر موج سوم غیرقابل پذیرش است و باید به صورت صحیح شماره گذاری شود. در حقیقت تقریباً 
همیشه طبق شکل 1-8 شماره گذاری و گسترش موج سوم را انجام می دهند. در عادت خود برای 

شماره گذاری گسترش سه موج مردد نشوید. تمرین این مسئله را روشن می سازد.
شکل 1-8 ممکن است راهنمای مفیـدی برای شماره گذاری موج های حرکت در زمان واقعی )زمان 
شکل گیری الگـو( در ایـن دوره باشـد. گسترش ممکن است در گسترش های دیگر اتفاق بیفتد، مثلاً 

در بازار سهام، سـومین مـوج از یـک گسترش موج ها، به نوعی خود یک گسترش است، در نتیجه یک 
نمودار همانند آنچه در شکل های1-۹ و 1-10 تصویر گردیده ۵ موج گسترش یافته از ۵ مـوج گسـترش 

را نمـایش می دهد. گسترش های ۵ موجه در حرکت صعودی بازار بسیار کمیاب است. 
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تقویت حافظه معنایی سالمندان

 اجتمـــــا             عـــــــی

ثبت فعالیتی شبیه به رؤیا در مغز انسان در حال مرگیک عفونت ویروسی عامل ایجاد ام اس است

ام اس  عصبی  بیماری  که  بودند  مشکوک  دهه  چندین  پژوهشگران 
ممکن است توسط یک عفونت ویروسی ایجاد شود؛ اما یک پژوهش 
کارکنان  که طی یک دوره 2۰ ساله روی 1۰ میلیون نفر از  منحصربه فرد 
ارائه  زمینه  این  در  را  شواهد  قانع کننده ترین  شد،  انجام  آمریکا  ارتش 
)EBV( « اساساً  کرد. این پژوهش نشان داد ابتلا به »ویروس اپشتین بار
با پیشروی ام اس مرتبط است. البته یافته های این پژوهش بدان معنا 
نیست که ابتلا به ویروس اپشتین بار تنها علت ام اس است.

درحالی که پزشکان با استفاده از نوار مغزی، امواج مغزی یک مرد 87 
ساله مبتلا به صرع را تحت نظر داشتند، بیمار دچار حمله قلبی شد و 
درگذشت. این موضوع باعث شد پژوهشگران 1۵ دقیقه فعالیت مغزی 
که  کردند  آن ها بر ۳۰ ثانیه از زمانی تمرکز  کنند.  را در زمان مرگ ثبت 
به  مغزی  امــواج  فعالیت  افزایش  توانستند  و  بازایستاد  تپش  از  قلب 
گاما را تشخیص دهند. این امواج در فرایندهایی مانند  نام نوسانات 
رؤیاپردازی، مدیتیشن و بازیابی حافظه نقش دارند.

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله مجیدصفری 
شاغل در تعمیرگاه مرکزی در غم درگذشت مادر و قنبرعلی 
ابدالی شاغل در حفاظت فیزیکی در غم درگذشت خواهر  

به سوگ نشستند.
شاغل  همکار  قربانی،  محمد  شادروان  همچنین 
درخدمات شهری دار فانی را وداع گفت و به دیار حق 

شتافت.
ایـن غـم جانـکاه و ضایعـه جبران ناپذیـر را بـه محضـر 
خانواده هـای ایـن عزیـزان تسـلیت عـرض می کنیـم و 
بـرای آنـان علـو درجـات را از درگاه حق تعالـی مسـئلت 

. ییـم می نما

ابراز همدردی

خانواده 

تیم مجموعه ای از افراد است که کارها و وظایف مرتبط 
و درهم تنیده ای را انجام می دهند، یک یا چند هدف 
مشترک دارند، با هم تعامل اجتماعی دارند، مرزی را 
بین جمع خود و محیط اطراف قائل اند و برای حفظ و مدیریت آن مرز 
تلاش می کنند و البته در بستر یک مجموعه بزرگ تر یعنی سازمان، بر 
اساس مرزها و محدودیت ها و نفوذی که سازمان بر روی آن ها اعمال 

می کند، فعالیت می کنند.
کار تیمی، شیوه مشخصی از کار کردن است که می کوشد از مجموع 

توانمندی ها، مهارت ها و انرژی افراد،  بیشترین بهره را کسب کند.
حال سؤال اینجاست که تفاوت بین تیم و گروه چیست؟ در تعریف تفاوت 
گیران  بین تیم و گروه شما را به تأمل در این مثال ها دعوت می کنم: فرا
حاضر در ورزشگاه گروه هواداران هستند و بازیکنان حاضر در ورزشگاه تیم 
ورزشکاران هستند. گروه مجموعه افرادی است که در یک آسانسور هستند 
و تیمی مجموعه افرادی که در آسانسور هستند، درحالی که آسانسور خراب 
است. تعریف تیم های کاری در فولاد مبارکه به قرار زیر است: تیم در برخی از 
بازه های زمانی به منظور انجام فعالیت در یک موضوع خاص ایجاد گردیده 
و طبق برنامه تعریف شده تا حصول نتیجه موردنظر به فعالیت خود ادامه 
می دهد و گروه مجموعه ای از افراد سازمان است که براساس مأموریت و 
برنامه مشخص نسبت به برگزاری جلسات مدون و انجام اقدامات محوله 

اقدام می نمایند.
با مزایایی که از تیم می دانیم چرا مکانیسم های کار تیمی به صورت 
اتوماتیک فعال نمی شود و برای ساخت تیم انرژی و تلاش می طلبد؟ 
زندگی در دنیایی که در آن به افراد سخت کوش، خودساخته و مبتکر 
احترام ویژه ای گذاشته می شود، باعث شده افراد همچنان به مفهوم 
»من« در کار تیمی اهمیت بیشتری بدهند. اما باید در نظر گرفت که حتی 
افرادی با بیشترین اعتمادبه نفس نیز در تنهایی و جدا از سایرین کار 

نمی کنند و از سایر افراد به عنوان وسیله کار استفاده می کنند. در حقیقت 
هر کار بزرگی چه ساخت اهرام ثلاثه در مصر و چه موفقیت های تجاری 

شرکت اپل در بازار جهانی روی پایه ای به نام کار تیمی بنا شده اند.
در مثال نتایج کار تیمی انسان ها، فرود آپولو 11 روی ماه را شنیده اید. 
یکی از تاریخی ترین نمونه های کار تیمی مأموریت آپولو 11 و فرود روی 
سطح ماه است. درحالی که همه دنیا روی نیل آرمسترانگ، باز آلدرین و 
مایکل کالینز سه فضانورد این فضاپیما که دو نفر اول روی سطح ماه قدم 
گذاشتند تمرکز کرده بودند، آرمسترانگ کسی بود که بیشتر از سایرین 
در ذهن ها ماند و همیشه به عنوان اولین انسانی که روی ماه قدم نهاد 
با جمله معروف: »یک قدم کوچک برای انسان و یک جهش بلند برای 

بشریت« از او یاد می شود.
بااین حال پشت این مأموریت عظیم و مهم گروه های بزرگی و کار تیمی 
افراد سال ها تلاش کردند تا ناممکن را ممکن کنند. گروه مدیریت مأموریت 
برای دو سال مشغول مطالعه و بررسی سطح ماه بودند تا بهترین نقطه را 
برای فرود فضاپیما مشخص کنند. طبق گفته ناسا حدود 400 هزار نفر از 
مهندسین، دانشمندان و تکنسین هایی که هیچ گاه در زمینه هوافضا 

کار نکرده بودند، در کنار هم کار کردند تا فرود روی ماه میسر شود. خود 
فضانوردان نیز شخصاً با بسیاری از این افراد همکاری کردند تا پروژه به 
منسجم ترین حالت ممکن به سرانجام برسد. کار تیمی و ارتباطات انسانی 

جریان حیاتی این پروژه بود.
آنچه باعث می شود یک کار تیمی نتایجی مشابه با مثال فوق را به ارمغان 

آورد، موارد زیر است:
۱.قابل اتکا بودن: اعضای تیم وظایفشان را به موقع و کامل انجام 

می دهند و انتظارات را برآورده می سازند.
۲.ساختار و شفافیت: تیم های موفق اهداف مشخصی دارند و نقش 

هرکدام از اعضا به درستی تعریف شده.
۳.تعلق خاطر معنا و مفهوم: اهداف گروه برای هر عضو اهمیت ویژه ای 

دارد.
۴.تأثیرگذاری: اعضای گروه باور دارند فعالیتشان هدف دار بوده و تأثیر 

مثبتی بر اهداف بزرگ تر خواهد داشت.
 امنیت روانی

 همه ما گاهی در جلساتی بوده ایم و در همین حین سؤالات یا ایده هایی 
در ذهنمان نقش بسته، ولی به دلیل ترس از اینکه بی کفایت به نظر برسیم 
از بیان آن ها خودداری کرده ایم. بودن در محیطی که تمام حرکات و گفتار 
شما زیر میکروسکوپ باشد، احساس بسیار ناخوشایندی را به همراه 
دارد. حال فضای متفاوتی را تصور کنید که هر کس می تواند ریسک کند، 
نظراتش را ابراز کرده و بدون اینکه مورد قضاوت قرار گیرد سؤالاتش را بپرسد؛ 
محیطی که مدیران نقطه امنی را برای کارمندانشان ایجاد می کنند تا آن ها 
بدون واهمه ابراز نظر کنند. چنین محیطی دارای امنیت روانی است و 

ابعاد دیگر امنیت روانی را نیز باید در نظر گرفت.
در این مجال مختصر نگاهی به کار تیمی داشتیم. در شمارگان بعد به 

بسط این مفهوم خواهیم پرداخت.

شناخت احساسات به کودکان کمک می کند بهتر 
بتوانند با حس درونی خود ارتباط برقرار کنند و راه بهتری 
برای تعامل با دنیای اطراف پیدا کنند. در این مقاله 
دوقسمتی ابتدا به شناخت احساسات می پردازیم و در ادامه راه های 

ابراز آن و نحوه آموزش آن به کودکان را شرح می دهیم.
که بیان احساسات راهی برای برقراری ارتباطی سالم با خود و دیگران  ازآنجا
است، آموزش آن در دوران کودکی اهمیت زیادی دارد. تعدادی از موارد 

اهمیت آموزش احساسات به کودکان عبارت اند از:
کاهش خشم

کودکانی که احساسات را می آموزند، زمانی که در موقعیت های مختلف 
قرار می گیرند، از رفتار نامناسب استفاده نمی کنند. مثلاً وقتی کودک در 
موقعیت خشم قرار می گیرد، دیگر از عصبانیت یا کتک زدن و پرخاشگری 
برای بیان خشم خود استفاده نمی کند. به جای آن از زبان خود برای بیان 
حس آزاردهنده کمک می گیرد. کودکانی که احساسات خود را می شناسند، 
با احساس خود ارتباط برقرار می کنند و به کمک این شناخت، می توانند 
هم سن وسالان خود را بهتر درک کنند؛ درنتیجه موقعیت های احساسی 
را بهتر مدیریت می کنند و با ارتباط، مشکلات و درگیری ها را حل وفصل 

می نمایند.
کاهش اضطراب

شاید یکی از بدترین حس هایی که کودک تجربه می کند، خشم و ناراحتی 
است و این احساسات خود موجب افزایش اضطراب در کودک می شود. 
تحمل احساسات منفی برای کودکان طاقت فرساست. بنابراین وجود 
فرصتی برای شناخت و ابراز احساس به کودک کمک می کند با صحبت 

کردن درباره حس خود از شر اضطراب آن راحت شود.
افزایش هوش هیجانی

وقتی کودک می آموزد احساسات چه هستند و چطور می توان درباره 
آن ها صحبت کرد، دایره استفاده از لغاتی که احساسات او را تعریف می کند 
گسترش می یابد و کم کم مهارت کودک در بیان و ابراز خود بیشتر می شود. 
کودکانی با چنین موقعیت گفتاری هوش هیجانی بسیار خوبی خواهند 

داشت، زیرا مدیریت هیجان را بهتر می آموزند.
گاهی کودک افزایش خودآ

کودکانی که با احساسات خود آشنا می شوند و مهارت ابراز آن را به دست 
گاهی  می آورند، در مورد چیزهایی که به حفظ آرامش آن ها کمک می کند، آ
پیدا می کنند. آن ها می دانند چطور مشکلات حسی خود را رفع کنند تا 

اضطراب کمتری تجربه کنند. 

افزایش قدرت ذهنی و توانایی درونی
زمانی که به کودک خود احساسات را آموزش می دهید و او یاد می گیرد 
چطور با آن ها مواجه شود، از انباشته شدن انرژی و افکار منفی در درون 
او جلوگیری می کنید. این کار باعث افزایش توانمندی های ذهنی و درونی 
کودک می شود. اما کودکی که احساساتش در کودکی سرکوب می شود، 
گاه خود حمل می کند که به  ناراحتی و خشم زیادی را در ضمیر ناخودآ
سلامت روح و روان او آسیب می زند. توانایی های ذهنی و انرژی این 
کودکان دچار اخلال می شود و آن ها در بزرگسالی نیز قدرت مواجه صحیح 

با مشکلات را ندارند.
افزایش خودتنظیمی و ارتباط مؤثر

آموزش احساسات به کودکان کمک می کند تا آن ها از نظر ذهنی قوی 
 شوند. درک احساسات ذهن را برای مقابله و عکس العمل مناسب در 
موقعیت های مختلف توانمند می سازد. کودکی که احساس خود را 
به خوبی درک می کند و مهارت مواجهه با احساسات خود را می آموزد، 
بهتر از عهده شرایط متفاوت برمی آید. او به خوبی قادر است احساسات 
خود را به روشی مناسب بروز دهد؛ طوری که باعث رنجش یا آسیب به 

خود یا دیگران نشود.
احساسی  مواقع  در  که  می آموزد  کودکان  به  احساسات  شناخت 
خودتنظیمی داشته باشند و متناسب با حسی که تجربه می کنند، بازخورد 
احساسی بدهند و بتوانند به وسیله مهارت های کلامی، احساسی را که 

تجربه می کنند به دیگران انتقال دهند.
روش های آموزش احساسات

برای اینکه به کودک خود بیاموزید احساسات خود را بشناسد، باید 
به گونه ای که برای آن ها قابل فهم باشد، احساسات را تعریف کنید و 
آن احساس را توضیح دهید و شیوه ابراز آن را به او بیاموزید. تعدادی از 

روش های آموزش احساسات به ترتیب زیر است:
۱-معرفی احساسات به کودکان با نام هرکدام  

متناسب با سن کودک خود، احساسات مختلف را به آن ها معرفی کنید. 
در مورد غم و شادی، خشم و ترس به آن ها بیاموزید. بگویید وقتی که شما 
ناراحت یا شاد هستید، چه حالتی را تجربه می کنید. برای آموزش راحت تر 
به کودکان، نیازمند استفاده از مثال ها و مصداق هایی هستید که کار را 
برای شما آسان کند. به این منظور از شخصیت های کارتونی و تلویزیونی 
استفاده کنید و احساسات آن ها را در شرایط مختلف توضیح دهید. برای 
کودک کتاب بخوانید. احساسات شخصیت های داستان را شرح دهید و 

علت تجربه آن حس را هم برای کودک بیان کنید.

به این شکل، کودکان راحت تر با احساسات آشنا می شوند و آن ها را با 
احساساتی که خودشان تجربه می کنند مقایسه می کنند، تعمیم می دهند 
و می آموزند. برای کودکان با سن بیشتر، می توانید احساسات پیچیده تر را 
توضیح دهید و اجازه دهید با حس های ترکیبی آشنا شوند. مثلاً از احساس 
عصبی بودن، تحت فشار بودن صحبت کنید و بگذارید فراتر از حس های 

اصلی را نیز درک کنند.
نداشتن درک از نوع احساس مانند وارد شدن به مکانی غریب است که نام 
خیابان های آن را ندانید؛ بنابراین احساس گم شدن می کنید. اما زمانی 
که با اسامی خیابان های مختلف آشنایی دارید، از احساس سردرگمی 
خلاص می شوید. هر چیزی که در دنیا نامی دارد به درک بهتر و شناخت 

آن کمک می کند. 
۲- صحبت درباره احساسات با کودکان  

دربـاره حس هایـی کـه تجربـه می کنیـد بـا کـودکان صحبـت کنیـد. بـه 
آن هـا کمـک کنیـد حس هـای خـود را تشـخیص دهنـد و بـرای اینکـه 
بتوانند برای احساسـات خود الگوسـازی کننـد، در فرصت های مختلف 
ک بگذارید تا آن ها با نمونه هـای زنده تجربه  احساسـات خود را به اشـترا
احساسـات روبه رو شـوند. به این شـکل بـه آن ها کمـک می کنید تـا آن ها 
نیـز در تجربیـات روزمـره و گفت وگوهـای روزانـه خـود از کلماتـی کـه مبیـن 
احساسشان است استفاده کنند و بدانند هر حسی چه توصیفاتی دارد 

و کجـا بـه کار مـی رود.
نشان دادن احساسات به کودکان کمک می کند مهارت همدلی را نیز 
بیاموزند، زیرا وقتی احساسات خود را درک کنند، دیگران را نیز در تجربیات 
احساسی درک می کنند و می توانند خودشان را جای دیگران بگذارند 
و بفهمند که چه حسی دارند. از دیگر راه های شناخت احساسات این 
است که در مکالمات روزمره و شرایط احساسی از کودک خود بپرسید چه 
احساسی داری. از او بخواهید در مورد احساسش توضیح دهد. به این 
طریق آنچه را در درون خود حس می کند با شما در میان می گذارد و با شیوه 

بیان احساسات آشنا می شود.
برای کودکان کوچک می توانید از ایموجی هایی که حالت های مختلف 
احساسات را نشان می دهد استفاده کنید و برای بچه ها آن حالات را 
توضیح دهید. با کلمات بازی کنید و احساسات خود را به شیوه ای ساده و 
قابل فهم برای کودک بگویید. او را نیز مشارکت دهید تا در این تعامل او هم 
حس خودش را بیان کند و یاد بگیرد، چطور می توان با استفاده از کلمات 

با احساسات خود ارتباط بگیرد و آن ها را برون ریزی کند. 
honarehzendegi.com :منبع  
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شیوه ای کارآمد
 برای انجام کارهای بزرگ

در شماره ۱۳۵۳ خبرنامه، پس از تعریف حافظه معنایی   
به عوارض ضعیف شدن این نوع حافظه پرداختیم و اشاره 
که تمرینات مغزی چگونه بر تقویت حافظه تأثیر  کردیم 
گی های این تمرینات  می گذارد. در این شماره خبرنامه به ویژ

و دیگر عوامل تأثیرگذار بر این نوع حافظه خواهیم پرداخت.
گی داشته باشد: به شما  تمرین های مغزی شما باید چهار ویژ
گر فعالیتی باشد که به خوبی قبلاً  چیزهای جدید یاد بدهد. ا
از عهده آن برمی آیید نشان دهنده این است که راه را اشتباه 
رفته اید؛ چون این فعالیت ها باید برای شما ناآشنا و خارج از حرفه 
شما باشد تا با یادگیری مسائل جدید مهارت های جدیدی را 

خلاقانه به کار گیرید.
تمرین ها باید چالش برانگیز باشد. بهترین فعالیت برای تقویت 
حافظه و مغز شما این است که در آن سعی کنید توجه کامل مغز 
را جلب کنید. به طور مثال با یادگیری نواختن یک ساز، مدام به 

دنبال یک قطعه موزیک جدید باشید.
از تمریناتی استفاده کنید که می توانید مهارت آن را ادامه دهید. 
به دنبال فعالیت هایی باشید که از سطحی آسان شروع شده و 
بعد به سطح های سخت تر و پیچیده تر برسد. با این کار به سطح 

دشواری خواهید رسید که برای شما چالش برانگیزتر است.
این تمرین ها باید موردعلاقه شما باشد، هر چه به کاری که انجام 
می دهید علاقه مندتر باشید آن را بیشتر ادامه می دهید و بیشتر 
از مزایای آن بهره می گیرید. پس تمرینی انتخاب کنید که علاوه 
بر چالش برانگیز بودن باعث رضایتمندی و لذت بخش بودن 

برای شما شود.
تمرینات فیزیکی و بدنی را فراموش نکنید

گر چه ورزش ذهنی برای سلامت مغز سالمندان مهم است، ولی  ا
این بدین معنا نیست که نیازی به عرق ریختن ندارید. تمرین 
بدنی و ورزش می تواند به تیزهوشی و بهبود حافظه سالمندان 
کمک بسیاری بکند. ورزش و فعالیت های بدنی باعث افزایش 
کسیژن در مغز می شود و خطر ابتلا به اختلالاتی مانند از دست  ا
دادن حافظه )فراموشی(، دیابت و بیماری های قلبی عروقی را 

کاهش می دهد.
که  ورزش باعث تقویت ترشح هورمون های مغزی می شود 
مهم ترین اثر آن کاهش هورمون های استرس است؛ همچنین 
فعالیت های بدنی باعث رشد و تحریک رشته های عصبی جدید 
در مغز می شود که در استفاده از حل مسئله سالمندان بسیار 

مؤثر است.
تأثیر خواب در تقویت حافظه افراد سالخورده

میزان خواب مناسب برای عملکرد بهتر حافظه سالمندان بسیار 
مؤثر است. هر انسان بزرگسال نیاز به ۷.۵ تا ۹ ساعت خواب دارد که 
متأسفانه درصد زیادی از سالمندان از کمبود خواب رنج می برند. 
خواب مناسب باعث بهبود در حافظه، خلاقیت، توانایی های 
حل مسئله و مهارت های تفکر می شود؛ اما خواب برای یادگیری 
و تقویت حافظه در سالمندان موضوعی اساسی تر و مهم تر است، 
تحقیقات پژوهشگران گویای آن است که خواب برای تثبیت 
حافظه بسیار ضروری است چون بخش مهمی از تقویت حافظه 

و ثبت آن در عمیق ترین مراحل اتفاق می افتد.
برای دوستان خود وقت بگذارید

وقت گذاشتن با دوستان هر سرگرمی را دلچسب تر و با لذت تر 
می کند. مطالعات نشان داده که زندگی پر از دوستان و با سرگرمی 
با فواید شناختی همراه است؛ همچنین روابط سالم با دیگران و 
اطرافیان باعث تقویت مغز می شود. انسان ذاتاً اجتماعی است و 
روابط سالم با دیگران باعث تحریک مغز شما می شود در حقیقت 
تعامل با دیگران ممکن است بهترین نوع تمرین برای مغز شما 

را فراهم کند.
برای افزایش معاشرت با افراد دیگر می توانید به باشگاه بروید، 
در کتابخانه ها عضو شوید و دوستانتان را ملاقات کنید. حتی 
برخی از مشاوران وجود یک حیوان خانگی را برای تقویت حافظه 

سالمندان پیشنهاد می کنند.
zimed.ir :منبع
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 ورزش             

در یازدهمیـن دوره مسـابقات قهرمانـی تنیـس 
روی میز سـازمان های تابعه ایمیـدرو کـه از ۱۳ تا ۱۵ 
آذرمـاه ۱۴۰۲ به میزبانی شـرکت ذوب آهـن اصفهان 
در محل خانـه تنیس اصفهان برگزار شـد، تنیس بـازان تیم صنعت 
فولاد مبارکـه به چنـد عنـوان سـومی تیـم و انفـرادی دسـت یافتند.

در این مسابقات که با حضور 2۶ تیم از شرکت های زیرمجموعه ایمیدرو 

برگزار گردید، اعضای تیم تنیس روی میز صنعت فولاد مبارکه به عناوین 
ذیل دست یافتند: ابوالفضل علیخانی، مقام سوم انفرادی؛ حسین 
افضلی و امیرحسین حیدری مقام سوم دونفره و کسب عنوان سوم 

مشترک تیمی توسط تیم صنعت فولاد مبارکه.
در این دوره از رقابت ها حسین صفایی به عنوان سرپرست و علی زاهدی 

به عنوان مربی تیم صنعت فولاد مبارکه را همراهی کردند.

نیم فصل نخست لیگ های برتر رده های سنی پایه 
با قهرمانی تیم های باشگاه فولاد مبارکه سپاهان به 

پایان رسید.
به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، دور رفت لیگ های 
کادمی فولاد  برتر فوتبال در رده های سنی پایه به پایان رسید و تیم های آ

مبارکه سپاهان مقتدرانه قهرمان شدند.
در رده سنی جوانان با پایان دور رفت مرحله گروهی، تیم جوانان سپاهان 
با کسب 1۹ امتیاز از ۷ بازی، 1۶ گل زده و ۵ گل خورده، قهرمان نیم فصل 

لیگ برتر جوانان کشور در گروه دوم شد.
در رده سنی 18 سال نیز تیم سپاهان با کسب 1۶ امتیاز از ۶ بازی، 18 گل 

زده و ۵ گل خورده، قهرمان نیم فصل لیگ برتر 18 سال کشور در گروه 
اول شد.

همچنین در رده سنی نوجوانان تیم سپاهان با کسب 18 امتیاز از ۶ بازی، 
18 گل زده و 2 گل خورده، قهرمان نیم فصل لیگ برتر نوجوانان کشور در 

گروه سوم شد.

صعود تیم کوهنوردی شهید قاسمی فولاد 

مبارکه به قله 4075 متری شیرکوه

تیم کوهنوردی شهید قاسمی فولاد مبارکه در تاریخ   
نهم آذرماه ۱۴۰۲ سال جاری به قله شیرکوه، بلندترین قله 

استان یزد صعود کرد.
غ فدراسیون کوهنوردی  در صعود به این قله که جزو طرح سیمر
است، کوهنوردان به شرح زیر با پیمایش حدود 22 کیلومتر 

موفق به فتح قله این کوه شدند.
: سرپرست: محسن طالبی؛ مربیان:  اعضای تیم عبارت اند از
: محمدعلی  ؛ پزشکیار کری و مصطفی احسانپور محمد ذا
شاهی؛ کوهنوردان: علیرضا قاراخانی، علیرضا عباسی، اسماعیل 
محمدی، علی خلیلی، پیمان چراغی، حیدر کرمی، سیاوش 
رئیسی، محمدحسین مؤذنی، محمد منصوری، ناصر گنجی، 
محمد عظیمی، مرتضی صفری، مصطفی ملکی، اصغر رستگار، 

رضا شخصی، محمد سلیمیان، شاپور شاهپوری.

منوچهر نیکفر سرپرست باشگاه فولاد مبارکه سپاهان شد کت استعفا داد محمدرضا سا

کت، هیئت مدیره باشگاه پس از  به دنبال استعفای محمدرضا سا
تشکیل جلسه، منوچهر نیکفر  را به سمت سرپرستی باشگاه فولاد مبارکه 
کت از مدیرعاملی  سپاهان منصوب کرد.درپی استعفای محمدرضا سا
باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، هیئت مدیره باشگاه ضمن بررسی 
دلایل استعفا و در نظر گرفتن جمیع جوانب و با توجه به منع قانونی 
کت با استعفای  به کارگماری بازنشستگان، ضمن قدردانی از زحمات سا
ایشان موافقت و نیکفر را به سمت سرپرستی باشگاه منصوب کرد.

مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکه سپاهان با ارسال نامه ای از سمت خود 
کت مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکه سپاهان  استعفا داد.محمدرضا سا
با ارسال نامه ای به هیئت مدیره باشگاه، از سمت خود استعفا داد. وی 
در این نامه دلیل استعفای رسمی خود از مسئولیت مدیرعامل باشگاه 
کید رسمی دستگاه های محترم  فرهنگی ورزشی فولاد مبارکه سپاهان را تأ
نظارتی مبنی بر عدم به کارگیری بازنشستگان ذکر کرده و برای باشگاه 
فولاد مبارکه سپاهان آرزوی موفقیت و سربلندی کرده است.

 ورزش              ورزش             

حضور  9 طلایی پوش از فولاد مبارکه 

سپاهان در تیم های ملی هندبال

خبــــــــر کوتاه

افتخارآفرینی تنیس بازان فولاد مبارکه در مسابقات ایمیدرو

در ایــن دوره از رقابت هــا کــه از ۱۶ الــی ۱7 آذرمــاه 
۱۴۰۲ بــه میزبانــی شــرکت ذوب آهــن اصفهــان در 
ــا حضــور ۱۳ تیــم و  ــه تنیــس اصفهــان و ب محــل خان
۵۲ ورزشــکار از شــرکت های زیرمجموعــه ایمیــدرو و تابعــه برگــزار 
گردید، تیم تنیس روی میز صنعت فولاد مبارکه توانســت در بخش 

تیمــی عنــوان قهرمانــی و در بخــش دونفــره عنــوان نائــب قهرمانــی 
را کســب کنــد.

گفتنی است در این دوره از رقابت ها خانم عالم پیکر به عنوان سرپرست 
و خانم بلوچی به عنوان مربی، تیم صنعت بانوان فولاد مبارکه را هدایت 

کردند.

مسابقات بدمینتون بانوان قهرمانی کارگران استان در 
محل ورزشگاه کارگران اصفهان با حضور ۴۴ بازیکن به صورت 

انفرادی برگزار شد.
در این دوره از مسابقات خانم ها طاهره زیبایی و نگین برومند 
بازیکنان تیم بدمینتون صنعت فولاد مبارکه موفق به کسب 

عنوان سوم مشترک شدند.

کسب عنوان قهرمانی تیم تنیس روی میز بانوان صنعت 
فولاد مبارکه در دوازدهمین دوره مسابقات کشوری ایمیدرو

دو ورزشکار فولاد مبارکه 

بر سکوی سوم مسابقات بدمینتون بانوان 

قهرمانی کارگران استان

۲ مربی و 7 بازیکن سپاهان به اردوهای تیم ملی   
هندبال دعوت شدند.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، نخستین 
اردوی آمادگی تیم ملی هندبال بزرگ سالان جهت حضور در 
مسابقات آسیایی انتخابی جهان با دعوت از 22 بازیکن زیر نظر 
مجید رحیمی زاده سرمربی تیم ملی در تهران از 1۷ تا 2۵ آذر در 

شهر تهران برگزار می شود.
مهدی رهبری مدیرفنی تیم هندبال جوانان سپاهان در کنار 
۵ عضو تیم بزرگ سالان سپاهان به نام های مهدی قشقایی راد 
)مربی(، وحید مسعودی، یاسین کبیریان، میلاد قلندری و بهشاد 

فاتحی زاده نمایندگان طلایی حاضر در این اردو خواهند بود.
بیست و یکمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی آسیا انتخابی 
مسابقات قهرمانی جهان 202۵ کرواسی، دانمارک و نروژ 21 دی 
تا 2 بهمن ماه سال جاری در منامه بحرین برگزار می شود؛ تیم 
ملی هندبال کشورمان در این مسابقات در گروه B با تیم های کره 

جنوبی، چین و نیوزیلند هم گروه است.
همچنین اولین اردوی آمادگی تیم ملی هندبال جوانان ایران 
جهت حضور مقتدر در رقابت های قهرمانی آسیا زیر نظر 
»شریف مؤمن« سرمربی سرشناس مصری تیم ملی هندبال 

برگزار می شود.
صابر حیدری و محمدحسن خادمی بازیکنان تیم هندبال 
بزرگ سالان سپاهان در این اردو که از 21 تا 2۹ آذرماه برگزار 

می شود، حضور خواهند داشت.
طاها نقدعلی، بازیکن تیم هندبال نوجوانان سپاهان نیز دیگر 
ملی پوش هندبال این باشگاه است که در پنجمین اردوی تیم 

ملی هندبال ساحلی نوجوانان پسر شرکت کرد.

نفرات برتر

محمدحسین کشانی 
فرزند همکار  گرامی علیرضا کشانی

شاغل در مجتمع فولاد سبا
کادمی ژیمناستیک علی ابن ابیطالب آ

سید امیر مهدی هاشمیان
فرزند همکار  گرامی سید علی هاشمیان

شاغل درنورد سرد
کادمی شنای پایگاه تختی و اسپینر آ

امیر حسین ماوردی
فرزند همکار  گرامی حمیدرضا  ماوردی

شاغل در  دفتر فنی انرژی و سیالات
کادمی واترپلو پایگاه فردوس  آ

پریا زمانی
فرزند همکار  گرامی رامین زمانی

شاغل در مجتمع فولاد سبا
کادمی والیبال پایگاه پردیس  آ

طاها قربانی 
فرزند همکار  گرامی محمد جواد قربانی

شاغل در توکا نسوز
کادمی فوتبال پایگاه مبارکه آ

مبینا یلمه ها 
کبر یلمه ها فرزند همکار  گرامی علی ا

شاغل در نورد سرد
کادمی والیبال پایگاه صفاییه آ

محمد صادق زمانی 
فرزند همکار  گرامی  مجید زمانی

شاغل در فولاد سازی
کادمی والیبال پایگاه صفاییه آ

حامد دهقانی 
فرزند همکار  گرامی احمد رضا دهقانی

شاغل در بومی سازی قطعات و تجهیزات
کادمی والیبال پایگاه پردیس  آ

بهار ناظمی 
فرزند همکار  گرامی محسن ناظمی

شاغل در کنترل کیفیت قطعات یدکی
کادمی  شنای پایگاه فردوس آ

کادمی  فولاد مبارکه سپاهان مقتدرانه قهرمان شدند تیم های آ
پایان نیم فصل نخست لیگ رده های پایه؛
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برای دنیایش ترک گوید.
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

پس از فروپاشی نظام پهلوی، نهادهای   
مختلف یکی پس از دیگری پا گرفت؛ اما فرهنگ 
 نهادهای 

ً
کم بر نهادهای جامعه مخصوصا حا

گیری مانند آموزش وپرورش و دانشــگاه ها،  فرا
مسئله ساده ای نبود که بتوان در کوتاه مدت، 

تحولات لازم را در آن ها به وجود آورد.
از طرف دیگر ادامه کار آن ها به ویژه دانشگاه ها به 
همان شکل سابق به صلاح جامعه نبود. در اوایل 
انقلاب، گروهک های مختلف، دانشگاه ها را عرصه 
تاخت وتاز خود ساخته و روند تحصیل و تدریس 
را مختل کــرده بودند. همه این مســائل ضرورت 
تغییر بنیادین در برنامه ها و شیوه های تدریس و 
تربیت و اهداف آن را ایجاب می نمود؛ در نتیجه، 
کم بر دانشگاه ها، مدتی  خصوصاً با توجه به جو حا
تمام دانشگاه های کشور تعطیل شد و به فرمان 
امــام خمینــی ســتاد انقــلاب فرهنگــی به منظور 
ســاماندهی امور فرهنگی مدارس و دانشــگاه ها 
تشکیل شــد. با بازگشــایی دانشــگاه ها، فعالیت 
ستاد انقلاب فرهنگی ادامه یافت و ضرورت توسعه 
و تعمیق کار این ســتاد ایجاب کرد که در نوزدهم 
آذر 1۳۶۳، حضرت امام، رؤســای سه قوه و تعداد 
دیگری از اندیشمندان فرهنگی کشور را به اعضای 
آن بیفزایند و بدین شــکل ستاد انقلاب فرهنگی 
با ترکیب جدید خود، تحت عنوان شــورای عالی 

انقلاب فرهنگی فعالیت خود را آغاز نمود.
بخشــی از متن پیام رهبر کبیر انقلاب خطاب به 

اعضای ستاد انقلاب فرهنگی به شرح زیر است:
بسم الله الرحمن الرحیم

کنون که با تأییــدات خداوند متعــال و عنایت و  ا
دعای حضــرت بقیة الله - روحــی لمقدمه الفداء 
- دانشــگاه ها و مدارس عالی کشــور کار خود را در 
سطح وسیعی شروع کرده اند و حرکت سازندگی با 
تمام ابعادش در کشور اسلام رو به گسترش است و 
مغزهای متعهد و متخصص به فعالیت های پرارج 
خود ادامه می دهند، با اخراج کارشناسان خائن 
اجنبی و فرار کارشناسان غرب و شرق زده، که کشور 
را وابســته به خارج در تمــام ابعاد نمــوده بودند، 
نیاز مبرم به متخصصان متعهد و اسلام شناسان 
متخصص و مغزهای متفکر وطنخواه و نیروهای 
فعال ماهر و اساتید و مربیان و معلمان معتقد به 
اسلام و استقلال کشور در تمام کشور محسوس و 
در علوم دانشگاهی و فرهنگ مترقی محسوس تر 
کز آموزشی و  است. و ضرورت توســعه و اصلاح مرا
انقلاب فرهنگی به معنای واقعی هر روز روشن تر 
می گــردد و بحمــد الله ســتاد انقــلاب فرهنگی در 
مدت کوتاهی که از عمرش گذشته خدمت های 
ارزنده و گام های مفید و مؤثری در این امر حیاتی 

برداشته؛ و موردتقدیر و تشکر است.
www.imam-khomeini.ir :منبع  

محمدتقی بهار، شاعر، ادیب، نویسنده،   
روزنامه نگار، تاریخ نگار و سیاست مدار معاصر 
ایرانی در سال ۱۲۶۵ در مشهد چشم به جهان 
صبوری،  محمدکاظم  میرزا  پدرش،  گشود. 
ملک الشعرای آستان قدس رضوی در زمان 
ناصرالدین شاه بود؛ مقامی که پس از درگذشت 

پدر، به فرمان مظفرالدین شاه، به بهار رسید.
و  رفت  مکتب خانه  به  چهارسالگی  از  او 
تحصیلاتش را آغاز کرد؛ از سال 12۷۳ تا 12۷8 
تحصیلاتش را در مدرسه ادامه داد و علاوه بر 
مدرسه در محفل پدرش نیز می آموخت. در سال 
1280 پدرش که او را از شاعری منع و به کاسبی 
تشویق کرد اما او دنباله کار شعر را رها نکرد. در 
سال 128۳ پدرش فوت شد و مسئولیت سرپرستی 
خانواده به دوش بهار افتاد، ولی او تحصیلات 
ادبی خود را با وجود تمام مشکلاتی که داشت 

ادامه داد.
در شانزده سالگی به جمع مشروطه خواهان 
خراسان پیوست. نخستین اشعار سیاسی و 
اجتماعی خود را در روزنامه خراسان که مخفیانه 

در مشهد چاپ می شد منتشر کرد.
زندگی سیاسی بهار بسیار پرفرازونشیب است. او 
بارها چه در دوران قاجار و رضاشاه طعم حبس و 
تبعید را چشید. پس از تبعید رضاشاه در شهریور 
خاطرات  که  گرفت  تصمیم  بهار   1۳20 سال 

سیاسی اش را بنویسد.

بهار با روی کار آمدن کابینه قوام السلطنه در 
بهمن 1۳24 به وزارت فرهنگ برگزیده شد. بیماری 
بهار موجب شد که دوران وزارتش به چند ماه 
محدود شد. بهار پس از استعفا برای معالجه 
بیماری اش عازم سوئیس شد. هنوز یک سال 
از بازگشت بهار از سویس نگذشته بود که دوباره 
سخت مریض شد و از کلیه فعالیت های ادبی و 

اجتماعی بازماند.
او در سرودن شعر به شیوه قدیم استاد بود و به 
سبک خراسانی شعر می سرود. برخی شعرهای 

او به کتاب های درسی مدرسه ها نیز راه یافت.
ملک الشعرای بهار از بزرگان معارف ایران معاصر 
است که خدمات بی شماری به تاریخ و فرهنگ 
این مرزوبوم کرده است. از آن جمله طی چندین 
دوره به عضویت شورای عالی معارف و فرهنگ 

درآمد.
بهار در اول اردیبهشت سال 1۳۳0 درگذشت و در 

ک سپرده شد. آرامگاه ظهیرالدوله به خا
www.sedayemoallem.ir :منبع  

امامزاده احمد اصفهان مربوط به دوره   
صفوی اســت و در اصفهــان، خیابان نشــاط، 
بازارچه حســن آباد، کوچه امامــزاده احمد )در 
نزدیکی میدان نقش جهان و خانه مشروطه( 
واقــع شــده و ایــن اثــر در تاریــخ ۱۵ آذر ۱۳۱۴ با 
شمارهٔ ثبت ۲۳۴ به عنوان یکی از آثار ملی ایران 

به ثبت رسیده است.
در نزدیکی چهارسو مقصود بنای قدیمی امامزاده 
احمد قرار دارد که بنا به نوشته مورخان و محققان 
مقبره یکی از فرزندان امام محمد باقر )ع( است. 
این مزار در بنایی قرار گرفته که سقفی گنبدی دارد 
و خود آرامگاه نیز به شــکل مربع اســت و از سطح 

زمین بلندتر است.
تاریخ ســال مزار 111۵ هجــری قمری برابر بــا 1۷0۳ 
میلادی بــوده و ضریح چوبــی آن در زمــان قاجار 
ساخته شده است. کتیبه سر در صحن امامزاده 
احمــد بــه خــط ثلــث بــا کاشــی ســفید معّــرق بر 
زمینه لاجــوردی اســت کــه خطــاط آن علی نقی 
امامی است. تاریخ این کتیبه 111۵ هجری قمری 
اســت و در آن به نام شاه سلطان حسین صفوی 
اشاره شــده اســت. خطوط بنایی این ســر در نیز 
سوره های قرآن مجید است. کتیبه ای که در ایوان 
ورودی امامــزاده احمــد وجــود دارد به خط ثلث 
طلایــی در زمینــه لاجوردی رنگ گچ بری شــده و 
نویســنده آن احمد حســینی اســت. تاریــخ این 
کتیبه نیز 111۵ هجری قمری است و در آن علاوه بر 
نام شاه سلطان حسین به نام محمد شرف شریف 

المنجم اشاره شده که سازنده بنا است.
در اطراف ضریح چوبی امامزاده اشــعاری نوشته 
شــده که تاریــخ آن 12۹0 هجری قمری اســت. در 
ایــوان غربــی امامــزاده احمــد کتیبــه ای بــه خط 
نستعلیق برجسته به تاریخ 124۷ هجری قمری 
نوشــته شــده کــه زمــان ســلطنت فتحعلی شــاه 

قاجار است.
در پشــت دیــوار بــه طــرف کوچــه قطعــه ســنگ 
ســیاه شــفاف به طول ۳ متــر در دیــوار خارجی و 
در مجــاورت در ورودی امامــزاده نصب شــده که 
معروف به سنگ سومنات اســت و مردم عقیده 
دارند ســلطان محمود غزنوی آن را از هنــد آورده 
است. بر این سنگ کتیبه ای به خط نسخ نوشته 

شده که تاریخ آن ۵۶۳ هجری قمری است.
در ســال ۵۳۷ قمــری این بقعه توســط شــاه قلی 
بازسازی شده اســت. در ســال 12۹0 ق و در زمان 
حکومت ظل السلطان بر اصفهان، تعمیراتی در بنا 
انجام شد. ضریح منبت گره سازی با محجرهای 
کی از  فلزی و کتیبه نستعلیق شامل اشــعاری حا
تعمیر بقعه و ماده تاریخ »ظل سلطان نهاد کعبه 

بنا« از این دوره است.
gashtook.com :منبع

سالروز تأسیس شورای 
عالی انقلاب فرهنگی 

به فرمان امام

محمدتقی بهار

امامزاده احمد 

مناسبت

مشاهیر

گردشگری

خبـــــــــــر

در ادامه برگزاری جشن تکلیف برای نوجوانان پسر به مدت ۵ شب در مهرماه 
سال جاری بسته تکمیلی این جشن برای حاضرین در مراسم تهیه و توزیع گردید.

گروهی بین  از طریق سامانه راه بهشت به نشانی Rahebehesht.com یک رقابت جذاب 
نوجوانان با محوریت آموزش احکام و صحت اذکار نماز طراحی و در حال اجراست.

نوجوانان در این طرح ضمن مطالعه کتاب آموزش مصور احکام داخل بسته در ۵ هفته، 
امتیازات  به  توجه  با  مرحله  هر  از  پس  و  می پردازند  گروهی  رقابت  به  دوشنبه شب ها 

کسب کرده در جدول رده بندی مسابقات، جایگاه خودشان را مشخص می کنند و در پایان، 
کسانی که بتوانند حائز رتبه های برتر شوند به قید قرعه جوایز ارزنده دریافت خواهند کرد.

نحوۀ دریافت امتیاز در این مسابقه ۵ هفته ای در جدول ذیل آمده است.
شـایان ذکـر اسـت بـا توجـه بـه اینکـه نوجوانـان در ایـن سـن بـا شـبهات و سـؤالاتی مواجـه 
هسـتند، امکانی فراهم شـده اسـت تا در دو پیام رسـان ایتا و تلگرام با ارسال سؤالات خود به 
آی دی @MSC_Hamrahi جواب خود را از کارشناسان واحد امور فرهنگی دریافت نمایند.

یت آموزش احکام رقابت گروهی فرزندان نوجوان پسر با محور

معرفی کتاب

معرفی فیلم

یه خبری »شرکت فولاد مبارکه اصفهان« نشر
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نویسنده:
فریناز ربیعی
: ناشر
سوره مهر

کتــاب »بــه جــرم خمینــی« داســتان زندگــی 
مؤســس و فرمانــده لشــکر فاطمیــون، شــهید 
»علی رضا توسلی« ملقب به ابوحامد است. به گفته 
نویســنده کتاب، او برای نوشــتن کتــاب بــا ۱۶ نفر از 
دوستان و نزدیکان شهید توسلی مصاحبه کرده که 
حاصل آن ۶۵ ساعت مصاحبه شده است. به همین 
علت کتاب کاملاً مســتند اســت و خواننــده پس از 
خوانــدن کتــاب بــا جزئیــات زندگــی شــهید آشــنا 
می شــود. کتاب به صورت مستند داستانی نوشته 
شده اســت و کتاب خاطره نویســی صرف نیست و 
کثر کتاب های شهدایی متمایز  همین مورد آن را از ا

می کند.
شهید توسلی متولد افغانستان است، اما پس از فوت 
پــدر و مــادر خــود در کودکــی و ناامنــی افغانســتان، با 
برادران خود به ایران مهاجرت می کند. در ایران حتی 
در دفاع مقدس و در جبهه هایی که در اختیار برادران 
افغانســتانی قرار داشت، علیه دشــمن متجاوز بعثی 
شــرکت می کند. آموزش ها و تجربه نظامی گری باعث 
می شــود پس از پایــان جنگ تحمیلی به افغانســتان 
برگــردد و همــراه بــرادران مجاهــد افغانی خــود، علیه 
طالبان مبارزه کند. مدتی در رکاب احمدشاه مسعود 
می جنگــد و دوبــاره به ایــران برگشــته و با یــک مهاجر 
افغانستانی به نام ام البنین حسینی ازدواج می کند که 
دو دختر و یک پسر حاصل این ازدواج است. داستان 

کتاب هم از زبان همسر شهید روایت می شود.
پس از شــروع غائله ســوریه، شــهید توســلی به همراه 

حدود 20 نفر از دوســتان افغانســتانی خود به ســوریه 
می رود و این گونه هسته اولیه لشــکر بزرگ فاطمیون 
تشکیل می شود. لشکری که بعدها هزاران هزار رزمنده 
افغانی به آن می پیوندند و لقب لشکر جهانی شیعیان 
افغانســتان به خــود می گیرند. اینکه شــهید توســلی 
چگونه آن هســته 20 نقره ابتدایی را به گــردان و تیپ و 
لشکر تبدیل می کند، خود ماجراهای مفصلی دارد که 

برای دانستن آن باید کتاب را بخوانید.
 نویسنده کتاب با داستانی کردن روایت زندگی شهید، از 
کلیشه های رایج دور شده و ماجرای کتاب را از خشکی 
و کســل کنندگی درآورده و ایــن مزیــت کتــاب اســت. 
همچنین از پس مصاحبه های زیاد، مخاطب با تمام 
ماجراهای زندگی شهید آشــنایی پیدا می کند. اینکه 
روایت کتاب از زبان همسر شهید است، بسیار خوب 
است و باعث شده یک روایت عاشقانه از زندگی شهید 

را بخوانیم.
کتــاب »بــه جــرم خمینــی« کتــاب محترمــی اســت و 
خوانــدن آن برای کســانی که بــه کتاب هــای موضوع 
شــهدا یــا شــخصیت خــود شــهید والامقــام اســلام، 
شــهید علیرضا توســلی علاقه مندند، یکــی از بهترین 
کتاب هاست که برای نوشتن آن واقعاً زحمت کشیده 

شده است.
بریده ای از کتاب:

انگار که مراسمی آیینی باشد، زیر لب چیزی خواندی 
و از لای قــرآن نفری یکی از همان عکســی کــه خودت 
داشــتی دادی دســتمان. عکــس تــوی جیبــت را 
بوســیدی. نگاهت را چرخانــدی میان مــن و فاطمه 
گه یه روزی پرســیدن  و حمیدرضا و طوبی. گفتــی: »ا
علی رضا توســلی کی  بود، بگین عاشــق این آقــا بود.« 
مکثی کردی و خیره شــدی به چشــم های نافــذ امام 

توی عکس »این همه ارثیه ایه که براتون می ذارم«…
www.ibna.ir :منبع 

جرم خمینی  اخت الرضابه 

این اثر سینمایی که سفر بانوی کرامت حضرت معصومه )س( از 
مدینه به قم را روایت می کند، توســط ســازمان ســینمایی ســوره و به 
تهیه کنندگی جعفر ادیب تولید شده است و توسط پخش بهمن سبز با 

کران می شود. سرگروهی سینما ملت ا
در کتاب »فروغی از کوثر« آمده است »هرکس بخواهد به زیارت حضرت 
فاطمه زهرا )س( نائل شــود، بــه زیارت حضــرت فاطمه معصومــه )س( 
برود«؛ اما از حضرت معصومه )س( چه می دانیم؟ و جامعه ما از ایشــان 
چه اطلاعاتی دارد؟ به جز این که خواهر امام رضا )ع( هستند، تقریبا هیچ. 
تماشای فیلم »اخت الرضا« تا حدی این معرفت را ایجاد می کند. گر چه 
این فیلم، تمام و کمال شخصیت ایشان را باز نمی کند، اما مقدمه خوبی 
گران جهت رفتن به سمت شناخت بیشتر  برای تشنه کردن روح تماشا
ایشان است. دانستن ماهیت سفر حضرت معصومه )س(، اوضاع زمانه 
ایشان و خصوصیات حکومت مأمون، بر معرفت مخاطب فیلم به امام 

رضا )ع( نیز می افزاید.
کران مردمی نشده  کنون فیلمی با سوژه ای مشابه این فیلم وارد چرخه ا تا
کران »اخت الرضا«، زیرژانری  است. مهم ترین دلیل برای رفتن به سمت ا

است که انتخاب کرده؛ تاریخ اسلام. 
تصاویر فیلم، سرزنده و چشــم نوازند. کارگردان سعی کرده صحنه هایی 
نو خلق کند و بــه همین دلیل از ۵ موقعیت از جمله شــهرک ســینمایی 
نور تابان، بافق یزد، دســتجرد قم، شهرک ســینمایی غزالی تهران و شهر 
گذاری اخت  مقدس قم برای فیلمبرداری اثر اســتفاده کرده است. صدا
کیفیت است. بازیگران هم گر چه عمدتا نام آشنا نیستند  الرضا بسیار با

اما آشنا با بازیگری اند.
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        کارگردان و نویسنده:    

سید مجتبی طباطبایی

از قرآن بپرس

معرفی اپلیکیشن

مـا همیشـه در ذهنمـان سـؤال های بسـیار زیـادی داریم که 
بـه جـواب بعضـی از ایـن سـؤالات می رسـیم و بعضـی دیگـر از ایـن 
گر سـؤالات بی پاسـخ ذهنتان  سـؤال ها بی پاسـخ باقی می مانند. ا
را درگیـر کـرده اسـت از ایـن پـس سـؤالات خـود را از قـرآن بپرسـید و 
مطمئـن باشـید بهتریـن جواب هـا و منطقی تریـن جواب هـا را 

دریافت خواهید کرد. 
نرم افـزار از قـرآن بپرس شـامل بخش های مسـائل اجتماعی، مسـائل 
اعتقادی، رابطه با خدا، اخلاق، ما و دشـمنان است. در این بخش ها 
سـؤالات فراوانـی پرسـیده شـده و بـه تک تـک آن هـا پاسـخ داده شـده 
اسـت. نرم افـزار از قرآن بپـرس حاوی یک صد پرسـش جوانان و پاسـخ 
قرآنـی آن به همراه تـلاوت آیات اسـت. ایـن نرم افـزار به سـفارش وزارت 

ورزش و جوانان تهیه و منتشـر شـده است.
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هم زمان با برگزاری آیین های جشن تکلیف پسران انجام شد؛


